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 كار را 
به كارنادان سپردند

تجربه افزايش ساعت معاملات 
در بازار اوراق مالي اسلامي نشان 
مي دهد كه بازار سرمايه ظرفيت 
افزايش س��اعت معاملات در 
بخش سهام را داراست؛ از اين رو 
تصميم هاي��ي از اي��ن جنس 
كه موجب افزايش ش��فافيت، 
نقدشوندگي و فرصت تحليل 
در بازار سرمايه مي شود با استقبال فعالان اين بازار روبرو 

خواهد شد.
تغيير ريزساخت ها و دستورالعمل هاي معاملاتي در راستاي 
افزايش شفافيت و نقدش��وندگي معاملات بازار سرمايه 
رويكردي بسيار سازنده است. افزايش ساعت معاملاتي نيز 
در همين راستا اتفاق بسيار مثبتي خواهد بود كه مي تواند 

دستاوردهاي خوبي براي بازار به همراه داشته باشد.
در بورس هاي بين المللي معمولا سرمايه و پول اشتياق به 
سيال بودن و معامله دارد.در اغلب بورس هاي دنيا ساعت 
معاملات از حدود 9 آغاز ش��ده و تا حدود س��اعت 16 يا 
بيشتر ادامه دارد، همچنين در بازارهاي بين المللي معمولا 
الگوريتم ها و ربات ها با اتمام ساعت يك بازار، در بازاري ديگر 

معاملات خود را آغاز مي كنند.
در بازار س��رمايه ايران به دليل تفاوت ساعت قابل توجه با 
كش��ورهاي اروپايي و امريكا، قيمت ه��اي جهاني فلزات 
اساس��ي و س��اير كالاها و نيز ارزها با تأخير زماني 3 الي 4 
ساعت مشخص مي ش��ود كه باز كردن ساعت معاملاتي 
حتي بيش از 30 دقيقه مي تواند زمان بيش��تري را براي 

تحليل به اهالي بازار سهام بدهد.
افزايش س��اعت معاملات در بازار اوراق بدهي تا ساعت 3 
بعدازظهر اتفاق بسيار خوبي بود كه با استقبال فعالان بازار 
اوراق مالي اسلامي مواجه شد كه مي توان آن را تجربه اي 
موفق براي افزايش ساعت معاملاتي در بازار سهام قلمداد 
كرد. بازار س��رمايه ايران جزو معدود بازارهاي مالي است 
كه حداقل س��اعت معاملاتي را دارد ك��ه اين زمان اندك 
معاملاتي قدمتي حدود 20 س��اله دارد، به همين دليل 
ظرفيت براي افزايش ساعت معاملاتي در بازار سهام وجود 
دارد و اين موضوع بي شك استقبال فعالان بازار سرمايه را 

تجربه خواهد كرد.
صندوق هاي س��رمايه گذاري بالغ ب��ر 620 هزار ميليارد 
تومان دارايي دارن��د. از اين ميزان حدود ۷۵ درصد )4۵0 
هزار ميليارد تومان( دارايي صندوق هاي سرمايه گذاري با 
درآمد ثابت است كه بر اساس تكاليف سازمان بورس اين 
صندوق ها بايد بخشي از منابع خود را به خريد اوراق دولتي 
يا اوراق بدهي تخصيص دهند. اين رويه را شاهد هستيم 
كه عرضه هاي اوليه به صندوق هاي سرمايه گذاري تعلق 
مي گيرد و عمدتا ب��ه دليل محدوديت هاي بورس قادر به 
پرداخت بازدهي خود و حتي برخي از آنها توانايي تقسيم 
سودشان هم نيستند؛ بنابراين تخصيص عرضه هاي اوليه 
كه با توجه به قيمت پايين ت��ر از ارزش ذاتي آنها در بورس 
ادامه در صفحه 8 جبران زيان هاي عنوان شده است.  

از س��ال 139۷ كه ارز 4200 
توماني ب��ه واردات كالاهاي 
اساس��ي اختصاص پيدا كرد 
ما مدام هشدار  مي داديم كه 
تثبيت قيم��ت ارز ترجيحي 
هم باعث قاچاق محصولات 
وارداتي  مي شود و هم واردات 
كالاهاي اساسي از جمله دارو 
را به واسطه دسترسي دشوار به ارز ترجيحي با مشكل 
روبرو مي كند. از س��ال 1400 كه ن��رخ ارز ترجيحي 
نس��بت به ارز نيمايي و ارز بازار آزاد فاصله بس��ياري 
گرفت، علاوه بر افزايش قاچاق دارو، ارز ترجيحي نيز 
به موقع تخصيص پيدا نكرد. از اين گذش��ته، نظارت 
بسياري روي هزينه كرد اين ارز اعمال مي شد. ضمن  
آنكه، الزام واردات كالا ظرف مدت معين مش��كلاتي 
را پديد  مي آورد. چالش ديگ��ر آن بود كه گاهي ارز به 
موقع تخصيص داده نمي شد و كالا با تاخير وارد كشور 
 مي شد. دولت در س��ال جاري، در گام نخست نرخ ارز 
مواد اوليه توليد داخلي را تغيير داد. سازمان غذا و دارو 
ني��ز هم زمان از ط��رح دارويار كه جوان��ب آن را مورد 
مطالعه قرار داده بود، رونماي��ي كرد و اين طرح بدون 
هيچ عوارضي اجرايي شد. به موجب اين طرح، سازمان 
برنامه و بودجه مبالغي را ب��ه بيمه ها تخصيص داد تا 
پرداختي از جيب بيمار بدون تغيير باقي بماند. البته نظر 
اتحاديه واردكنندگان دارو اين بود كه داروهاي وارداتي 
بايد در اولويت اجراي طرح دارويار قرار مي گرفت؛ چرا 
كه عمده قاچاق معطوف به اين داروها بود؛ اما از حدود 
يك ماه قبل چند قلم از داروهاي وارداتي مشمول طرح 
دارويار قرار گرفت و س��ازمان غذا و دارو اعلام كرد كه 
واردكنندگان اين داروها از تاريخ مقرر داروهاي خود 
را با ارز نيمايي وارد كرده و پس از اتمام موجودي هاي 
قبلي نسبت به دريافت قيمت هاي جديد بر اساس ارز 
نيمايي اقدام كنند. اخيرا نيز اعلام ش��ده اس��ت كه از 
تاريخ 24 مردادماه واردكنندگان چنانچه ارز ترجيحي 
دريافت كرده و دارو وارد و ترخيص شده بايد اين داروها 
را به قيمت هاي گذش��ته عرضه كنند. اما پس از اين 
تاريخ چنانچه واردكننده، ارزي دريافت نكرده بايد ارز 
نيمايي دريافت كند و در صورت واردات دارو، اين دارو را 
وارد بازار نمي كند تا موجودي هاي قبلي به اتمام برسد. 
س��ازمان برنامه و بودج��ه مابه التف��اوت ارز ترجيحي و 
ارز نيمايي را به بيمه ها  مي پردازد. مس��اله اين اس��ت كه 
ارز 4200 تومان��ي گاهي در اختي��ار واردكنندگان قرار 
مي گرفت و گاهي اين ارز موجود نبود. ضمن آنكه به تعبير 
واردكنندگان اين ارز نامرغوب بود و بايد چندبار جابه جا 
مي شد. اما با تغيير سياست ارزي داروهاي وارداتي، واردات 
دارو روان تر مي ش��ود. در گذش��ته به دليل نگراني از در 
دسترس نبودن ارز ترجيحي، واردكنندگان مجبور بودند 
براي حفظ حاشيه امنيت توليد به يك باره مقادير بالايي 
ادامه در صفحه 8 مواد اوليه وارد كنند.  

درباره خشك شدن درياچه 13 
هزار ساله اروميه بايد با بغض و 
آه نوش��ت، باور اين خبر آنقدر 
سخت است كه انگار تا به حال 
هيچ خبري به اي��ن دردناكي 
منتشر نشده و نخواهد شد. مگر 
مي شود، مگر مي توان باور كرد 
كه درياچه ارومي��ه با آن همه 
سال قدمت با آن همه زيبايي از روي نقشه پاك شود، حالا 
به جاي آن رنگ نيلي بي تكرار بايد شوره راز نمكي را ديد 
كه قرار است زندگي ميليون ها انسان را دستخوش تغيير 
كند. تغيير تلخ و گزنده. خبرها اما دردناك تر هم مي شود 
وقتي مي گويند اسناد ستاد احياي درياچه گم شده است، 
مگر مي شود؟ اين همه بي تدبيري از كجا آمده. چه كسي 
جواب خون پايمال شده ريحانه و مهشاد را مي دهد؟ مگر 
مسوولان نگفته بودند كه در احياي درياچه موفق شده اند، 
مگر خبرنگاران را نبرده بودند كه از نزديك شرايط احيا را 
ببينند و كارهاي نكرده آنها را در بوق و كرنا كنند؟ مگر ما 
دو قرباني براي اين درياچه نداديم؟ پس چه شد حالا بايد 
بنشينيم و سوگوار درياچه اي باشيم كه با تاريخ مان گره 
خورده بود و حالا ديگر نيس��ت؟ چه كرديد كه توانستيد 
چنين فاجعه اي را رقم بزنيد. واقعا كار بزرگي است حذف 
يك درياچه چند هزار ساله از نقشه كشور واقعا توان بالايي 
در بي خردي و بي تدبيري مي خواهد، حالا تكليف مردمي 
كه در نزديكي اين درياچه زندگي مي كردند، كشاورزي و 
دامداري داشتند و... چه مي شود، آنها قرار است با توفان هاي 
نمك چه كنند؟ آنها چطور مي خواهند در هواي مسموم 
اين درياچه خشك شده نفس بكشند؟ چند نفر ديگر قرار 
اس��ت قرباني بي تدبيري مسوولاني شوند كه ميليون ها 
ميليون پول بي زبان را خرج كردند براي هيچ و حالا اسناد 
گم شده اس��ت. مردم تا كجا بايد اين بي مسووليتي ها را 
تاب بياورند. چه كسي پاسخگوي از هم پاشيدگي زندگي 
ميليون ها انساني اس��ت كه در شهرهاي اطراف درياچه 
اروميه زندگي مي كنند. تا همين يك هفته پيش رييس 
سازمان محيط زيست به همه اطمينان داده بود كه درياچه 
اروميه خشك نمي شود. چقدر بايد فرياد بزنيم كه با دستور 
و وعده و وعيد نمي توانيد كار را پيش ببريد. با اينكه دستور 
بدهيد درياچه خشك نشود، با اينكه دستور بدهيد، آب به 
درياچه ريخته شود، با اينها نمي توان مشكلات را حل كرد، 
طبيعت گوش به فرمان شما نايستاده است، او كار خودش 
را مي كند، از آنهايي كه كمر به نابودي اش بسته اند انتقام 
مي گيرد، طبيعت پست و مقام و مسوول نمي شناسد. چه 
كس��ي مي تواند باور كند كه ديگر درياچه اروميه وجود 
ندارد، چقدر فعالان محيط زيست در اين باره فرياد زدند و 
هيچ گوش شنوايي براي حرف هايشان نبود، سال ها پيش 
خشك شدن درياچه اروميه از سوي كارشناسان محيط 
زيست پيش بيني شده بود، با روندي كه مسوولان در قبال 
اين درياچه در پيش گرفته بودند معلوم بود كه در نهايت 
ادامه در صفحه 8 جز شوره زاري از... 

طرح صيان��ت در يك س��ال 
گذش��ته، اگر خواب و خوراك 
را از فع��الان فض��اي مجازي 
و كارشناس��ان و حت��ي مردم 
عادي نگرفته باش��د، اما فكر و 
ذكرشان را مشغول كرده؛ هر 
كندي و اخت��لال در اينترنت 
را به صيانت مرتبط مي دانند؛ 
هر بار هم كه از سوي مسوولان وزارت ارتباطات تكذيبي 
مي ش��نوند، همچون مارگزيده اي كه از ريسمان سياه و 
سفيد مي ترسد، نگرانند از اينكه كسب وكارهايشان كه 
با هزار زحمت روي پلتفرم ه��اي ايراني و خارجي جان 
گرفته، با فيلترينگ به فراموشي سپرده شود. در حالي كه 
در ماه هاي گذشته هر بار كه اينستاگرام با اختلال مواجه 
مي شد، سرعت و كيفيت اينترنت مردم را كلافه مي كرد، 
شائبه هايي از تصويب خاموش طرح صيانت هم مطرح 
بود، اين بار به نظر مي رسد ماده هاي ابتدايي طرح موسوم 
به صيانت ك��ه بارها تغيير نام داد، اما تقريبا در ماهيتش 
تغييري ايجاد نشد، مصوب شده است؛ آن هم در شرايطي 
كه اين موضوع حتي به صورت رسمي نه از سوي شوراي 
عالي فضاي مجازي و نه از سوي نمايندگان مجلس اعلام 
نشده، بلكه محمد كشوري، يكي از كارشناسان فناوري 
اطلاعات كه از ابتدا با اجرايي شدن طرح صيانت مخالف 
بود، به آن پي برده است. در عين حال، به نظر مي رسد حتي 
هنوز اين مصوبه جديد روي وب سايت شوراي عالي فضاي 
مجازي هم قرار نگرفته و تنها به وزارتخانه ها و شركت هاي 
دولتي ابلاغ ش��ده است؛ و تنها زماني كه يكي از كاربران 
توييتر، به اين موضوع اشاره كرده و به دنبال آن، توجه ها 
به س��مت آغاز طرح صيانت جلب شده، بالاخره شوراي 
عالي فضاي مجازي تصميم گرفته اعلام كند كه »اولين 
شرح وظايف و اختيارات كميسيون عالي تنظيم مقررات 
فضاي مجازي كش��ور در تاريخ 1391/06/2۵ تصويب 
شده است و باگذشت تقريباً يك دهه از مصوبه قبلي، شرح 
وظايف و تركيب اين كميسيون نيازمند بازنگري بوده و 
اين به روزرساني ربطي به طرح موسوم به صيانت ندارد.« 
اگرچه هنوز به بخش هايي مانند مذاكره با پيام رسان ها 
و اپليكيش��ن هاي داخلي براي حضور در ايران كه شايد 
عموم مردم به آنها به چشم مهم ترين و محدود كننده ترين 
بندهاي صيانت نگاه مي كنند، نرسيده ايم، اما اتفاقي كه 
افتاده اين اس��ت كه تنظيم گري فض��اي مجازي با اين 
مصوبه، قرار است از حوزه اختيارات وزارت ارتباطات خارج 
شده و به كميسيون عالي تنظيم مقررات اعطا شود؛ اتفاقي 
كه اتفاقا هولناك تر از فيلترينگ صرف اپليكيشن هاي 
خارجي است. كميس��يون عالي تنظيم مقررات فضاي 
مجازي بن��ا به تعريفي ك��ه در نس��خه هاي اوليه طرح 
صيانت آمده، وظيفه تنظيم سياست ها، نظارت، هدايت، 
هماهنگي و تصويب مقررات و آيين نامه هاي كلان در همه 
ابعاد فضاي مجازي را بر عهده دارد و با محدوده اختياراتي 
ادامه در صفحه 3 كه به اين... 

فائزه طاهريمريم شاهسمنديناصر رياحيفردين آقابزرگي 

 اعطاي نقش كميسيون عالي تنظيم مقررات 
در جايگاه »تنظيم گر تنظيم گران«  فضاي مجازي

صفحه 7    

 صيانت 
 بي  صدا 

آمد

 متوسط قيمت هر متر آپارتمان 
 در تهران طي يك سال گذشته 

1۲ ميليون افزايش يافت

وزير راه براي خود
 »قائم مقام در نهضت ملي مسكن« 

معرفي كرد

بنا به اعلام مرجع رس��مي آمار تحولات بازار مسكن 
شهر تهران، متوسط قيمت هرمتر مربع واحد مسكوني 
در اين شهر به 42 ميليون و ۷29 هزار تومان رسيد. 
اين ش��اخص در مرداد سال گذش��ته 30 ميليون و 
 9۷0 ه��زار تومان ب��ود. به اين ترتيب ط��ي 12 ماه 
گذشته حدود 12 ميليون تومان- به طور ميانگين هر 
ماه يك ميليون تومان- به متوسط قيمت اسمي هر 
صفحه 5 را بخوانيد متر مربع آپارتمان در...  

گروه راه و شهرسازي| يك هفته پس از اعلام 
تحويل ط��رح انتزاع وزارت راه و شهرس��ازي به 
هيات رييسه مجلس، ديروز رستم قاسمي، وزير 
راه و شهرسازي طي حكمي هادي عباسي اصل 
را به سمت »معاون مسكن و ساختمان وزارت راه 
صفحه 5 را بخوانيد و شهرسازي« و...  

 سبقت 
 تورم مسكن

از تورم عمومي 

پاتك
 به طرح تفكيك 
»مسكن« از »راه«

 سلب حق انتخاب عمومي 
با طرح صيانت

روز گذش��ته و بلافاصله 
پ��س از انتش��ار خب��ر 
تصويب موادي از طرح صيانت در ش��وراي عالي 
فضاي مج��ازي، بازار گمانه زني ه��ا، تحليل ها و 
ارزيابي هاي تخصصي در خصوص آينده اقتصاد 
ايران و تاثير اين مصوبه در كس��ب و كار حسابي 
گرم ش��د. ابتدا باي��د ديد طرح صيان��ت بر چه 
گزاره هايي مستقر شده است؟ به  طور كلي طرح 
صيانت ضدجريان آزاد اطلاعات است. حالا بايد 
ديد اقتصاد ديجيتال چيست؟ اقتصاد ديجيتال 
مبتني بر جريان آزاد اطلاعات محقق مي ش��ود، 
رشد مي كند و بارور مي ش��ود. وقتي جريان آزاد 
اطلاعات در اقتصادي وجود نداشته باشد، اقتصاد 
كندتر حركت مي كند، رش��د اقتصادي ش��كل 
نمي گيرد و نهايتا رفاه مردم دچار مشكل مي شود. 
تمام كش��ورهايي كه توليد ناخالص داخلي آنها 
بالاي 40 ه��زار دلار اس��ت، س��رعت اينترنت 
بالايي دارند و مردم بر اس��اس قوانين، دسترسي 
ساده تري به اينترنت پرسرعت و فضاي مجازي 
با كيفيت دارند. در بس��ياري از كشورها دولت ها 
و شهرداري ها تلاش مي كنند اينترنت رايگان با 
سرعت بالا در دسترس مردم قرار بدهند تا بتوانند 
خود را ارتقا بدهند. زماني كه افراد جامعه ارتقا پيدا 
كنند، اقتصاد جامعه نيز رشد مي كند. هر كدام از 
كشورها كه سرعت اينترنتي شان پايين بيايد به 
سرعت اين روند در اقتصاد كلانشان بروز مي يابد. 
از سوي ديگر فعالان اقتصادي به  طور مستقيم از 
كشورهايي كه جريان آزاد اطلاعات در آنها كمتر 
است يا وجود ندارد به سمت كشورهايي كه اين 
شاخص ها در آن وجود دارد، مهاجرت مي كنند. 
در اقتص��اد ايران بي��ش از 2 ميليون نفر فقط در 
اينستاگرام ش��اغل هستند و از اين طريق ارتزاق 
مي كنند، قبل از اجراي صيانت طي ماه هاي اخير، 
دولت سرعت اينترنت را كاهش داده و نيمي از 2 
ميليون نفر در مشاغل خود دچار مشكل شده اند. 
احتمالا اجراي طرح صيان��ت در آينده، آن يك 
ميليون نفر ش��غل باقي مانده را نيز نابود مي كند 
يا دچار مشكل مي س��ازد. فراموش نكنيد اين 2 
ميليون ش��غل بدون اينكه براي دولت هزينه اي 
داش��ته باش��د، ايجاد ش��ده اند، اما رويكردهاي 
سياس��ي و جناحي باعث شده تا اين حجم انبوه 
دچار مشكل شوند. طرفداران طرح صيانت بايد 
پاسخ بدهند با چه س��رمايه گذاري مي توان اين 
ميزان ش��غل را ايجاد كرد؟ الان براي ايجاد يك 
گلخانه عادي بايد بين 300 تا ۵00 ميليون تومان 

سرمايه گذاري كرد. حالا شما اين اعداد را ضرب در 
2 ميليون شغل كنيد تا متوجه شويد برخي افراد 
و جريانات در حال وارد ساختن چه خسارتي به 
كشور هستند. اينستاگرام رقابت ايجاد كرده بود، 
بر اس��اس رقابت، كيفيت در خدمات شكل داده 
بود كه همه اين دستاوردها محدود مي شود. براي 
اينكه مردم متوجه اين تبعات ش��وند، آماري را 
ارايه مي كنم تا موضوع روشن شود، تنها 4 درصد 
كل توليد ناخالص داخلي ايران، مبتني بر اقتصاد 
ديجيتال اس��ت، اين در حالي است كه اين عدد 
در چين 36 درصد است. يعني 36 درصد اقتصاد 
چين مبتني بر اقتصاد ديجيتال است. بنابراين 
بدون ترديد تلاش اين افراد براي محدودسازي، 
ضدتوس��عه و ضدمنافع ملي است. ممكن است 
برخي اع��لام كنند، چين با همين محدوديت ها 
رشد كرده است، نمي توان انكار كرد كه جمعيت 
چين بالاي يك ميليارد نفر است، جمعيت ايران 
80 ميليون نفر اس��ت، مقياس اين 2 كش��ور با 
هم درس��ت نيس��ت. ضمن اينكه مردم در ايران 
به اينس��تاگرام، واتس اپ و... عادت كرده اند و به 
راحتي نمي توان عادات ارتباط��ي مردم را دچار 
دگرگوني كرد. جايگزين ايراني اين پلتفرم هاي 
جهاني بسيار ضعيف هستند و به راحتي نمي توانند 
جايگزين نمونه هاي جهاني شوند. ايراني ها به اين 
روند ارتباطي عادت كرده اند و حاضر نيستند به 
راحتي اين روند را تغيير بدهند. بدون ترديد طرح 
صيانت تاثير منفي در توليد ناخالص داخلي خواهد 
داشت. تبعات آن هم هرچند در كوتاه مدت نمايان 
مي شود اما بايد س��ال آينده درباره نقش اقتصاد 
ديجيتال در توليد ناخالص داخلي صحبت كنيم 
تا متوجه ش��ويم، چقدر خس��ارت به كشور وارد 
شده اس��ت. هنرنمايي افراد سياسي در اقتصاد 
منجر به شكل گيري مشكلات عديده اي مي شود. 
نمي دانم اين آقايان مي دانند، در تركيه  16درصد 
توليد ناخالص داخلي مربوط به اقتصاد ديجيتال 
اس��ت، اين عدد در ايران 4 درصد است. يعني ما 
همين الان 4 برابر كمتر از تركيه اقتصاد ديجيتال 
داريم كه آن هم با طرح صيانت آسيب مي بيند. 
در كل همان طور كه مردم ايران در خودروسازي 
حق انتخاب ندارند، در خريد شكلات حق انتخاب 
ندارند، در خريد لوازم خانگي حق انتخاب ندارند 
از اين پس گروهي تلاش مي كنند تا حق انتخاب 
آنها در فضاي مجازي را نيز مسدود سازند. بايد ديد 
واكنش فعالان اقتصادي و مشاغل مختلف به اين 
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ما به دنبال آن هستيم كه هم چرخ اقتصاد بچرخد و هم 
چرخ فناوري هسته اي. اين بخشي از يكي از مهم ترين 
جملات حسن روحاني در جريان انتخابات سال 92 
بود. جمله اي كه در زماني مطرح شد كه اقتصاد ايران 
تحت تحريم هاي جهاني هس��ته اي قرار گرفته بود. 
هرچند دولت احمدي نژاد در سال هاي مياني فعاليت 
خود توانست از فروش نفت درآمدهاي قابل توجهي به 
دست آورد اما در سال هاي ابتدايي دهه 90 به دنبال 
انتقال پرونده هسته اي ايران به شوراي امنيت سازمان 
ملل و تصويب قطعنامه هاي پي درپي، ميزان فروش 
نفت ايران به شدت كاهش يافت و با توجه به تحريم هاي 

بانكي، انتقال ارز به كشور نيز سخت شده بود.
در چنين شرايطي، دولت روحاني كار خود را با شعار 
آش��تي با جهان آغاز كرد و از همان روزهاي ابتدايي 
تحويل دولت مذاكره با ش��ش كشور قدرتمند جهان 
براي به نتيجه رس��اندن مذاكرات كليد خورد. در اين 
بستر در 100 روز ابتدايي دو طرف به يك جمع بندي 
ابتدايي رسيدند و پس از آن با چند ماه مذاكره فشرده، 
س��رانجام توافق برجام به امضا رس��يد. در اين بستر 
اقتصاد ايران توانس��ت روزهاي پرش��كوهي را تجربه 
كند. نرخ رشد اقتصادي دو رقمي شد و تورم نيز پس از 
مدت ها، به زير 10 درصد رسيد. در همين مدت، تعداد 
زيادي از شركت ها و هيات هاي خارجي به ايران آمدند 
تا شانس خود را براي حضور در فعاليت هاي اقتصادي 
افزايش دهند، اين حضور به نهايي كردن توافق هاي 
بزرگي نيز منجر شد اما پس از مدت كوتاهي با خروج 
رس��مي دولت ترامپ از برجام، شرايط به هم ريخت، 
اقتصاد ايران گرفتار تحريم هاي جديد شد و بسياري 

از دستاوردهاي قبل از دست رفت.
همين موضوع باعث ش��د دولت روحاني كه در چهار 
س��اله ابتدايي فعاليت خود، يكي از بهترين آمارهاي 
اقتصادي را به نام خود ثبت كرده بود و همين موضوع 
به افزايش قابل توجه اقبال به او در انتخابات 96 منجر 
ش��د، در نهايت با شرايطي دشوار پاستور را ترك كند 
و بس��ياري از حاميان اين دولت نيز به صف منتقدان 
آن پيوستند. از اين رو شنيدن دفاعيات مردان اصلي 
دولت روحاني در ارزيابي دقيق روزهايي كه بر اقتصاد 
ايران گذشت اهميت فراواني خواهد داشت. در روزهاي 
گذشته اظهارنظرهاي مختلفي از قول حسن روحاني 
و معاون اولش اس��حاق جهانگيري منتش��ر شده كه 
بخش هايي از ماجرا در دوران جنگ اقتصادي را روشن 
مي كن��د و حالا نوبت به محمد نهاونديان رس��يده تا 
توضيحاتي جديد از آن روزها ارايه كند. نهاونديان كه 
در دولت اول رييس دفتر روحاني بود و در دولت دوم به 
عنوان معاون اقتصادي رييس جمهور فعاليت مي كرد 
در اين گفت وگو گفته كه دولت يازدهم توانست اقتصاد 
ايران را نجات دهد اما شرايط در چهار ساله دوم با جنگ 

اقتصادي ترامپ به طور كلي متفاوت شد.
محمد نهاونديان معاون اقتصادي دولت حسن روحاني 
در گفت وگوي خود با نويسندگان اين كتاب سخنانش 
را با طرح يك پرسش آغاز مي كند: »ما از چه وضعيتي 
به سمت تحريم ها رفتيم؟« يا به بيان ديگر »شرايط 

اقتصادي ايران چطور بود كه بعد از آن به مرحله تحريم 
رسيديم؟« او در ادامه تاكيد مي كند كه »اقتصاد ايران 
در س��ال 1۳96 به اوج دوران طلايي خود رسيده بود 
و وضعيت ش��اخص ها نه تنها مطلوب كه عالي بود.« 
وضعيتي كه به گفته وي »حاصل برجام« محس��وب 
مي ش��د: براي درك اين وضعيت بايد به سه شاخص 
مهم بيكاري، تورم و رش��د اقتص��ادي دقت كرد. نرخ 
رش��د اقتصادي پايدار از مهم ترين اهداف اقتصادي 
كشورهاست و در اين ميان نرخ تورم و بيكاري از عوامل 
تأثيرگذار براي رسيدن به رشد اقتصادي پايدار است.

معاون اقتصادي دولت روحاني عملكرد تيم اقتصادي 
وي در اين زمين��ه را »مهار تورم ۴0 درصدي س��ال 
92«، »مثبت كردن رش��د منفي اقتصاد« و »كاهش 
نرخ بيكاري 12.۴ درصدي« برمي شمارد و مي گويد: 
»در مي��ان تمام مقاطع اقتصاد اي��ران به خصوص در 
سال هاي پس از انقلاب، هيچ دوره زماني به اين اندازه 
روندها مثبت نبوده اس��ت. اينها ثمره سياست هاي 
دولت، همراهي بخش خصوصي و به خصوص برجام 
بود. وضعيت اقتصاد ايران به شرايطي رسيده بود كه 
هيات هاي خارجي يكي پ��س از ديگري راهي ايران 
مي ش��دند. آنها قصد س��رمايه گذاري در اقتصادي را 
داشتند كه مس��ير ترقي را طي مي كرد.« او افزايش 
حضور هيات هاي خارجي در ايران و خاطراتش از آن 
روزها را چنين به ياد م��ي آورد: »به خوبي در ياد دارم 
كه دوستان اتاق بازرگاني مي گفتند رفت وآمد هيات ها 
آنقدر زياد ش��ده كه ديگر وقت خالي براي پذيرايي از 
هيات هاي خارجي جديد را ندارند. اساس��اً گفتمان 
جديدي در كشور شكل گرفته بود كه محور آن حمايت 

از بخش خصوصي براي توسعه كشور بود.«
نهاونديان گفته هايش را با ارايه آمارهايي از شاخص هاي 
اقتصادي همراه مي كن��د و ادامه مي دهد: »بهمن ماه 
س��ال 96 نرخ تورم به رقم ۸.۳ درصد رسيده بود. نرخ 
بيكاري در پاييز همين سال عدد 11.9 درصد بود كه 
نسبت به دوره مشابه سال قبل، كاهش داشت. نكته 

بسيار حساس و مهم اينكه در پاييز سال 96 نرخ رشد 
سرمايه گذاري به عدد ۳.9 درصد رسيده بود. اين يعني 
جامعه اقتصادي در حال توسعه فعاليت هاي خود بود. 
در همين دوره زماني نرخ رش��د اقتصادي با احتساب 
بخش نفت به رقم ۴.۴ درصد و بدون نفت به رقم ۴.۷ 
درصد رس��يد.« معاون اقتصادي دولت روحاني اين 
دستاوردها را در اقتصادي كه به گفته وي سه سال پيش 
از آن با بحران هايي همچون فساد، رشدهاي منفي و 
تورم ۴0 درصدي مواجه بود، قابل توجه مي داند و يادآور 
مي شود: »دولت يازدهم با استفاده از تمام ظرفيت هاي 
منطقي، توانس��ته بود اقتصاد اي��ران را نه تنها نجات 
دهد كه حتي به آس��تانه مطلوب برساند.« او در ادامه 
پيش بيني دولت در پايان سال 96 را بازخواني مي كند: 
»پيش بيني دولت اين بود كه براي سال 9۷ حداقل 1 
ميليون و ۳۳ هزار فرصت شغلي جديد ايجاد شود و از 

اين طريق به سمت فقرزدايي برود.«
روايت كت��اب از گفت وگو با مع��اون اقتصادي دولت 
روحاني به گ��زارش  تحقيق��ي او و همكارانش براي 
پاسخ دادن به اين پرسش مي رسد كه »اگر تحريم هاي 
امريكا رخ نم��ي داد، اقتصاد ايران ب��ه چه جايگاهي 
دس��ت مي يافت؟« كه نهاونديان آن را در يك جمله 
خلاصه مي كند: »اين مطالعه دقيقاً نش��ان مي دهد 
كه ادامه مس��ير س��ال 96 اقتصاد ايران را به مرزهاي 
شكوفايي مي رس��اند.« او معتقد اس��ت امريكايي ها 
متوجه وضعيت مطلوب اقتصاد ايران ش��ده  بودند و 
مي خواس��تند اين ش��رايط را تغيير دهند: »در اين 
دوره زماني اتفاقات كم سابقه اي رخ داد. امريكايي ها 
در اكثر كشورهاي منطقه و همسايه هاي ما نيروهاي 
متخصص مس��تقر كردند. پايگاه هاي اقتصادي را در 
دل پايگاه هاي نظامي ش��ان ايج��اد كردند كه تعداد 
زيادي افراد كارشناس و متخصصان پول شويي در آنها 
حضور داشتند. اين گروه ها تمام نقل وانتقالات مالي 
و ارتباطات اقتصادي از ايران و به مقصد ايران را رصد 
مي كردند و به محض  اينكه مورد مشكوكي مي ديدند، 

ب��ا آن برخورد صورت مي گرف��ت. در اين دوره زماني 
افرادي ك��ه در زمينه تحريم هاي ايران كار مي كردند 

چندين برابر شدند.«
»حالا دولتي كه در اوج شكوفايي اقتصادي قرار داشت 
بايد فكر مي كرد از فردا چطور كالاهاي اساسي به كشور 
وارد شود؟ يعني تغيير كامل شرايط« اين جمله توصيف 
نهاونديان از نقطه آغاز رخدادهايي است كه با اعمال 
تحريم هاي ترامپ، گريبان مردم ايران و دولت روحاني 
را گرفت. او البته درباره روند صعودي قيمت ارز در بازار، 
مشكل در تامين برخي كالاها و ايجاد موج جديدي از 
اعتراضات عليه دولت و در مجموع تمامي حوادثي كه 
سال 9۷ را دربرمي گيرند چنين مي گويد: »اي كاش 
زماني قيد محرمانگي از اتفاقات و حوادث اين سال ها 
برداشته شود تا بتوانيم به جزيياتي اشاره كنيم. آن وقت 
مردم در جريان قرار مي گيرند و مي دانند چه بر سر اين 
كشور آوردند.« معاون اقتصادي دولت روحاني درباره 
توزيع ارز ۴200 توماني هم معتقد اس��ت كه اين امر 
يكي از مصاديق رفتارهاي واكنشي دولت بود. دولت 
بايد به جامعه پالس آرامش مي داد. اينكه مردم نگران 
نباشند و وضعيت به بحران نمي رسد. تصميم درمورد 
ارز ۴200 توماني براساس همين منطق صورت گرفت. 
البته اتفاقات بعد از آن در مورد شيوه اجرا بحث ديگري 
اس��ت. در مورد همين ارز هم بحث بر اين بود كه نرخ 
شناور باشد، نه اينكه در تمام سال هاي بعدي روي عدد 

۴200 تومان فريز شود.«
نهاونديان در بخش ديگري از اين گفت وگو در پاسخ به 
اين پرسش كه جنگ اقتصادي سخت تر بود يا جنگ 
تحميلي؟ اظهار مي كند: »جنگ تحميلي اقتصادي 
به مراتب س��خت تر ب��ود. در زمان جن��گ تحميلي 
ما صادرات نفت داش��تيم و عم��لًا در زمينه تجارت 
بين المللي مشكل حادي رخ نداده بود. اما اين جنگي 
ك��ه امريكا به پا كرد تجارت كالايي ايران را هدف قرار 
داد. هر ش��ركتي يا كشوري با ايران معامله مي كرد به 
سرعت تحريم  مي ش��د. پول هاي ايران در بانك هاي 
خارجي بلوكه مي شد و نفتكش هاي ايران هدف قرار 
مي گرفت، دزديده و مصادره مي شد. اينها هيچ كدام 
شرايطي نبود كه در زمان جنگ تحميلي حادث شده 
باشد.« او در بيان تفاوت  ديگر جنگ تحميلي با جنگ 
اقتصادي مي گويد: »در زمان جنگ كش��ور يكدست 
بود. كمتر كسي صداي مخالفت داشت ولي در زمان 
جنگ اقتصادي ما پشت جبهه اي نداشتيم. انتقادها و 
كارشكني ها پاياني نداشت. متاسفم كه بگويم در دوره 
جنگ اقتصادي، پشت جبهه، رزمندگانش را رها كرد.«

هرچن��د برخ��ي اصولگراي��ان در روزهاي گذش��ته 
واكنش هايي را نس��بت به صحبت هاي تيم روحاني 
مطرح كرده و باز هم انتقادات خود را عليه اين افراد تكرار 
كرده اند اما به نظر مي رسد كه ثبت اين روايت ها حتي 
براي دوران فعلي نيز اهميت فراواني خواهد داش��ت 
چرا كه مي تواند به عبور از تحريم هايي كه هنوز پابرجا 
هستند كمك كند. بايد ديد انتشار اين روايت ها آيا به 
پاسخ رسمي مقامات دولت رييسي نيز منجر خواهد 

شد يا سكوت در اين حوزه ادامه دارد.
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هزينه به نتيجه نرسيدن 
مذاكرات بر عهده كيست؟

يك كارشناس مس��ائل بين الملل گفت: امريكا بايد 
بين گزينه توافق يا ع��دم توافق يكي را انتخاب كند، 
در غير اين صورت هزينه به نتيجه نرسيدن توافق بر 
عهده امريكاست. احمد دستمالچيان با بيان  اينكه در 
حال حاضر اختلاف ميان ايران و امريكا بر سر برجام 
به دو موضوع تضمين ها و حل و فصل مسائل پادماني 
بازمي گردد، گفت: امريكا بايد تضمين لازم اعتمادساز 
به ايران بدهد كه تا الان اينگونه نشده است و همين طور 
پرونده سوالات پادماني بايد بسته شود كه استخوان 
لاي زخم نباش��د. وي در پاسخ به اينكه برخي بر اين 
نظرند كه امريكا تلاش دارد به خاطر انتخابات كنگره و 
انتخابات در سرزمين هاي اشغالي مذاكرات را حداقل 
براي دو م��اه ديگر به تعويق بيندازد، اظهار كرد: رژيم 
صهيونيستي و لابي اسراييل در امريكا موافق توافق و 
بازگشت به برجام نبوده و نيستند، كما اينكه در توافق 
قبلي هم شخص نتانياهو توانست ترامپ را متقاعد كند 
كه از برجام بيرون بيايد. آنها به خوبي مي دانند وقتي 
ايران در صحنه قدرت بيايد، حتما رژيم صهيونيستي 
دچار چالش جدي مي شود. به هر حال ايران قدرتمند 
اس��ت و نقش موثري در تح��ولات بين المللي دارد و 
اسراييل به راحتي زير بار اين توافق نمي رود. الان هم 
سكته هايي كه در روند مذاكرات شاهد هستيم به خاطر 
فشار بيش از حدي است كه لابي صهيونيست  بر روي 
افراد و مقامات كاخ سفيد وارد مي كند. اين كارشناس 
مس��ائل بين الملل تصريح كرد: بايدن و دموكرات ها 
مي خواهند توافق و بازگشت به برجام انجام شود، اما 
اسراييل با كمك برخي از اعضاي جمهوري خواه تلاش 
دارد، اين اتفاق نيفت��د. با اين حال الان توپ در زمين 
امريكا است كه اين توافق را بپذيرد يا نه! دستمالچيان 
گفت: ايران كشوري نيس��ت كه اگر هم توافق نشود 
بنش��يند، نگاه كند و منتظر باش��د. ايران راه خودش 
را مي رود. مهم تري��ن موضوعي كه مانع جدي توافق 
بود، تحريم ها بودند اما ايران اين شمشير برنده را كند 
كرد و تحريم ديگر معنا ندارد. اين امريكايي ها هستند 
كه بايد با واقعيت هايي كه موجود است كنار بيايند و 
تا جايي كه مي توانند بايد از فش��ار لابي صهيونيست 
بكاهند. وي ادامه داد: قبلا و نيز در دولت رييس��ي 
ايران با تمام ظرفيت در ميدان مذاكره بوده است تا 
برجام به طور جدي به نتيجه برسد و اين سيگنال 
به همه كشورها منتقل شده است و به همين خاطر 
هم تلاش مي كنند چون مي دانند ايران جدي است 
اما خود امريكا و فشارهاي درون كاخ سفيد به ويژه از 
سوي صهيونيست ها موقعيت بغرنجي را براي دولت 
امريكا به وجود آورده است. اين كارشناس مسائل 
بين الملل اظهار ك��رد: الان در امريكا دو حاكميت 
وجود دارد؛ يك حاكميت ملي كه سعي دارد منافع 
امريكا را تامين كند و يك حاكميت اس��راييل كه 
آن حاكميت نمي گذارد برجام به س��رانجام برسد. 
معتقدم برجام منافع ملي امريكا را تامين مي كند 
اما لزوما منافع اسراييل را خير. اما آنكه در اين ميان 
منافع مردم خودش را ناديده مي گيرد، امريكاست.

اختلافات سياسي
 به اربعين ضربه نزند

رييس مجلس خبرگان رهبري گفت: بر همه زوار 
لازم است هوش��ياري كامل در برابر توطئه هاي 
امريكايي و رژيم صهيونيس��تي داش��ته باشند و 
اجازه ندهند برخي اختلافات سياس��ي و مسائل 
حاشيه اي به اين مراسم عظيم كه عامل وحدت 
شيعيان اس��ت ضربه اي وارد كند. آيت الله احمد 
جنتي در سخنراني افتتاحيه اجلاس رسمي مجلس 
خبرگان رهبري با اش��اره به در پيش رو بودن مراسم 
اربعين اظهار كرد: اين گردهمايي عظيم نشان مي دهد 
قيام عاشورا هر روز زنده تر از گذشته مي شود و به مرز 
و جغرافيا و قوميت محدود نيس��ت. وي افزود: موانع 
و محدوديت هاي س��نوات اخير مثل كرونا و مشكل 
ويزا رفع شده و نيز دشمن در جبهه فلسطين، سوريه 
و يمن شكس��ت هاي س��ختي خورده است. رييس 
مجلس خبرگان رهبري تصريح كرد: مس��وولان در 
جهت تسريع س��فر زوار اقدام كنند و تا مي توانند به 
زائران خدمت كنند بر همه زوار لازم است هوشياري 
كامل در برابر توطئه هاي امريكايي و رژيم صهيونيستي 
داشته باشند و اجازه ندهند برخي اختلافات سياسي و 
مسائل حاشيه اي به اين مراسم عظيم كه عامل وحدت 
شيعيان است ضربه اي وارد كند. جنتي با بيان اينكه 
از تلاش شبانه روزي دولتمردان براي خدمت به مردم 
قدرداني مي كنيم، اظهار كرد: م��ا براي آنان در ادامه 
مس��ير آرزوي موفقيت داريم. دولت در بخش هايي 
توفيقات خوبي داش��ت و در اين مس��ير آرمان هاي 
امام راحل مورد توجه قرار گرفت. در حوزه س��لامت 
توانس��تند كرونا را كنترل كنند و در حوزه سياس��ت 
خارجي فعال كردن ظرفيت هاي اقتصادي منطقه را 
شاهد بوديم و مخصوصاً با كشورهاي همسايه ارتباط 
خوبي برقرار ش��د. وي تاكيد كرد: رفتارهاي مناسب 
و دوري از اش��رافيت را از دول��ت و رييس جمه��وري 
مش��اهده كرديم و اميدواريم اي��ن روحيه تا پايان در 
دولت ادامه يابد. رييس مجلس خبرگان رهبري ادامه 
داد: با وجود تلاش هاي شبانه روزي دولت اما همچنان 
مس��اله اقتصاد و معيش��ت، اولويت اول كشور است . 
مردم اول بايد آب و نان ش��ان درست باشد بعد موارد 
ديگر هم انجام ش��ود. جنتي تاكيد كرد: دولت ضمن 
انجام كارهاي روزمره، چند اصلاح اساسي هم در حوزه 
اقتصاد شروع كرد اما تداوم اين اقدامات اساسي نيازمند 
تحرك ساختاري در بودجه و اصلاح نظام مالياتي است. 
وي افزود: راه برون رفت از مش��كلات و پاسخگويي به 
آن عمل كردن به بيانات رهبري انقلاب اس��ت. بارها 
ثابت ش��ده كه توجه به توصيه هاي ايشان راهگشاي 
امور است. توصيه ايش��ان به محدود نكردن ارتباط با 
كش��ورهاي ديگر به غرب منجر به اين شد كه ارتباط 
با همسايگان مورد توجه قرار گيرد و شاهديم كه اين 
امر ظرفيت هاي زيادي براي كشور فراهم كرده است. 

نحوه دريافت تسهيلات اربعين
زائران اربعين مي توانند با مراجعه به سامانه سماح نسبت 
به دريافت تسهيلات قرض الحسنه اربعين اقدام كنند. بر 
اين اساس و به گفته وزير اقتصاد اين تسهيلات دو تا سه 
روز بعد از خروج از مرز به حساب سرپرست خانوار واريز 
خواهد شد. سيداحسان خاندوزي، وزير امور اقتصادي و 
دارايي اعلام كرد كه زائران سرپرست خانواري كه يارانه 
دريافت مي كنند، پس از درخواست اين تسهيلات در 
سامانه حج و زيارت )سماح( در صورتي كه از مرزهاي 
زميني خارج ش��وند، مبلغ اين تس��هيلات به صورت 
خودكار و بدون نياز به مراجعه به بانك ها به حساب يارانه 
آنها واريز شده و با اقساط يك ساله از يارانه آنها كسر خواهد 
شد. درباره زائراني كه سرپرست خانوار نيستند، امكان 
بهره مندي از اين تسهيلات با رضايت سرپرست خانوار 
فراهم خواهد شد. بر اين اساس، ميزان اين تسهيلات 
را براي سرپرست خانوار سه ميليون تومان، سرپرست 
خانوار همراه با يك نفر از اعضاي خانوار تحت پوشش او، 
چهار ميليون تومان و سرپرست خانوار و دو نفر يا بيشتر 
از اعضاي خانوار تحت پوشش او  پنج ميليون تومان است.

تسهيلات فقط به سرپرستان خانوار يارانه بگيري تعلق 
خواهد گرفت كه خود و افراد زيرمجموعه در س��امانه 
سماح ثبت نام كرده و نسبت به خروج از كشور تا تاريخ 26 
شهريور به صورت زميني با هدف زيارت عتبات عاليات 
اقدام كرده باش��ند. ضروري اس��ت سرپرستان خانوار 
نسبت به انتخاب بانك عاملي كه يارانه به حساب مربوطه 
در آن بانك واريز مي شود، اقدام كنند. همچنين با توجه 
به اينكه كليه فرايندهاي مربوط به پرداخت تسهيلات 
به صورت سيستمي انجام مي شود، متقاضيان از مراجعه 
حضوري به بانك هاي عامل خودداري كنند. متقاضيان 
بايد توجه داشته باشند كه براي دريافت اين تسهيلات 
نياز به حضور در بانك ها نيست و اين تسهيلات در 
صورت ثبت درخواست در سامانه سماح به صورت 
خودكار به زائران تعلق گرفته و در حساب يارانه آنها 
واريز مي ش��ود. بنابراين افراد در ابتدا بايد به سامانه 
سماح به نشاني WWW.SAMAH.HAJ.IR مراجعه 

كرده و گزينه درخواست تسهيلات را انتخاب كنند.

نقدينگي بايد به سمت توليد 
هدايت شود

يك اقتص��اددان تقوي��ت ارزش پول مل��ي، هدايت 
نقدينگ��ي به س��مت بخش هاي تولي��دي، تقويت 
س��امانه هاي نظارتي و ديگ��ر ماموريت هاي محوله 
رييس جمهوري به بانك مركزي را مطلوب توصيف 
كرد و گفت: برخي از اين ماموريت ها اصلي و برخي ديگر 
فرعي هستند. عبدالمجيد شيخي اظهار كرد: برخي از 
ماموريت هاي تعيين شده از سوي رييس جمهوري 
براي بانك مركزي، اصلي و برخي ديگر فرعي اس��ت. 
به عنوان مثال موضوع تقوي��ت ارزش پول ملي يك 
آرمان بس��يار خوب اس��ت اما متوليان پولي كشور و 
بدنه كارشناس��ان در اين حوزه به درستي راهكار آن 
را انتخاب نمي كنند و مي خواهند بر اس��اس ادبيات 
منسوخ سرمايه داري مش��كل ارزش پول ملي را حل 
كنند. وي اف��زود: اصلاح ناترازي بانك ها يكي ديگر از 
ماموريت هاي محوله رييس جمهوري به بانك مركزي 
بوده كه امري بينابين است. چرا كه اگر منابع بانكي به 
سمت فعاليت هاي مولد سوق داده شود، هر قدر ترازنامه 
بانك ها در اين قلمرو بزرگ تر ش��ود، هيچ اشكالي در 
اقتصاد ايجاد نمي كند. اين كارشناس مسائل اقتصادي 
ادامه داد: توقف رشد سالانه نقدينگي هم يك امر تبعي 
است؛ يعني اگر نقدينگي در خدمت بخش غيرمولد 
باشد، مسلما براي حال و روز اقتصاد كشور به ويژه در 
شرايط كنوني مضر است. در بين بدنه كارشناسي نظام 
پولي كش��ور هم راهكار اشتباهي انتخاب مي كنند و 
اينگونه تصور مي شود كه رشد نقدينگي ارتباط يكايك 
با تورم دارد. در صورتي كه از ديدگاه اقتصاد اسلامي، 
تورم يك پديده رفتاري است و رشد نقدينگي ابزاري 
در اختيار اراده و رفتار عناصر بازار است كه باعث ايجاد 
تورم مي شود. ش��يخي تاكيد كرد: بنابراين اگر همه 
مردم تصميم بگيرند هيچ قيمتي را افزايش ندهند، 
هيچ قيمتي افزايش نمي يابد و بنابراين هيچ انگيزه اي 
براي افزايش قيمت  در برهه هاي آتي به وجود نخواهد 
آمد. از موارد استثنايي تخلفات هم مي شود با استفاده 
از تنبيه و برخورد دستگاه هاي نظارتي جلوگيري كرد. 
از سوي ديگر دولت مي تواند با استفاده از ابزاري مانند 
تعرفه جلوي ضربه هاي بيروني به اقتصاد را نيز بگيرد. 
وي تصريح كرد: اصلاح سبد ذخاير ارزي هم يك مساله 
مهم و تبعي در ميان ماموريت هاي رييس جمهوري 
خطاب به بانك مركزي اس��ت. چرا كه كارشناس��ان 
سال هاست مي گويند كه بايد از سلطه دلار و يورو خارج 
و اين دو ارز از سبد ارزي كشور حذف شود. بايد به سراغ 
محور قراردادن عقد قراردادهاي دو و چند جانبه برويم 
تا سبد ارزي ما ملغمه و تركيبي از ارزهاي طرف هاي 
متعامل و البته طلا باشد. به اين ترتيب هيچ آسيبي 
از دلار و يورو به ما نمي رس��د. اي��ن اقتصاددان درباره 
توس��عه دامنه وثايق و تسهيل فرآيند وثيقه گذاري 
نيز گفت: اي��ن ماموريت محوله رييس جمهوري به 
بانك مركزي در راستاي اصلاح سازوكارهاي خدمات 
دهي بانك هاست كه امر بسيار مطلوب و پسنديده اي 
است. همچنين فعال سازي حساب هاي تجاري هم  در 
جهت تسهيل تجارت و مبادلات امر بسيار مهم است اما 
ماموريت فرعي در مقابل جايگزيني ريال در مبادلات 
در قال��ب قراردادهاي پولي دو و چند جانبه اس��ت. 
شيخي تقويت س��امانه هاي نظارتي را يك موضوع 
مهم و از جمله ماموريت هاي اصلي رييس جمهوري 
دانست و افزود: در حال حاضر دچار كسري بودجه 
هستيم. عمدتا فلسفه وجود دولت اين است كه منابع 
درآمدي و پولي اش را از محل ماليات بايد تامين كند. 
دول��ت وظايفي را به نيابت از م��ردم انجام مي دهد، 
بنابراين در اين راستا اگر سامانه پايش تراكنش هاي 
پولي آماده شود، فرار مالياتي در كشور بيش از حجم 
بودجه دول��ت خواهد بود. پس اگ��ر از فرار مالياتي 
جلوگيري شود، ديگر نيازي به فروش حتي يك قطره 

نفت خام و يك متر مكعب گاز هم نخواهيم داشت.
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سخنگويدولتاعلامكرد

اوج و فرود اقتصاد ايران در دولت روحاني

همكاري دولت با وزارت اطلاعات براي برخورد با مديران فاسد
سخنگوي دولت در واكنش به مساله دستگيري قاسم 
مكارم شيرازي به عزم جدي دولت در مبارزه با فساد 
بدون توجه به هيچ خط قرمزي اشاره كرد و از همكاري 
دفتر بازرس��ي رييس جمه��وري و وزارت اطلاعات با 
نهادهاي نظارتي خارج از دولت در امر مبارزه با فساد 

در بدنه اجرايي كشور خبر داد.
سخنگوي دولت در پاسخ به پرسشي درباره وضعيت 
ساخت راه آهن رش��ت - آس��تارا اظهار كرد: يكي از 
سياس��ت هاي جدي دولت فعال كردن مس��يرهاي 
تجاري شرق و غرب است و برخي از مسيرهاي غيرفعال 
يا مسيرهايي كه چندان مورد استفاده نبودند، فعال 
شده اند. مسير رشت - آستارا ۴0 كليومترش اجرا شده 
و بقيه مسير هم در حال انجام مقدمات براي اجراست.

بهادري جهرمي در پاس��خ به پرسش��ي ديگر درباره 
وضعيت سلامت رستم قاسمي اظهار كرد: وزير راه به 
دليل ضربه اي كه در جريان حادثه اي در منزل به كمر 
وي وارد شده بود، بستري شد و تزريقي هم به ستون 
فقرات داشت. اما وضعيت سلامت خوبي دارد و از شنبه 
به وزارتخانه خواهند رفت. هرچند در دوران بستري 
هم پيگير كارهاي وزارتخانه بودند. سخنگوي دولت 
در پاسخ به پرسشي درباره موضع دولت درباره پرونده 
قاسم مكارم ش��يرازي، تصريح كرد: رييس جمهوري 
پيش از اين اعلام كرد كه دولت خط قرمزي براي مقابله 
با فساد ندارد و يكي از برنامه هاي دولت اين بوده است 
كه اولويت خود را به پيشگيري از فساد اختصاص دهد.

وي افزود: ما تاكيد داريم كه مس��ير مبارزه با فساد را 
به خود قوه مجري��ه بياوريم تا نتيجه مطلوب حاصل 
شود. يعني جلوي بروز فساد را از خود دولت آغاز كنيم.

بهادري جهرم��ي ادامه داد: آق��اي رييس جمهوري 
هم تاكيد كردند كه تاكنون بس��ياري از اقدامات در 
اين زمينه انجام شده است، اما اعلام نشده است. اين 
اقدامات هم از س��وي خود نهادهاي درون دولت بوده 
است يعني هم دفتر بازرس��ي رييس جمهوري و هم 
وزارت اطلاعات كه البته با نهادهاي نظارتي خارج از 

دولت و دولت هم همكاري دارند.
وي تاكيد كرد: دولت همانطور كه تصريح كرده است 
اغماضي در زمينه مبارزه با فساد ندارد و آمادگي كامل 

براي رسيدگي به ابعاد كامل آن در دولت وجود دارد.

بهادري جهرمي همچنين يادآور ش��د: همانطور كه 
مي دانيد نهادهاي نظارتي، نهادهاي قضايي نيستند و 
در نتيجه براي انجام وظايف خود با ارايه گزارش هاي 
موثق، بدون اغماض ورود مي كند و وظيفه خود را انجام 
مي دهند و كار به دست قوه قضاييه سپرده مي شود. ما 
معتقديم كه اين روند زمينه ساز بازگشت دولت به ريل 

خدمت صادقانه خواهد بود.
رييس شوراي اطلاع رساني دولت در پاسخ به پرسشي 
درب��اره روند مذاك��رات اظهار ك��رد: گفت وگوها در 
خص��وص توافق ادامه دارد و ط��رف مقابل هم بايد از 
زياده خواهي دس��ت بردارد چراكه مسير سازنده اي 

طي شده است.
بهادري جهرمي گفت: چهار موضوع در توافق دنبال 
شده كه شامل تضمين ها و راستي آزمايي، رفع تحريم ها 
 و بسته شدن ادعاهاي سياسي در مورد مسائل پادماني 
است و جمهوري اس��لامي ايران گفت وگوها را ترك 

نكرده و نخواهد كرد.
س��خنگوي دولت در بخش ديگري از نشست خبري 
درپاسخ به سوالي درباره وضعيت آب استان همدان و 
اقدامات دولت براي جلوگيري از تكرار آن در استان هاي 
ديگر، گفت: بحران كم آبي و خشكسالي جهاني است 

و تدابير براي مواجهه با اين بح��ران بايد پيش از اين 
صورت مي گرفت و اقدامات انجام ش��ده تناس��بي با 
بحران ها ندارد و پيش بيني تنش هاي گسترده وجود 

داشت.
وي ادام��ه داد: اما از ابتداي تش��كيل دول��ت، وزارت 
نيرو ب��راي ۳00 نقطه پيش بيني تنش آبي داش��ت. 
همچنين مجموعه وزارت نيرو هم طرح هاي متوقف 
شده را تس��ريع و هم طرح »ميانبري« را تدوين كرد. 
 در حوزه همدان نيز طرح ميانبري در نظر گرفته شد تا 
ض��رب الاجلي تنش آبي را جب��ران كنند و به تدريج 

طرح هاي بلندمدت تري در نظر گرفته شود.
سخنگوي دولت اظهار اميدواري كرد: با همراهي مردم 
براي اصلاح شيوه آبياري و ساير موارد شاهد كاهش 

بحران ها و تنش هاي آبي باشيم.
رييس ش��وراي اطلاع رس��اني دولت درب��اره وجود 
تخلف هاي نرخ بليت هواپيما با وجود نرخ مصوب شده 
اظهار كرد:» متاس��فانه در ايام شلوغي مانند اربعين 
شاهد تخلفات هواپيمايي و شركت هاي حمل و نقل 
هستيم. يكي از تدابير وزارت راه مصوب كردن نرخ قابل 
قبول ب��ود و از طرفي هم امكان فروش بليت را فقط از 

سوي شركت هواپيمايي مجاز مي داند.«

وي اظهار كرد: البته ظرفيت ناوگان هوايي و پذيرش 
فرودگاه نجف و بغداد ظرفيت تقاضاي زائران را ندارد 
و بخش��ي از اين مش��كلات براي تأمين بليت بايد از 
مس��يرهاي جايگزين انجام ش��ود. البت��ه در تمامي 
فرودگاه ها نيز ميز خدمتي از خود وزارت راه جانمايي 
ش��دند كه به تخلفات رسيدگي كنند. از شركت هاي 
هواپيماي��ي مي خواهم ب��ا م��ردم و زائرين همراهي 

داشته باشند.
س��خنگوي دولت افزود: درباره آمار و ارقام پيوستن 
دستگاه ها به درگاه مشترك خدمات الكترونيك دولت، 
بايد بگويم كه پيوستن به اين درگاه دو دهه است كه 
مطرح است و دولت مصمم است اين بار زمين مانده را 

نيز بردارد مانند قانون مربوط به آزادسازي سواحل.
وي ادام��ه داد: دولت مصمم اس��ت ت��ا درگاه دولت 
الكترونيك را به صورت پنجره واح��د اجرايي كند و 
گزارش آمار پيوستن ها در جلسه هيات دولت قرائت 
مي ش��ود و رييس جمهور هم تأكيد براي پيوستن به 
درگاه دارد تا دس��تگاه هايي كه امكان و زيرس��اخت 
پيوس��تن ندارند به صورت شفاف آن را به مردم اعلام 

كنند.
سخنگوي دولت در بخش ديگري درباره راهكار دولت 
براي تحقق سريع تر ساخت مسكن و كنترل اجاره بها 
تاكيد كرد كه دولت براي جبران كس��ري هاي توليد 
مس��كن  گذش��ته و عقب ماندگي در حوزه مسكن، 
مصمم است و اين موضوع به صورت فرابخشي پيگيري 
مي ش��ود و جلسه اي در دولت نيس��ت كه به موضوع 
مس��كن  پرداخته نش��ود اگر كمبود توليد سال هاي 
گذشته برطرف نشود، مش��كل اجاره بها هم برطرف 
نخواهد ش��د؛ معاون جديد در اين باره منصوب شد و 
اميد داريم با اين تغيير مديريتي ش��اهد يك انرژي و 

اميد مضاعف در وزارت راه باشيم.
وي درباره تدوين ايين نامه براي توليد گوش��ي هاي 
ايراني گفت: آيين نامه بند 9 تبصره ۷ قانون بودجه در 
جلسه اخير هيات دولت به تصويب رسيد و مطابق اين 
آيين نامه از محل حقوق ورودي واردات گوشي هاي 
ب��الاي 600 دلار، منابع آن به صورت 100 درصد به 
حمايت از گوش��ي هاي ايراني تخصي��ص مي يابد و 

فرايند و جزييات آن در آيين نامه منتشر مي شود.



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري |
رش��د بدهي دولت به بانك ها، بدهي بانك ها به بانك 
مركزي و مطالبات معوق، سود بازار بين بانكي، سپرده 
ديداري و... نشان دهنده افزايش نياز اقتصاد به نقدينگي 
است وبيش از 50 درصد نقدينگي عملا در دسترس 
مردم و فضاي كسب وكار است و دولت نمي تواند تنها 
از طريق كنترل رش��د پايه پولي و استقراض از بانك 
مركزي، نقدينگي و تورم را مهار كند. س��ود س��پرده 
بانكي نيز در جذب مقادير بيشتر نقدينگي موفق نبوده 
و ضريب فزاينده و س��ود بازار بين بانكي روبه افزايش 
گذاشته است. رشد سپرده هاي ديداري، حساب هاي 
كوتاه مدت موجود در كارت هاي بانكي، اس��كناس و 
مسكوك نشان مي دهد كه مردم بي  توجه به نرخ سود 
بانكي 18 درصدي و 20 درصدي كه پايين تر از تورم 
40 درصدي اعلام ش��ده در يكسال اخير است، سعي 
مي كنند كه براي كس��ب وكاره��ا و خريدهاي خود، 
پول را به صورت نقد در حساب هاي در دسترس خود 
شامل كارت بانكي، اينترنت بانك، موبايل بانك، سپرده 
ديداري وچك نگه دارند تا به خريد و فروش مايحتاج 
و دارايي هاي نقد شونده مانند سهام، سكه و طلا و دلار 
و مسكن بپردازند. شاخص هاي پولي و بانكي تيرماه 
نشان مي دهد كه با وجود رشد نقدينگي 37.4 درصدي 
در يكسال اخير، سپرده ديداري يعني چك و حساب 
جاري با رقم 1093 همت، رشد 61 درصدي دريكسال 
اخير و 21 درصد در چهارماه اول س��ال داشته است و 
رشد چهارماهه اول س��ال 1401 متاثر از نرخ سود و 
تورم، تقريبا 2.5 برابر رشد نقدينگي 8 درصدي در اين 
مدت بوده است. حساب هاي كوتاه مدت نيز به خاطر 
دريافت سود ماهانه آن در صورت ثابت ماندن در يك 
ماه، در كارت هاي بانكي در جريان اس��ت و رقم آن با 
1450 همت رش��د 30.8 درصدي در يكسال و رشد 
6.4 درصدي در چهارماه اول داشته است. اسكناس و 
مسكوك در دست اشخاص نيز با رقم 88 همت رشد 
22 درصدي در يكس��ال و 2.4 درصدي در چهارماه 
داشته است. در مجموع پول شامل سپرده ديداري و 
اسكناس و مسكوك، رقم 1182 همت داشته كه رشد 
57 درصدي در يك س��ال و 20 درصدي در چهارماه 
داشته است. اما از آنجا كه بخش عمده اي از خريدهاي 
مردم با كارت هاي بانكي و حساب هاي كوتاه مدت انجام 
مي شود، بايد در نظر داشت كه حساب كوتاه مدت نيز 
عملا به پول نقد تبديل شده و در معاملات بسيار كاربرد 
دارد و بانكداري الكترونيك باعث شده كه سرعت انتقال 
پول از حساب كوتاه مدت و كارت بانكي، حتي بيشتر 
از چك و اس��كناس باشد. در نتيجه اگر بخواهيم پول 
داغ را درس��ت ارزيابي كنيم بايد حساب كوتاه مدت 
را به حجم پول اضافه كنيم. براين اس��اس پول داغ در 
بانكداري الكترونيك دنياي امروز شامل پول 1182 
همت و سپرده كوتاه مدت 1450 همت است. روي هم 
حجم پول به اضافه سپرده كوتاه مدت رقم 2632همت 
است كه نسبت به نقدينگي 5250 همت، معادل 50 
درصد است. در نتيجه پول داغ عملا معادل 50 درصد 

نقدينگي است. اما اگر بخواهيم طبق تعريف سنتي، 
پول داغ را اسكناس و سپرده ديداري تعريف كنيم عملا 
22.5 درصد نقدينگي پول داغ محسوب مي شود. رقم 
شبه پول نيز اگرچه معادل 4068 همت اعلام شده اما 
تنها 2111 همت آن سپرده بلندمدت است كه معمولا 
به سرعت قابل برداشت نيست و به آن سود يك ساله 
تعلق مي گيرد. حس��اب قرض الحسنه پس انداز نيز 
معادل 353 همت اعلام شده است. در نتيجه معادل 
2464 همت ش��امل س��پرده هاي قرض الحس��نه و 
بلندمدت اس��ت كه معادل 47 درصد كل نقدينگي 
است. پول داغ به مبالغي گفته مي شود كه صاحبش از 
نگهداري نقدي آن ترس دارد و ترجيح مي دهد با خريد 
دارايي هايي كه س��ودآوري كوتاه مدتي دارد، امكان 
ارتقاي اقتصادي خود را فراهم آورد. به عبارت ديگر پول 
داغ به وضعيتي گفته مي شود كه افراد انتظار افزايش 
قيمت ها و تورم را براي آينده دارند، بنابراين سرمايه 
خ��ود را در بخش هاي غيرتوليدي ب��راي كوتاه مدت 
خرج مي كنند. همچنين به پولي كه مستقيم توسط 
بانك مركزي جهت پوشش كسري بودجه تحت عنوان 

تنخواه چاپ شده پول داغ گفته مي شود.

  كاهش وابستگي دولت به تنخواه 
از س��وي ديگر دولت تلاش دارد تا با كاهش رشد پايه 
پولي، اثر تورمي مخارج دولت را كاهش دهد. اما واقعيت 
اين اس��ت كه نياز به نقدينگي در كل اقتصاد افزايش 
يافته و حتي مخ��ارج دولت نيز افزايش يافته و بدهي 
دولت به بانك ها بيشتر شده است. يعني اگرچه بدهي 
دولت به بانك مركزي كاهش يافته اما از سوي ديگر، 
در ب��ازار بين بانكي و بانك هاي كش��ور، گردش پول، 
رشد ضريب فزاينده، خلق پول، افزايش بدهي دولت 
به بانك ها، افزايش مطالبات معوق بيشتر شده است. 
به خاطر رش��د نرخ ارز و تورم، واحدهاي اقتصادي به 
نقدينگي و تسهيلات بانكي بيشتر نياز دارند. مطالبات 
معوق نيز افزايش يافته است و بانك ها به سمت خلق 

پول بيشتر، افزايش نرخ سود بازار بين بانكي، افزايش 
بدهي به بان��ك مركزي، هدايت ش��ده اند. در نتيجه 
نمي توان تنها با كنترل رشد پايه پولي و استقراض از 
بانك مركزي، نقدينگي و تورم را مهار كرد. زيرا اقتصاد 
به نقدينگي بيشتر نياز دارد و اين موضوع با مشاهده 
رشد س��پرده ديداري و كوتاه مدت نيز قابل مشاهده 
است.دولت با استفاده از منابعي كه مختص دستگاه ها 
و شركت هاي دولتي است توانسته وابستگي خود را به 
تنخواه كم كند به صورتي كه آمارها حاكي از كاهش 29 
هزار ميليارد توماني استفاده از تنخواه بودجه در 4 ماه 
اول امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل دارد.بررسي 
عملكرد 5 ماهه بودجه از بهبود ش��اخص هاي كلان 
حكايت دارد. دولت با اتكا به درآمدهاي پايدار توانسته 
انسجام بيشتري به نحوه دخل  و خرج كشور ببخشد 
كه اين مهم مي تواند منجر به بهبود ساير شاخص هاي 
كلان اقتصادي شود. اگرچه همچنان مي توان گفت 
كنترل نقدينگي و كنترل مق��داري پول، مهم ترين 
وظيفه و ماموريتي اس��ت كه تي��م اقتصادي دولت و 
بانك مرك��زي در اين روز ها باي��د آن را دنبال كنند.

در 5 ماهه ابتدايي سال منابع درآمدي دولت به 412 
هزار ميليارد تومان رسيده كه نسبت به سال گذشته 
56.5 درصد رشد دارد؛ همچنين درآمدهاي عمومي 
به عنوان پايدارترين جزو منابع دولت، با 66.5 درصد 

رشد به حدود 249 هزار ميليارد تومان رسيده است.
ب��ا تمركز دولت ب��ر مقابله با ف��رار ماليات��ي، ميزان 
درآمدهاي مالياتي هم رشد قابل ملاحظه 73 درصدي 

داشته و به 200 هزار ميليارد تومان رسيده است.
در اين مدت وصول درآمدهاي نفتي 700 درصد رشد 
داش��ته و منابع فروش نفت و فرآورده هاي نفتي به رقم 
114 هزار ميليارد تومان رس��يده است. اين آمار نشان 
مي دهد كه دولت سيزدهم هم توانسته نسبت به دولت 
قبل نفت بيشتري صادر كند هم اينكه پول فروش آن به 
كشور بازگشته است.اما در ادوار گذشته و در دولت هاي 
مختلف يكي از چالش برانگيزترين قس��مت هايي كه 

هميشه با حرف و حديث هاي زيادي روبرو بوده است، 
تنخواهي است كه طبق قانون بودجه معادل 3.5 درصد 
كل بودجه را شامل مي شود. بنابراين دولت مي تواند از 
بودجه حدود 1400 هزار ميليارد توماني سال جاري، 
حدود 50 تا 55 هزار ميلي��ارد تومان به عنوان تنخواه 
از بانك مركزي استقراض كند. نقدينگي يا حجم پول 
در گردش ش��امل دو مولفه پايه پولي و ضريب فزاينده 
پولي است. پايه پولي يا همان پول پر قدرت به مجموع 
اسكناس و مسكوك در گردش به علاوه سپرده بانك ها 
نزد بانك مركزي گفته مي شود ولي اين عامل به تنهايي 
حجم پول در گردش را تعيين نمي كند و ضريب فزاينده 
پولي ناشي از فعاليت هاي بانك هاي تجاري و تعاملات 
اقتصادي مردم نيز به عنوان مولفه مهم نقدينگي عمل 
مي كند. ضريب فزاينده، نشانگر آن است كه در ازاي هر 
واحد پايه پولي، حجم پول چقدر تغيير مي كند. به اعتقاد 
كارشناسان و صاحبنظران اقتصادي، مبلغي كه دولت به 
عنوان تنخواه از بانك مركزي استقراض مي كند، سبب 
افزايش پايه پولي و به تبع آن رشد نقدينگي توسط نظام 
بانكي مي شود. اگرچه در ظاهر امر دولت مبلغ مشخصي 
را در ماه هاي ابتدايي از بانك مركزي استقراض كرده و 
در پايان سال همان مبلغ را به بانك مركزي برمي گرداند، 
اما نكته اي كه در اينجا نهفته اين است كه حجم نقدينگي 
كه هر واحد پول خارج ش��ده از بانك مركزي بر حجم 
نقدينگي كشور مي گذارد، معادل ضريب فزاينده اقتصاد 
ايران اس��ت. به عبارت ساده تر پولي كه در قالب تنخواه 
از بانك مركزي خارج مي ش��ود كه اصطلاحا موسوم به 
پول پرقدرت اس��ت، اثري كه بر حجم نقدينگي كشور 
مي گذارد با توجه به ضريب فزاينده اقتصاد ما كه حدود 
8 واحد اس��ت، 8 برابر مي ش��ود.به همين خاطر است 
كه اقتصاددانان يكي از عواملي كه از عوامل ريش��ه اي 
و بلندمدت تورم اقتصاد ما مي دانند، تنخواهي اس��ت 
كه دولت از بانك مركزي اس��تقراض مي كند و همواره 
توصيه اي كه به دولت ها دارند اس��تفاده هرچه كمتر از 
تنخواه يا پول بانك مركزي است.آمارها حاكي از آن است 
كه در پايان تير ماه امسال بدهي دولت به بانك مركزي 
به 152 هزار و 60 ميليارد تومان رسيده كه نشان دهنده 
كاهش 29 هزار ميليارد توماني استفاده از تنخواه بودجه 
در 4 ماه اول امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل است. 
بر اين اساس بدهي دولت به بانك مركزي بابت تنخواه 
بودجه در 4 ماه اول امس��ال 19 ه��زار و 320 ميليارد 
تومان افزايش يافته است در حالي كه در 4 ماه اول سال 
گذشته دولت قبل معادل 48 هزار و 480 ميليارد تومان 
از بانك مركزي تنخواه دريافت كرده بود.طبق آمارها، 
سپرده دستگاه ها و ش��ركت هاي دولتي در پايان سال 
1400 به ترتيب، حدود 258 و 8.8 هزار ميليارد تومان 
بوده است كه اين مقدار در پايان تيرماه سال 1401 به 
ترتيب به 230 و 10 هزار ميليارد تومان رس��يده است. 
يعني خالص سپرده هاي دولت نزد بانك مركزي حدود 
27 هزار ميليارد تومان كاسته شده است كه با كاهش 
29 هزار ميليارد توماني تنخواه مورد استفاده دولت كه 

در بالا به آن اشاره شد، تقريبا هم خواني دارد.
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بخشنامه تسهيلات 200  ميليوني 
مسكن روستايي ابلاغ شد

طبق اعلام بانك مركزي، بخشنامه تسهيلات 200 
ميليوني مسكن روستايي به 9 بانك عامل ابلاغ شده 
است. مصطفي قمري وفا سخنگوي بانك مركزي 
اعلام كرد: بانك مركزي بخشنامه اعطاي تسهيلات 
طرح ويژه نوسازي و بهس��ازي  مسكن روستايي و 
دستورالعمل اجرايي و توزيع بانكي استاني تسهيلات 
مذكور را به 9 بانك عامل ابلاغ كرد. گفتني اس��ت، 
طبق مصوبه هيات وزيران تسهيلات 200 ميليون 
توماني مس��كن روستايي با س��ود 5 درصد بايد در 
اختيار روستاييان قرار بگيرد. ولي علي رغم تصويب 
در هيات دولت هنوز سيس��تم بانكي پرداخت اين 
تسهيلات را آغاز نكرده بود و به نظر مي رسد با ابلاغ 
بخشنامه رسمي از سوي بانك مركزي به بانك هاي 
عامل بايد گره از اين مش��كل روس��تاييان باز شود.
پيش از اين مسوولان بنياد مسكن اعلام كرده بودند 
كه تسهيلات مسكن روس��تايي به زودي پرداخت 
مي ش��ود. در متن بخش��نامه بانك مرك��زي آمده 
است: اين بانك پيرو نامه هاي پيشين موضوع ابلاغ 
سهميه بانكي قانون جهش توليد مسكن و نيز مصوبه 
اخير هيات وزيران درخصوص اعطاي تس��هيلات 
طرح ويژه نوس��ازي و بهسازي مس��كن روستايي، 
دس��تورالعمل اجرايي و توزيع بانكي - استاني، اين 
تسهيلات براي سال 1401 را به 9 بانك عامل ابلاغ 
كرد.  ذكر اين نكته ضروري اس��ت ك��ه در اجراي 
مصوبه مربوطه، سهم بانك هاي مرتبط بابت اعطاي 
تس��هيلات مذكور در سال 1401 )در قالب بخشي 
از س��هميه بانكي آن بانك بابت قانون جهش توليد 
مسكن(، به روال زير تعيين مي شود.  بانك صادرات 
ايران )30.000 واحد( ،بانك ملت )30.000 واحد( 
،بان��ك مس��كن )30.000 واح��د( ، بانك تجارت 
)30.000 واحد( ، بانك ملي ايران )27.000 واحد( 
، بانك س��په )20.000 واحد( ،بانك رفاه كارگران 
)20.000 واحد( ،بانك كشاورزي )10.000 واحد(، 

پست بانك )3.000 واحد( . 

كار را  به كارنادان سپردند
 كميسيون داده ش��ده، از سياست گذاري صدور مجوز 
براي هرگونه فعاليت و كس��ب وكار در فضاي مجازي 
تا تدوين دستور العمل ها و زيرنظام هاي اجرايي و فني 
در چارچوب مصوبات ش��وراي عالي فضاي مجازي، به 
نظر مي رسد با س��لب اختيارات بخش هاي مرتبط با 
فناوري اطلاعات، از وزارت ارتباطات و بخش خصوصي، 
اتفاقي فراتر از يك فيلترينگ ساده به سر فضاي مجازي 

خواهد آمد.

كاهش تورم توليد كننده
در يك سال اخير

گزارش جديد بانك مركزي نش��ان مي دهد تورم نقطه 
به نقطه توليد كننده در مردادماه س��ال جاري به حدود 
يك س��وم و تورم سالانه توليدكننده به حدود نصف رقم 
اوج خود در ماه هاي پاياني دولت قبل رس��يده است. اما 
دولت سيزدهم چه اقداماتي براي كاهش تورم به ويژه از 
ناحيه هزينه هاي توليد كرده است؟ به تازگي گزارش بانك 
مركزي از تورم توليدكننده مردادماه منتشر شد. گزارشي 
كه نشان مي دهد تمامي شاخص هاي تورم توليدكننده 
كاهشي شده است. بر اساس اين گزارش تورم ماهانه توليد 
به 0.2 درصد رسيده كه در كنار تورم بهمن سال گذشته، 
كمترين ميزان تورم ماهانه از ارديبهشت سال 99 به اين 
سو است. همچنين تورم نقطه به نقطه در مرداد به 35.8 
درصد رسيده است. اين در حالي است كه تورم نقطه به 
نقطه توليد در ارديبهش��ت سال گذش��ته با عبور از مرز 
تاريخي 100 درصدي به ركورد 101.3 درصدي رسيد. 
اين يعني تورم نقطه به نقطه توليدكننده به حدود يك سوم 
اوج خود در دولت گذشته كاهش يافته است.همچنين 
تورم سالانه توليد در مردادماه سال جاري به 42.1 درصد 
كاهش يافته است. اين در حالي است كه در شهريور سال 
گذشته و درست در زمان شروع به كار كابينه سيزدهم اين 
شاخص از مرز 80 درصد هم عبور كرده بود. اين يعني تورم 
سالانه نيز به حدود نصف مقدار خود در شروع به كار دولت 
سيزدهم كاهش يافته است. تمامي اين شاخص ها نشان 
مي دهد دولت سيزدهم اقتصاد كشور را در ميسر كاهش 
تورم قرار داده است. هرچند اقتصاد كشور اكنون در ميانه 
اين مسير قرار دارد اما روند طي شده در يك سال دولت 
سيزدهم، چش��م اندازي اميدواركننده از كاهش هرچه 
بيش��تر تورم در ماه هاي آينده ترسيم مي كند. اما سوال 
اينجاست كه دولت س��يزدهم در مدت كوتاه يك ساله 
چگونه توانسته تورم توليدكننده را تا اين حد كاهش دهد؟

   انضباط مالي؛ توقف دور باطل
»كسري بودجه-تورم« در دولت سيزدهم

نخستين گام اساسي دولت سيزدهم براي كاهش تورم، 
حل بحران كس��ري بودجه و ناترازي مالي خود در سال 
گذشته بود. زماني كه دولت س��يزدهم كار خود را آغاز 
كرد، به دليل رشد شديد هزينه ها در دولت گذشته و كافي 
نبودن منابع براي پوشش آن، كسري بودجه تخميني 
كشور بالغ بر 40 درصد تخمين زده مي شد. با اين حال 
دولت سيزدهم بلافاصله پس از شروع به كار، با پيگيري دو 
مسير عمده »احياي منابع« و »كنترل مصارف«، توانست 
مانع بروز كسري بودجه و تبديل آن به موج تورمي ديگر 
در سال جاري شود. در اين مسير دولت سيزدهم از طريق 
اقدامات مختلف و بدون تحميل فشار به بخش توليد و 
حقوق بگيران و تنها از طريق مسدود كردن راه هاي فرار 
مالياتي، درآمدهاي مالياتي را بهبود بخشيد. همچنين 
با ديپلماس��ي فعال انرژي، توانس��ت درآمدهاي نفتي 
خود را افزايش دهد. علاوه بر اين، پيگيري براي وصول 
درآمدهاي ارزي بلوكه شده، از ديگر اقدامات وزارت نفت 
دولت سيزدهم براي احياي منابع بودجه و جلوگيري از 
بروز كسري و تبعات تورمي آن بود. كنترل مصارف و عدم 
تخصيص بودجه به مصارف بدون توجيه و غيرضروري، 
از اقدامات ديگر دولت و در راس آن س��ازمان برنامه و 
بودجه براي ممانعت از بروز كسري بودجه بود. دولت 
سيزدهم حتي تنخواه 54 هزار ميليارد توماني دولت 
قبل را تسويه كرد تا پايه پولي از اين مسير افزوده نشده 

و بار تورمي جديدي به معيشت مردم تحميل نشود.

   انضباط پولي؛ كاهش سرعت خلق پول 
بانك ها

گذشته از تاثير مهم انضباط مالي دولت بر شاخص هاي 
پولي، بانك مركزي دولت سيزدهم چند اقدام ويژه براي 
انضباط بخشي به شبكه بانكي در حوزه خلق نقدينگي 
انجام داد. اولين اقدام، شفاف كردن ليست بدهكاران و 
تسهيلات كلان و مرتبط بانك ها براي عموم مردم بود. 
اين اقدام باعث ناامن شدن فضا براي متخلفان در شبكه 
بانكي و مقابله ريشه اي با تخلف در ارايه تسهيلات در 
شبكه بانكي شد. اقدام مهم ديگر بانك مركزي، اعمال 
محدوديت براي بانك ها در ارايه تسهيلات بود. تسهيلات 
به عنوان موتور محرك اصلي در رشد نقدينگي به شمار 
مي رود. آمارهاي جديد نشانگر اثربخشي اين سياست 
بوده تا جايي كه بررسي آمار مانده تسهيلات 11 بانك 
بورسي نشان مي دهد مانده تسهيلات اين بانك ها در 
5 ماه اول س��ال جاري تنه��ا 7.9 درصد افزايش يافته 
در حالي كه در مدت مشابه سال گذشته 25.8 درصد 
افزايش يافته بود. كاهش 70 درصدي س��رعت رشد 
مانده تسهيلات اين بانك ها، نشانه واضحي از اثربخشي 
سياست بانك مركزي در محدود كردن رشد ترازنامه 

بانك ها براي كاهش سرعت رشد نقدينگي است.

   صفر شدن سود بازرگاني
 كالاهاي مورد استفاده در توليد

يكي از اقدامات مه��م دولت كه به طور خاص بر تورم 
توليدكننده اثر گذاش��ت، صفر كردن سودبازرگاني 
ماشين آلات و مواد اوليه توليد در سال جاري است. 
اين اقدام دولت گام مهمي در كاهش فشار هزينه اي 
تورم به ش��مار مي رود. اين اقدام دولت به طور خاص 
براي مقابله با فشار هزينه اي ناشي از حذف رانت ارز 
4200 توماني در ارديبهشت ماه سال جاري اتخاذ شد.

   كاهش ماليات توليد از 2۵ به 20 درصد
از ديگر اقدامات مهم دولت براي كنترل تورم به ويژه از 
ناحيه توليد، كاهش ماليات توليد از 25 درصد در سال 
گذشته به 20 درصد در س��ال جاري است. اين اقدام 
دولت، اثر محسوس��ي بر هزينه بنگاه هاي توليدي و 
كاهش قيمت تمام شده آنها خواهد داشت. البته لازم به 
يادآوري است كه كاهش ماليات توليد، يكي از وعده هاي 
دولت س��يزدهم در سال گذشته بود. بر همين اساس 
دولت وعده داد ماليات توليد را سالانه 5 درصد كاهش 
داده تا در س��ال 1404 به تنها 5 درصد كاهش يابد. بر 
همين مبنا بود كه دولت گام اول اين برنامه را در سال 
جاري با كاهش 5 واحد درصدي ماليات توليد برداشت.
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سهم سپرده هاي در دسترس مردم بيش از 50 درصد نقدينگي كشور

هشدار جدي بانك مركزي به صرافان متخلف
گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري |

عصر روز سه شنبه 15 شهريور 1401، قيمت دلار در بازار 
آزاد به 30260 تومان رس��يد و ب��ا اعلام هر اونس طلا به 
قيمت 1714 دلار، س��كه 13 ميليون و 950 هزار تومان 
معامله ش��د. علاوه بر اي��ن، در صرافي هاي بانكي قيمت 
ف��روش دلار 28 هزار و 552 توم��ان و قيمت خريد دلار 
از مردم 28 هزار و  268 تومان تعيين ش��ده است. قيمت 
فروش ي��ورو نيز معادل 28 ه��زار و 582 تومان و قيمت 
خريد يورو نيز 28 هزار و 297 تومان اعلام ش��ده اس��ت.
قيمت طلاي 18عيار هر گرم يك  ميلي��ون و 276 هزار 
تومان، قيمت سكه تمام بهار آزادي طرح قديم 13 ميليون 
و 250 هزار تومان و قيمت سكه تمام بهار آزادي طرح جديد 
نيز 14 ميليون تومان است. قيمت نيم سكه بهار آزادي 8 
ميليون تومان، ربع سكه بهار آزادي 5 ميليون تومان و سكه 
يك گرمي 3 ميليون تومان تعيين شده است و به فروش 
مي رسد.هر مثقال طلا در بازار داخلي، 5 ميليون و 530 
هزار تومان ارزش گذاري شده است؛ ضمن اينكه قيمت هر 
اونس طلا در بازارهاي جهاني 1719 دلار است.از سوي 
ديگر، بانك مركزي اعلام كرد: جلوگيري از فعاليت صرافي 
و سلب صلاحيت مديران متخلف در انتظار صرافي هايي 
كه از ارايه خدمات ارز اربعين امتناع كنند.بانك مركزي با 
صدور اطلاعيه اي در سامانه سنا اعلام كرد: جلوگيري از 
فعاليت صرافي و سلب صلاحيت مديران متخلف در انتظار 
صرافي هايي ك��ه از ارايه خدمات ارز اربعين امتناع كنند.

بانك همچنين از تش��ديد نظارت ميداني بازرسان بانك 
مركزي به منظور تسهيل عرضه ارز اربعين خبر داده است.
در اطلاعيه بانك مركزي خطاب به صرافان مجاز سراسر 
كشور آمده است: هر گونه امتناع از ارايه خدمات ارز اربعين 
و در اولويت قراردادن س��اير خدمات توسط صرافي ها در 
ايام عزيمت زوار حسيني)ع( به عتبات عاليات و همچنين 
مشروط كردن ارايه اين خدمات به شروطي خارج از موارد 
ابلاغي بانك مركزي، باشديدترين برخوردهاي نظارتي 
از جمله جلوگيري از فعاليت صرافي و س��لب صلاحيت 
مديران متخلف مواجه خواهد شد. بازرسان اين بانك به 
صورت محسوس و نامحسوس عملكرد كليه صرافي ها در 
خصوص ارايه خدمات ارز اربعين را رصد نموده و در صورت 
مشاهده تخلف اقدامات نظارتي لازم در برخورد با متخلفين 
انجام خواهد شد.گفتني است، زائران اربعين مي توانند براي 
تأمين ارز مورد نياز خود علاوه بر صرافي هاي مجاز و شعب 

ارزي و منتخب بانك هاي ملي، صادرات، سپه، تجارت و 
ملت به ش��عب ارزي بانك هاي كشاورزي، رفاه، مسكن، 
كارآفرين، پارس��يان، اقتصاد نوين، س��امان، پاسارگاد، 
سرمايه، پست بانك، سينا، توسعه تعاون، خاورميانه، شهر، 
دي و گردش��گري مراجعه كنند. زائرين امام حسين)ع( 
كه در س��امانه »سماح« نام نويس��ي كرده اند، مي توانند 
به تدريج، به يكي از صرافي هاي عضو بازار متشكل ارز ايران 
يا شعب منتخب بانك هاي عامل، مراجعه كنند و ارز مورد 
نياز خود را تا سقف مبلغ يك صد دلار يا يك صد و پنجاه 
هزار دينار عراق با نرخ مندرج در نماد توافقي بازار متشكل 
ارز ايران خريداري نمايند.هنگام خريد ارز بايستي خود 
زائر، شخصاً حضور داشته باشد و ارز اربعين به هيچ فرد 
ديگر به عنوان نماينده زائر فروخته نمي شود. متقاضي 
خريد ارز بايد به هنگام مراجعه به يكي از عاملان فروش 
ارز اربعين، سه مدرك متعلق به خود يعني؛ اصل كارت 
ملي، كارت بانكي و ش��ماره تلفن همراه )هر سه الزاماً 
به نام خود ش��خص زائر( را همراه داشته باشد. پس از 
تأييد صحت و انطباق مدارك سه گانه متقاضي از سوي 
مسوول فروش؛ ارز اربعين به متقاضي فروخته مي شود.

   16 بانك ديگر هم مكلف به 
عرضه ارز اربعين شدند

طبق اعلام بان��ك مركزي، علاوه بر 5 بانك عامل قبلي، 
تمامي ش��عب ارزي 16 بان��ك ديگر را هم ب��ا اولويت 
شهر تهران و كلان ش��هرها مكلف كرد تا ارز اربعين را با 
نرخ توافقي به زائران عرض��ه كنند.مصطفي قمري وفا 
سخنگوي بانك مركزي با اعلام اين خبر تأكيد كرد: بانك 
مركزي در راستاي تسهيل شرايط عزيمت هموطنان به 
عتبات عاليات در ايام اربعين حسيني، علاوه بر 5 بانك 
عامل قبلي، تمامي ش��عب ارزي 16 بانك ديگر را هم با 
اولويت شهر تهران و كلان شهرها مكلف كرد تا ارز اربعين 
را با نرخ توافقي به زائ��ران محترم عرضه كنند.بنابراين 
زائران اربعين مي توانند علاوه بر صرافي هاي مجاز و شعب 
ارزي و منتخب بانك هاي ملي، صادرات، سپه، تجارت و 
ملت به شعب ارزي بانك هاي كشاورزي، رفاه، مسكن، 
كارآفرين، پارسيان، اقتصاد نوين، س��امان، پاسارگاد، 
سرمايه، پست بانك، سينا، توسعه تعاون، خاورميانه، شهر، 
دي و گردشگري مراجعه كنند.زائرين امام حسين)ع( 
كه در سامانه »سماح« نام نويس��ي كرده اند، مي توانند 

به تدريج، به يكي از صرافي هاي عضو بازار متشكل ارز ايران 
يا شعب منتخب بانك هاي عامل، مراجعه كنند و ارز مورد 
نياز خود را تا سقف مبلغ يك صد دلار يا يك صد و پنجاه 
هزار دينار عراق با نرخ مندرج در نماد توافقي بازار متشكل 
ارز ايران خريداري نمايند.هنگام خريد ارز بايستي خود 
زائر، شخصاً حضور داشته باشد و ارز اربعين به هيچ فرد 

ديگر به عنوان نماينده زائر فروخته نمي شود.

   مدارك لازم براي خريد ارز
مديرعامل بازار متشكل ارز ايران با اشاره به اينكه متقاضي 
خريد ارز بايد به هنگام مراجعه به يكي از عاملان فروش 
ارز اربعين، سه مدرك متعلق به خود يعني؛ اصل كارت 
ملي، كارت بانكي و شماره تلفن همراه )هر سه الزاماً به 
نام خود شخص زائر( را همراه داشته باشد، گفت: پس از 
تأييد صحت و انطباق مدارك سه گانه متقاضي از سوي 
مسوول فروش؛ ارز اربعين به متقاضي فروخته مي شود.

وي با اشاره به مس��اله انتخاب نوع ارز خريداري شده از 
س��وي زائر، گفت: فروش دلار يا دينار عراق بر حس��ب 
انتخاب مشتري و در صورت موجودي لحظه اي عاملان 
فروش در خصوص ارز درخواست شده، انجام خواهد شد.

   فروش از محل سرفصل زيارتي
هاموني يادآوري كرد: فروش ارز اربعين از محل سرفصل 
زيارتي اربعين حس��يني)ع( است و براساس اطلاعيه 
بانك مركزي؛ هيچ گون��ه محدوديتي بابت فروش ارز 
مسافرتي در سال جاري براي متقاضيان ايجاد نمي كند.

مطابق مصوبات مربوط��ه، دريافت ارز زيارتي اربعين، 
مشروط بر ورود به كشور عراق است و مانع از دريافت ارز 
تحت ساير سرفصل هاي قانوني مصارف خدماتي نيست.

كارگزاران عضو بازار اعم از بانك  ها و صرافي ها، تأمين ارز 
زيارتي اربعين را از طريق سامانه معاملاتي بازار متشكل 
ارز ايران و بر اساس معاملات في مابين كارگزاران عضو 

بازار در نمادهاي معاملاتي مزبور انجام مي دهند.

  خريد براساس نرخ توافقي
مديرعامل بازار متشكل ارز ايران ادامه داد: مطابق مصوبه 
بان��ك مركزي، صرافي ها و بانك ه��اي عامل مي توانند 
به جاي يك صد دلار نسبت به پرداخت يك صد و پنجاه 
هزار دينار ع��راق به نرخ نماد توافقي به متقاضيان اقدام 

كنند.هاموني با اش��اره به اينكه ن��رخ برابري ارز اربعين 
براساس نماد توافقي تعيين مي شود، ادامه داد: نرخ ارز 
توافقي، براي معاملات نقدي براس��اس سازوكار عرضه 
و تقاض��ا در س��اعات معاملاتي بازار تعيين مي ش��ود و 
به معني نرخ ترجيحي يا داراي تعابير نظير نرخ يارانه اي 
يا سوبسيددار نيست.وي در خصوص نرخ توافقي در بازار 
متشكل ارز ايران اعلام كرد: بازار متشكل ارز ايران، يك 
بازار رسمي است كه تحت نظارت بانك مركزي به منظور 
كشف نرخ ش��فاف براي بازار نقدي ارزها، براساس نرخ 
تعادلي ارز )حاصل از سازوكار عرضه و تقاضا( راه اندازي 
شده و مرجعي رسمي، براي كشف نرخ ارز بر پايه نمادهاي 
ن��رخ توافقي اس��ت.با توجه به پايش هاي��ي كه صورت 
مي پذيرد، متقاضياني كه پس از ثبت نام در سامانه سماح، 
به هر دليلي تصميم به حضور در راهپيمايي اربعين ندارند، 

از اقدام به خريد ارز از اين سرفصل خودداري كنند.

   خريد ارز از سرفصل جداگانه
وي توصي��ه ك��رد به دلي��ل مديري��ت هرچ��ه بهتر 
خدمات رساني شبكه بانكي و شبكه صرافي، زوار محترم 
ارز مورد نياز خود را در شهر مبدأ حركت خود تهيه كنند 

و خريد ارز را به مرزهاي خروجي كشور منوط نكنند.

   فهرست فروشندگان ارز اربعين
وي با اشاره به اينكه در بازار متشكل ارز ايران، شماري از 
صرافان رسمي و داراي مجوز تحت نظارت بانك مركزي 
تحت عنوان كارگزاران بازار متش��كل فعاليت مي كنند، 
اضافه كرد: فهرست اسامي صرافي هاي عضو بازار متشكل 
 www.ice.ir ارز ايران به روي وبگاه اين بازار به نشاني
وجود دارد. با تكميل فهرس��ت ش��عب بانكي منتخب و 
صرافي هاي منتخب فروشنده ارز اربعين، فهرست مذكور، 
پيوسته بروزرساني خواهد شد.مديرعامل بازار متشكل ارز 
ايران، افزود: به منظور خدمات رساني بهتر به زوار اربعين، 
به تدريج بر شمار شعب منتخب بانك ها افزوده مي شود و 
فهرست شعب منتخب بانك هاي عامل، با توجه به تعامل 
نزديك مديران عامل بانك ها، از طريق وبگاه بازار معرفي 
خواهد ش��د. هاموني ادامه داد: طبيعي است كه زائران 
راهپيمايي اربعين حسيني)ع(، سوالات بسياري دارند 
كه به شمار زيادي از اين پرسش ها در وبگاه بازار متشكل 
ارز ايران به نشاني www.ice.ir پاسخ گفته شده است.

توسعه دامنه وثايق بانكي مهم ترين 
ماموريت رييس جمهوربه بانك ها

درباره ماموريت هاي تعيين 
ش��ده براي بانك مركزي از 
س��وي رييس جمه��وري 
باي��د توج��ه داش��ت ك��ه 
ماموريت هايي كه از س��وي 
رييس جمه��وري ب��ه بانك 
مركزي داده ش��ده اس��ت، 
مواردي هستند كه حتما بايد 
اجرا شوند اما در زمينه تامين سرمايه گردش واحدهاي 
توليدي بايد اين موضوع مورد نظارت قرار بگيرد كه منابع 
بانكي در اختيار رشد ظرفيت توليد قرار بگيرد نه در اختيار 
احتكار و افزايش موجودي انبارها. توسعه دامنه وثايق 
بانكي يكي از بهترين ماموريت هاي رييس جمهوري به 
بانك مركزي است و در اين زمينه پيشنهادهايي براي 
رسيدن به اين ماموريت ها مطرح است. يكي از دلايل رشد 
بالاي نقدينگي ناترازي نظام بودجه ريزي و شبكه بانكي 
كشور اس��ت. مواردي براي اصلاح اين دو ناترازي انجام 
شده اما ضمانت اجرا نداشته است زيرا نمي توان با دستور، 
اقتصاد را اداره كرد بلكه بايد برنامه مدوني براي كنترل 
تورم و نقدينگي داشت. زماني كه هدف بانك مركزي براي 
رشد نقدينگي 30 درصد است، نمي توان اميدوار بود كه 
اين متغير كنترل شود، بلكه نرخ رشد نقدينگي بايد به 
س��رعت به زير 10 درصد برسد. تقويت ارزش پول ملي 
به عنوان يكي از ماموريت هاي محوله رييس جمهوري 
به بانك مركزي، مطرح شده است. اين ماموريت نبايد به 
معني سركوب نرخ ارز باشد زيرا ساليان سال اين موضوع 
اجرا مي شود و تبعات منفي براي رشد اقتصادي و اشتغال 
داشته است. بنابراين، براي تقويت ارزش پول ملي بايد 
نرخ ارز مقداري از نرخ تعادلي بالاتر باشد. اصلاح ناترازي 
بانك ها اقدام درس��تي است و نبايد به صورت دستوري 
انجام شود بلكه بايد اين اصلاح به صورت تقويت نظارت 
بر بانك ها صورت بگيرد. اصلاح س��بد ارزي متناسب با 
نيازهاي سرمايه گذاري نيز مناسب ارزيابي مي شود. در 
اين زمينه، بايد به اين سمت حركت كنيم تا پيمان هاي 
دو جانبه يا چند جانبه با طرف هاي تجاري خود داشته 
باش��يم و از طريق پول ملي آنها نه فقط دلار به مراودات 
تجاري بپردازيم. به جاي تقويت سامانه هاي نظارتي بر 
نظام بانكي، بايد نظارت بانكي تقويت شود زيرا در حال 
حاضر سامانه هاي نظارتي زيادي داريم كه اين سامانه ها 
فقط اطلاعات ويژه در اختيار كاربران قرار مي دهد و رانت 
اطلاعاتي ايجاد مي كند و نظارت را تقويت نكرده است. 
توسعه دامنه وثايق يكي از بهترين هاي ماموريت هاي 
بانك مركزي است. يكي از دلايلي كه بيشتر تسهيلات 
پرداختي در استان تهران است و بانك ها زمين هاي 
كشاورزي را به عنوان وثيقه قبول نمي كنند، همين 
موضوع وثايق است كه به يك تحول جدي و بزرگ در 

نظام بانكي و مقررات حقوقي و بانكي نياز دارد.

علي سعدوندي



بررسي و تصويب FATF يكي از موضوعاتي است كه همواره 
در س��ال هاي اخير مورد بحث افراد مختلف بوده است و 
احتمالا شما نيز اين كلمه را در تلويزيون، راديو يا سايت هاي 
خبري شنيده ايد. در ميان فعالان بازار سرمايه نيز، تصويب يا 
رد اين لايحه حائز اهميت شده است؛ چراكه مي تواند اثرات 
مهمي بر روي نرخ دلار داشته باشد و بسياري از صنايع بازار 
سرمايه، تحت تاثير اين موضوع قرار مي گيرند. بنابراين در 
اين مقاله به دنبال بررسي تاثيرات FATF بر بورس هستيم، 
پس اگر ش��ما نيز در خصوص موض��وع FATF كنجكاو 
 »FATF« هستيد، ما را تا پايان مقاله همراهي كنيد.كلمه
 »Financial Action Task Force« مخفف عبارت
به معناي كارگروه ويژه اقدام مالي مي باشد و در واقع يك 
س��ازمان بين دولتي است كه در س��ال 1989 و با دستور 
»گروه هفت« و با هدف مبارزه با پولشويي آغاز به كار كرد 
و يكي از مهم ترين اقدامات اين سازمان، پيوستن به كارزار 
مبارزه با تامين مالي تروريسم در سال 2001 بود. در حال 
حاضر محل اصلي استقرار اين سازمان در شهر پاريس است.

FATF فعاليت هاي اصلي    
همانطور كه گفته شد، اين سازمان با هدف مبارزه با پولشويي 
تشكيل شد و در سال هاي بعد نيز فعاليت هاي مبارزه با تامين 
مالي تروريسم، مقابله با تامين مالي فعاليت هاي اشاعه اي 
و... را در دستور كار خود قرار داد و در حال حاضر اصلي ترين 
كار اين سازمان، نظارت بر انجام صحيح توصيه هاي خود 
مبني بر مقابله با جرايم مالي از طرف كشورهاي عضو است. 
به طور خلاصه، كشورهايي كه عضو اين نهاد مي شوند، 
بايستي دس��تورالعمل هاي اين سازمان كه با هدف 

مقابله با جرايم مالي تهيه شده است را اجرا كنند.

   كشورهاي عضو
كشورهاي متعددي به شكل مستقل يا در قالب سازمان هاي 
مختل��ف در اين س��ازمان عضويت دارن��د و به طور كلي 
بخش هاي مختلف آن را مي توان به سازمان هاي منطقه اي، 
اعضاي قضايي، اعضاي وابسته، اعضاي ناظر و سازمان هاي 
ناظر از مجموع 194 كشور تقسيم بندي كرد. از بين آنها، 35 
كشور به عنوان اعضاي قضايي و 2 سازمان كميسيون اروپا و 
كشورهاي عضو همكاري خليج فارس به عنوان سازمان هاي 
منطقه اي فعاليت مي كنند.لازم به ذكر اس��ت كه كشور 
اندونزي تنها عضو ناظر در FATF اس��ت و ساير كشورها 
 FATF به شكل سازمان هاي بين المللي به عنوان ناظر در
فعاليت مي كنند و در طرف ديگر نيز صندوق بين المللي پول 
 ،)OECD( سازمان همكاري و توسعه اقتصادي ،)IMF(

پليس بين الملل و بانك جهاني عضو اين سازمان هستند.

 FATF عدم پذيرش لوايح   
چه پيامدهايي دارد؟

اين سازمان، لوايح و مصوبات مختلفي در خصوص مقابله 
با جراي��م مالي دارد و نپذيرفتن هرك��دام از آنها مي تواند 
آثار منفي بر اقتصاد كش��ورها داشته باش��د. اين سازمان 
فهرس��ت هايي را تحت عنوان »ليست سياه« و »ليست 
خاكستري« به وجود آورده است و طبق دستورالعمل ها، از 
كشورهاي عضو درخواست مي شود كه تعاملات اقتصادي 
)بانكي، تجاري، بازرگاني و...( خود را با كشورهايي كه در 
اين فهرست ها قرار مي گيرند، قطع كنند؛ كه اين موضوع 

مي تواند پيامدهاي بسيار منفي براي اقتصاد كشورهاي 
داخل ليس��ت سياه و خاكستري داش��ته باشد. براساس 
قوانين سازمان FATF، كش��ورهايي كه در اين 2 ليست 
قرار مي گيرند، با اصلاح دس��تورالعمل ها و قوانين بانكي 
خ��ود مي توانند از آن خارج شوند.ليس��ت خاكس��تري 
سازمان FATF، تا اكتبر 2021 ميزبان كشورهاي آلباني، 
باربادوس، بوركينافاسو، كامبوج، جزاير كيمن، جاماييكا، 
اردن، هاييتي، مالت، مالي، مراكش، ميانمار، نيكاراگوئه، 
پاكستان، پاناما، فيليپين، سنگال، سودان جنوبي، سوريه، 

تركيه، اوگاندا، يمن و زيمبابوه بوده است.

  كشورهاي قرار گرفته در ليست سياه 
تنها 2 كشور ايران و كره شمالي در ليست سياه سازمان 
FATF قرار گرفته اند؛ در واقع مفهوم ليس��ت سياه به 
كش��ورهايي لقب داده مي ش��ود كه خطر تامين مالي 
تروريس��م و پولشويي در آنها بالاس��ت. قرار گرفتن در 
ليست سياه همانند مصوبات شوراي امنيت سازمان ملل، 
تحريم هاي رسمي به دنبال ندارد، اما در واقع كشوري كه 
در اين ليست قرار مي گيرد، خود را به عنوان يك كشور 
پرخطر براي سرمايه گذاري مطرح مي كند و ساير كشورها 
نيز براي تعاملات تجاري و اقتصادي، بسيار با احتياط عمل 
مي كنند و عموما اولين برخوردي كه با كش��ور مذكور 
مي شود، قطع شدن تمامي تراكنش هاي بانكي بين المللي 
است و بانك ها و موسس��ات اعتباري ساير كشورها نيز 
ترجيح مي دهند با اين كشور همكاري نكنند كه در ميان 
مدت به اقتصاد آن كشور آسيب هاي فراوان وارد مي كند.

FATF پيامدهاي  
فردين آقابزرگي، كارش��ناس بازارهاي مالي در گفت وگو 

با تجارت نيوز گفت: يك پارادوكس دو س��ويه درخصوص 
FATF وجود دارد. از يك س��و شايد به زعم كشوري مثل 
ايران آنچنان لزومي نداشته باشد كه مبادلات ارزي و پول 
ملي ما قابليت رديابي داشته باشد. البته خبري از فعالان 
حوزه سياسي و نمايندگان مجلس مي گويند كه نيازي به 
پياده سازي و اجراي FATF نباش��د.وي ادامه داد: اقتصاد 
كشور خصوصا بخش خصوصي تحت تاثير اين موضع از 
نظر سياسي خواهد بود. بخش عمده اي از كارايي اين بخش 
يا عقب مي افتد يا با هزينه مضاعف قابل تامين خواهد بود. 
الان در شرايطي قرار داريم كه نه واسطه تحريم ها بلكه به 
واسطه عدم امضاي پروتكل هاي FATF محروم هستيم. 
البته نمي توان گفت كه با امضا نكردن FATF بازنده هستيم 
بلكه شرايط كشورها تعيين كننده وضعيت است.آقابزرگي 
تاكيد كرد: امضا شدن FATF موجب گشايش در فرآيندهاي 
كسب وكار با محوريت كسب وكار خصوصي مي شود. يعني 
هزينه تامين مواد اوليه، ماشين آلات، صادرات محصولات 
و درنهايت هزينه كلي شركت ها كاهش مي يابد. به واسطه 
همين موضوع مي توان انتظار رش��د بورس را داشت.يكي 
ديگر از تاثيرات FATF بر بورس، مربوط به طرح هاي توسعه 
شركت هاست؛ به اين صورت كه قرار گرفتن در ليست سياه 
FATF اين پيام را به كش��ورهاي ديگر منتقل مي كند كه 
كشور مذكور، تراكنش هاي مالي مشكوك دارد و مطمئنا 
س��اير كش��ورها نيز ترجيح مي دهند در بس��تري امن تر 
س��رمايه گذاري كنند؛ در طرف مقابل وقتي كه كشوري 
لوايح FATF را بپذيرد و از ليست سياه خارج شود، اين نكته 
را به ساير كشورها مي رساند كه اينجا محل مناسبي براي 
سرمايه گذاري است و تراكنش هاي مالي مشكوكي وجود 
ندارد.بنابراين با پذي��رش اين لوايح و بدون در نظر گرفتن 
تحريم هاي امريكا، صنايع مختلف فعال در بازار سرمايه، 

مي توانند سرمايه هاي خارجي را براي انجام طرح هاي توسعه 
خود جذب كنند و تامين مالي براي پروژه هاي در دست اجرا 
اين شركت ها راحت تر خواهد شد و در بلندمدت، اين طرح ها 
س��ودهاي خوبي را براي آنها شناسايي مي كند و تاثيرات 

FATF بر بورس نيز، خود را بيش از پيش نمايان مي كند.

   FATF چيست؟
اف اي تي اف )FATF( يك س��ازمان فرادولتي اس��ت كه 
سياست ها و استانداردهاي مبارزه با جرايم مالي را طراحي 
و ترويج مي كند. اين استانداردها، پولشويي، تامين مالي 
تروريس��م و س��اير تهديدهاي مربوط به سيستم مالي 
 FATF بين المللي را هدف قرار داده است.كارگروه اقدام مالي
يا Financial Action Task Force، در سال 1989 و 
به دستور گروه هفت )G7( تاسيس شد و مقر آن در پاريس 
است. افزايش قابل توجه تجارت بين المللي به دنبال بزرگ تر 
شدن اقتصاد جهان، جرايم مالي متعددي از جمله پولشويي 
را به  دنبال داشته است. كارگروه اقدام مالي توصيه هايي را 
براي مبارزه با اين جرايم ارايه مي دهد، نظرات اعضايش را 
مورد برسي قرار مي دهد و درصدد افزايش پذيرش مقررات 

براي مقابله با پولشويي از كشورها در سراسر جهان است.

   چرا همكاري با FATF مهم است؟
توصيه هاي اين كارگروه از سوي بسياري از كشورها جدي 
گرفته مي شود. اگر كشوري در ليست خاكستري و سياه 
FATF قرار بگيرد، شانس ادغام در نظام بانكي جهاني را 
از دست خواهد داد. كاهش مبادلات تجاري بين المللي، 
تحريم ه��اي اقتصادي از س��وي صن��دوق  بين المللي 
پول، بانك جهاني، ADB و البته ساير كشورها از ديگر 
پيامدهاي قرار گرفتن در ليست سياه و خاكستري است.
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رييسي در بورس 
نمره قبولي مي گيرد؟

تجارتنيوز| عملكرد رييسي در بورس تهران 
يكي از مناقش��ه برانگيزترين بخش هاي كارنامه 
يك س��اله دولت س��يزدهم در ح��وزه مديريت 
اقتصادي كش��ور اس��ت. بازار س��رمايه روزهاي 
پرچالشي را در يك سال اخير پشت سر گذاشت. 
به نحوي كه بس��ياري از اهالي بورس كه در ابتدا 
اميد زيادي به تحقق شعارهاي رييسي در حوزه 
اقتصاد داشتند، شديدا نسبت به كارنامه وي در 

يك سال اخير انتقاداتي جدي وارد كنند.
بسياري از سهامداران عطاي بورس را به لقايش 
بخش��يدند. برخي ديگر پوله��ا را پارك كردند و 
منتظر تعيين تكليف برجام هستند و عده اي هم 
كماكان تحت تاثير هيجانات اقدام به معامله در 
بورس مي كنند. اما بسياري از كارشناسان اعتقاد 
دارند تنها گروهي كه بيش��ترين از بازار سرمايه 
بيشترين س��ود را عايد خود كرده، نوسانگيران 

هستند.
به باور اغلب متخصصان ب��ورس، وضعيت بيم و 
اميد اقتصاد در يك س��الي كه گذشت باعث شد 
تا بازار س��رمايه نيز از اي��ن بلاتكليفي بي نصيب 
نماند. در چنين ش��رايطي پيش از هر چيز بدنه 
سهامداري اعتمادش را به بازار از دست مي دهند 
و همچنين عده اي سودجو اقدام به سوءاستفاده 
از وضعيت ابهام آلود بورس مي كنند. از همين رو 
ش��ايد بتوان گفت عملك��رد كلان دولت در يك 
س��ال اخير شرايطي را در بورس رقم زد كه بازي 

به سود سفته بازان و نوسانگيران تمام شد.
از طرفي هم اين فض��اي پرابهام در كنار بازدهي 
ناچيز بازار باعث سلب اعتماد اكثريت سهامداران 
نسبت به بورس ش��د. اعتمادي كه از ديد اغلب 
متخصصان بزرگ ترين س��رمايه بازارهايي نظير 
بورس بوده و از دس��ت رفتنش آسيب بزرگي به 

بازار مي زند.
بورس تهران با روي كار آمدن دولت س��يزدهم 
تا ب��ه امروز چندين مرتبه تغيير فاز داده اس��ت. 
مرحله اول مربوط به مرداد 1400 بود كه ابراهيم 
رييس��ي كارش را به عنوان رييس جمهوري در 
دفتر پاس��توز آغاز ك��رد. در اين دوره ش��اخص 
بورس و فرابورس روندي صعودي را پش��ت سر 

مي گذاشت.
اما ديري نپاييد كه اين روند وارد فاز ديگري شد 
و همزمان با معرفي كابينه به مجلس در روزهاي 
انتهايي مرداد ماه س��ال قبل ش��اخص وارد فاز 
نزولي شد. اين فاز تا زمستان 1400 ادامه داشت 
و ش��ايد بتوان گفت بورس در واپسين روزهاي 
سال 1400 موفق به خلاص شدن از دست روند 

نزولي شد.
فاز دوم كه از اسفند 1400 آغاز شده بود تا اواخر 
ارديبهشت سال جاري ادامه داشت. در اين مدت 
بورس تهران بار ديگر ش��اخص كل يك ميليون 
و ۶00 هزار واحدي را نيز به خ��ود ديد. اما بازار 
نتوانس��ت اين محدوده اس��تراتژيك و حياتي را 

حفظ كند و بار ديگر وارد فاز نزولي شد.
سومين فاز نيز از خرداد ماه گذشته آغاز شد و تا 
به امروز ادامه داشته است. حالا اغلب تحليلگران 
پيش بين��ي مي كنند ش��رايط كنون��ي بورس تا 
زماني كه تكليف برجام مش��خص نش��ده، ادامه 

خواهد داشت.
بازار سرمايه در يك سالي كه از رياست جمهوري 
سيد ابراهيم رييسي گذش��ت با رشد نه چندان 
مناسبي شاخص كل مواجه ش��د. مقايسه رشد 
حدود ۶ درصدي شاخص كل در مقايسه با تورم 
سرسام آور يك سال اخير حاكي از نامساعد بودن 

وضعيت سرمايه گذاري در بورس است.
عملكرد نامطلوب بازار در يك س��ال اخير باعث 
شد تا س��رمايه گذاراني كه با هزار اميد و آرزو به 
رييس��ي و وعده هايش دل بس��ته بودند، اعتماد 
خود را به بورس تهران از دست بدهند. نشانه هاي 
زيادي از س��لب اعتم��اد مردم از ب��ورس وجود 
دارد كه خروج سيل آس��اي پول حقيقي از بازار، 

مهم ترين آنهاست.
اما نكته نگران كننده تر، وجود شواهدي از تداوم 
و حتي تشديد سياس��ت هاي اعتمادزدا در بازار 
است . شواهدي كه باعث توقف ورود پول به بورس 
ش��ده و اين نكته مي تواند به عنوان سمي مهلك 

گريبان بازار سرمايه را بفشارد.
هم��ه اينها در ش��رايطي اس��ت ك��ه 10 مورد 
از ش��عارهاي انتخابات��ي رييس��ي مس��تقيم و 
غيرمس��تقيم پيرامون بهبود اوضاع بورس س��ر 
داده ش��ده بود. اما فعالان ب��ورس اعتقاد دارند 
تقريبا هيچ يك از آن 10 شعار در بازار عملياتي 
نش��ده اس��ت. حتي در برخي موارد مانند بحث 
قيمت گذاري دستوري، مش��اهداتي از اقدامات 
دولت بر عكس آنچه وعده داده بود ديده مي شود.

اين وضعي��ت در يك س��ال اخير باعث ش��د تا 
بس��ياري اعتماد خود را براي سرمايه گذاري در 
بورس از دس��ت بدهند. عده زيادي هم با وجود 
زيان هاي بس��يار س��نگين ترجيح دادند بازار را 

براي هميشه و شايد موقتا ترك كنند.
مجموع اين اتفاق��ات به نحوي نب��وده كه بتوان 
كارنام��ه دول��ت رييس��ي در ح��وزه ب��ورس را 
راضي كننده ارزيابي كرد. حتي شايد بتوان گفت 
كه اين عملكرد به مراتب ضعيف تر از آنچه رييسي 
وعده اش را م��ي داد، بوده اس��ت. وعده هايي كه 
امروز به »ك��ي بود، كي بود، من نبودم« در بورس 
تبديل ش��ده است. دولت سيزدهم نيز سعي دارد 
سهامداران را مجاب كند كه مسبب شرايط كنوني 
بورس حسن روحاني و دولت دوازدهم است. اما آيا 
سهامداراني كه تا گردن زير بار زيان هستند چنين 
توجيهي را از آقاي رييس جمهور خواهند پذيرفت؟ 
و از همه مهم ترين عملكرد رييسي در بورس از ديد 

مردم قابل قبول است؟

اصلاح قانون، لازمه توسعه 
صندوق هاي سرمايه گذاري

عليرضا ناصرپ��ور، معاون نظارت ب��ر نهادهاي مالي 
س��ازمان ب��ورس در هماي��ش س��رمايه گذاري در 
صندوق ه��اي س��رمايه گذاري براي مقابل��ه با تورم، 
گفت:  راهبرد سازمان بورس تاكيد بر سرمايه گذاري 
غيرمستقيم در صندوق هاي س��رمايه گذاري است. 
پس از گذشت سال ها از ايجاد اولين صندوق، اكنون 
نياز است كه در اصلاحيه قانون بازار سرمايه، مواردي 
در خصوص صندوق هاي سرمايه گذاري اصلاح شود.

او گفت: از س��ال 8۶ به لحاظ تنوع و تعداد، رشد قابل 
توجهي در صندوق هاي سرمايه گذاري داشته ايم. از 
لحاظ تعداد در س��ال 99 تا 1400 تعداد صندوق ها 
افزايش داشته و در 4 ماه 1401 بيشترين رشد در تعداد 
را نسبت به سال هاي گذشته داشته ايم.ناصرپور بيان 
كرد: در چند ماه ابتدايي امسال چند نوع صندوق جديد 
به بازار معرفي شد. مهم ترين آن صندوق تضمين اصل 
سرمايه بود. اين صندوق در دو نوع ساختار معرفي شد. 
يك مدل تضمين اصل س��رمايه توسط ركن ضامن 
و مدل دوم تضمين اصل س��رمايه توس��ط دارندگان 
واحدهاي ممتاز است. در اين خصوص مجوز 5 صندوق 
داده شده و پذيره نويسي يكي از اين صندوق ها انجام 
ش��ده اس��ت.او مي گويد: نوع ديگ��ري از صندوق ها، 
صندوق هاي اوراق دولتي اس��ت. ه��دف اصلي اين 
صندوق ها سرمايه گذاري در اوراق دولتي است كه بايد 
75 درصد س��رمايه خود را در اين بخش صرف كنند. 
صندوق ديگر صندوق املاك و مستغلات است كه در 
حال حاضر موافقت اصولي 5 صندوق را صادر كرديم.

ناصرپور درباره چالش ه��اي پيش روي صندوق هاي 
سرمايه گذاري گفت: يكي از اين چالش ها بحث عدم 
توسعه كافي صندوق هاي س��هامي است و مورد بعد 
كوتاه مدت بودن ماندگاري منابع در صندوق ها به ويژه 
صندوق هاي سهامي است. چالش بعدي كمبود نيروي 
متخصص است. 340 مجوز فعاليت براي صندوق ها 
صادر شده و نيازمندي به نيروي متخصص را پيش از 
پيش مي طلبد. موضوع ديگر كه چالش تلقي مي شود 
بحث تعارض منافع حوزه مديريت صندوق ها است.اين 
مقام مسوول در خصوص رويكردهاي آتي در قبال 
صندوق ها، گفت: اهم اصلاحات پيش��نهادي براي 
توسعه برخي صندوق ها، انجام اقداماتي در خصوص 
تخصصي ك��ردن برخي صندوق ه��ا در حوزه هاي 
كالايي و غيره است. نكته بعد ايجاد صندوق طرح آتيه 
كاركنان به منظور تامين آتيه بازنشستگي كارمندان 
است. مورد ديگر هم تعريف ابزارهاي مشترك مالي 
با بيمه مركزي در راستاي استفاده از پتانسيل هاي 
موجود است كه البته هماهنگي مختلفي را نياز دارد.

درس تلخ اقتصاد كلان
از بازار سرمايه

تيم��ور رحمان��ي، اقتصاددان، نوش��ت: ش��رايط اين 
روزهاي بازار س��رمايه سبب نوعي كسالت در بسياري 
از سرمايه گذاران شده است كه البته اگر منصف باشيم 
و حتي اگر به سياس��ت هاي دولت كنوني انتقاد داشته 
باشيم، اصل مشكل اين بازار توسط دولت سيزدهم ايجاد 
نشده است. از سال ١٣٩٨ بازار سرمايه كه ابتدا مانند بازار 
ساير دارايي ها در واكنش به رشد نقدينگي انباشت شده 
در حال رونق قيمتي بود، توسط جمعي ناآشنا به اقتصاد 
كلان به عنوان بازاري كه مي تواند خيلي مشكلات را حل 
كند و حتي به عنوان ابزاري براي كنترل تورم معرفي شد 
و اين ايده توسط بخشي از دستگاه سياست گذاري هم 
پذيرفته شد و سرمايه گذاران و از جمله مردم عادي براي 
ورود به اين بازار با وعده بازدهي بالا به ش��دت تشويق و 
ترغيب شدند. اين وضعيت همراه با مشكلات كسري 
بودجه دولت و تشديد انتظارات تورمي متاثر از تشديد 
تحريم ها بستر مناسب براي شكل گيري ريسك اقتصاد 
كلان را فراهم ك��رد. تقريبا تمام تحليل هاي مرتبط با 
رونق و افول قيمتي بازار سرمايه از منظر اقتصاد كلان 
مردود بودند و البته تعجبي ندارد چون در همه جاي دنيا 
بي ثباتي بخش مالي كم و بيش وجود داشته و اسباب 
گرفتاري و غافلگيري اقتصاددانان بوده است و شايد بايد 
چنين رخدادي براي اقتصاد ايران هم پيش مي آمد تا 
درسي براي ما فراهم كند. معلوم شد وظيفه بازار سرمايه 
اين نيست كه مشكلاتي را حل كند كه وظيفه سياست 
پولي و مالي است. معلوم شد كه سرمايه گذاران نبايد براي 
ورود به يا خروج از بازاري تشويق شوند و خودشان ريسك 
ورود و خروج را بپذيرند. معلوم شد كه قرار نيست يك 
دارايي همواره رونق قيمتي داشته باشد. معلوم شد نهايتا 
قيمت دارايي انعكاس ارزش فعلي جريان سودهاي آتي 
حاصل از آن دارايي اس��ت و اگر وضعيت كلي اقتصاد 
سبب تضعيف جريان سودهاي آتي شود به هيچ طريق 
ديگري نمي توان رونق قيمتي ايجاد كرد. معلوم شد كه 
بازار سرمايه محل معامله گران انفرادي غيرحرفه اي 
نيس��ت و مردم عادي بهتر اس��ت صرفا از طريق انواع 

صندوق ها در اين بازار حضور داشته باشند و...
سه سال در فراز و فرود بازار سرمايه گذشت و درس هايي 
از آن براي اقتصاد كلان و سرامايه گذاران كه از ابتدا براي 
من مشخص بود، بر غالب تحليلگران آشكار شده است: 

1- به بازار سرمايه هيچ وظيفه اي جز تامين مالي 
و امكان پذير كردن تغيير پورتفوي اش��خاص در 
واكنش به تغيير چشم انداز آنها نبايد تحميل كرد 

و نبايد توقع داشت.
2- بازار س��رمايه جاي معامله گران حرفه اي، باهوش 
ريسك پذير و صبور است و معامله گران انفرادي فاقد اين 
ويژگي ها جايي در اين بازار ندارند و وظيفه سياست گذار 

نيست كه آنها را به ورود به اين بازار ترغيب كند. 
3- ريسك و لذا س��ود و زيان و حتي در مقياس 
گس��ترده ويژگي اين بازار اس��ت و دولت نبايد 
تلاش كند بازدهي قطعي در اين بازار وعده دهد.

4- هرچه حج��م مداخله و ب��ه اصطلاح حمايت 
دولت در اين بازار كمتر باشد، وضعيت بازار انعكاس 
بهتري از چشم انداز آينده اقتصاد خواهد بود و بخش 
كمتري از بازدهي سرمايه گذاران حرفه اي توسط 

دارندگان اطلاعات دروني تصاحب مي شود. «

»تعادل«بررسيميكند

ماجراي FATF   و بورس

سواد مالي؛ ضرورت انكارناپذير اقتصاد
مديرعامل شركت اطلاع رساني و آموزش بورس به عنوان 
ميزبان و برگزار كننده اين همايش نخستين سخنران بود. 
محمدهادي سليمي زاده با بيان اينكه سواد مالي نه تنها 
نياز بازار سرمايه كه قوام دهنده همه فضاهاي اقتصادي، 
اجتماعي، سياسي و فرهنگي ما نيز خواهد بود، گفت: فرد 
غني فردي اس��ت كه از لحاظ اقتصادي بالنده و متكي 
به خود باش��د. همه ما نگران آينده فرزندان، آينده ايران 
و سابقه ديرينه كشورمان هس��تيم و حتما دغدغه ها و 
دلواپسي هايي داريم كه مسير اصلاح تمامي شان داشتن 
حركت هاي اصلاحي است و تضمين كننده تحقق اين 
فرايند داشتن افرادي است كه مسلط به بحث سواد مالي 
باشند. وي تاكيد كرد: براي تحقق اين مهم به سهم خود 
به موضوع ورود كرده و با كمك دوس��تان گامي هر چند 
كوچك در اين راستا برداشته و دستاوردي بزرگ و نقطه 

عطفي را در بحث تحول در سواد مالي رقم خواهيم زد.

   سنگ بناي رشد اقتصادي را
 درست بگذاريم

فريدون رهنماي رودپشتي، استاد تمام و عضو هيات 
علمي دانش��گاه در رابطه با اص��ول مقدماتي تربيت 
اقتصادي و س��واد مالي به عنوان س��نگ بناي رش��د 
اقتصادي گفت: مدرسه اولين مكاني است كه آموزش 
در آن به طور رسمي آغاز مي شود، حال مي خواهيم اين 

واژه را وارد اقتصاد كرده و آموزش دهيم.
وي افزود: بحث س��واد مالي كه امروز به شكل مدرن 
مطرح شده و حتي مورد توجه نهاد معتبر بين المللي 
يونسكو هم قرار گرفته را بيش از نيم قرن پيش با عنوان 
قلك داش��تيم. رهنماي رودپش��تي ادامه داد: لازمه 
سرمايه گذاري پس انداز است و بازار براي همين موضوع 
شكل گرفته اس��ت بنابراين ريش��ه تمام موضوعاتي 
كه امروز درباره آن صحبت مي كنيم به ش��اكله هاي 
خانوادگي بازمي گردد. در بيش��تر اوق��ات بازيگران و 
ياري گران در خانواده از دخل و خرج اطلاع علمي ندارند 
حتي اطلاع سنتي هم ندارند و در شرايط مختلف كه با 
نقصاني مواجه مي شوند، درون خانواده وضعيت متشنج 
مي شود. درنتيجه بايد آموزش را از مدرسه آغاز كنيم 
و همين گزاره ها را در مدرس��ه به آنها آموزش دهيم تا 
وارد بازار ش��وند. او با بيان اينكه مدرسه خود يك بازار 

است، ادامه داد: در قانون برنامه ششم چند اصطلاح و 
چند گزاره آورديم اول فرهنگ سرمايه گذاري و مورد 
دوم سوادمالي. عضو هيات علمي دانشگاه تصريح كرد: 
طب��ق تحقيقاتي كه از كودكان مدارس انگلس��تان و 
تايلند داشتم متوجه ش��دم كه اينها در مدارس خود 
ميزي دارند كه شاكله آن سواد مالي است، اينكه چگونه 
پس انداز كنند يا چگونه پس انداز خود را سرمايه گذاري 
كنند به آنها آموزش داده مي شود بنابراين به بانك ها 
پيش��نهاد داديم كه وارد مدرسه شده و دفترچه هاي 
پس انداز را در قالب ميزي ايجاد كرده و فعاليت خود را 
از آنجا شروع كنند. وي با بيان اينكه منظم ترين اتفاق 
كس��ب و كاري را بعد از جنگ جهاني دوم مي بينيم، 
گفت: كم��ال اين اتفاق را در هزاره س��وم داش��تيم و 
عنواني براي اقتصاد به نام اقتصاد دانش بنيان انتخاب 
شد به ش��كلي كه تبلور اقتصاد را در بازار مي بينيم آن 
هم در حالي كه شاكله دانش بنيان براي اقتصاد بحث 
سواد مالي است. به گفته رهنماي رودپشتي مهم ترين 
و ارزش��مندترين پديده بازار و كار با بازار ريسك است 
كه مناسب ترين اس��تراتژي مديريت كردن آن است. 
وي تاكيد ك��رد: وارد دوره اي از زندگ��ي در اقتصاد و 
كسب و كار شديم كه دانش بنيان و فراديجيتال است، 
بنابراين اگر در اين ش��رايط قص��د داريم براي اقتصاد 
زيربناهايي را فراهم كنيم بايد از كتاب هاي مدرس��ه 
آغاز كنيم.رهنماي رودپش��تي در ادامه افزود: در اين 
بين ارزش��مندترين عنصر زندگي كه كار اس��ت هم 
در اين مسير اتفاق مي افتد و در نتيجه آن مي توان به 
كارآفريني نيز رسيد. همچنين زمينه رشد اقتصاد نيز 
درصورت داشتن آموزش س��واد مالي از مدسه فراهم 
مي شود. با اين نگاه به سمتي حركت خواهيم كرد كه 
سواد مالي را به عنوان دروس يا مباحثي از آموزش هاي 
رسمي قرار بگيرد. عضو هيات علمي دانشگاه در پايان 
اضافه كرد: توسعه فرهنگ س��رمايه گذاري و ارتقا آن 
بايد مدنظر قرار گيرد، در جامعه اي كه سرمايه گذاري 
جايگاهي ندارد، پس انداز هم معنايي ندارد. پس انداز 
براي سرمايه گذاري است و در اين باب دو گزاره مورد 
اس��تفاده قرار مي گي��رد اول مازاد مص��رف و ديگري 
هم ب��ه تعويق انداختن مص��رف تا مناب��ع لازم براي 
س��رمايه گذاري فراهم شود. وي در پايان با بيان اينكه 

اقتصادي كه در آن سرمايه گذاري وجود نداشته باشد 
اساسا رگه ها و مش��خصه هاي اقتصادي در آن وجود 
ندارد، گفت: بايد زمينه فرهنگ سرمايه گذاري را فراهم 

كنيم و مشتري هاي آينده خود را امروز بسازيم.

   ايران، تنها كشوري كه سند راهبردي ندارد
در ادامه اين رويداد تخصصي، محمدرضا پوررضايي، 
سرپرست مركز آموزش سازمان بورس و اوراق بهادار 
به ايراد س��خن پرداخت و گفت: متاسفانه ايران تنها 
كش��وري اس��ت كه در مي��ان اعضاي س��ازمان هاي 
بين المللي، سند جامع راهبردي در بخش سواد مالي 
ندارد و فرهنگ سازي در اين زمينه توسط حاكميت 
انجام نمي شود. وي تصريح كرد: البته نبود سند جامع 
س��واد مالي به اين معنا نيست كه كاري در اين زمينه 
انجام نشده است؛ سازمان بورس و اوراق بهادار، متولي 
هماهنگي و پيش برنده در تدوين س��ند جامع سواد 
مالي است كه براي تمامي بازارهاي مالي كاربرد دارد.

پوررضايي ادامه داد: براي تدوين سند سواد مالي، چند 
كارگروه در سازمان بورس با دعوت از استادان، فعالان و 
متخصصان اين حوزه تشكيل شده است تا سند اصلي در 
قالب دو بخش؛ آموزش و فرهنگ سازي براي سازمان ها 
و تمامي اركان اقتصادي و زيربخش هاي آن و س��ند 
سواد مالي در حوزه بازار سرمايه تدوين و نهايي شود.به 
گفته پوررضايي، در ميان بازارهاي مالي، بانك ها قدمت 
بيشتري دارند و پس از آن بازار سرمايه قرار دارد. البته 
براي بازار سرمايه با توجه به اتفاق هايي كه در سال هاي 
اخير افتاده است، همچنين وجود ۶0 ميليون سهامدار 
نياز به آموزش و ارتقاي س��واد مالي خانواده ها بيشتر 
اس��ت. وي با بيان اينكه سند ارتقاي سواد مالي در 3 
بخش و 3 سطح در حال تدوين است و از صاحب نظران 
و متخصصان دعوت مي كنيم كه براي تدوين سندي 
قابل ارايه، به ما كمك كنند، بر لزوم فرهنگ س��ازي 
در حوزه سواد مالي از سطوح مدارس تاكيد و تصريح 
كرد: دولت بايد يك بار براي هميشه تصميم بگيرد و 
براي ارتقاي سواد مالي به سازمان بورس كمك كند. 
چنانچه در سند تحول دولت نيز بخشي به نام ارتقاي 
س��واد مالي براي آحاد جامعه وج��ود دارد بنابراين 
وظيفه دولت در اين حوزه مشخص و تعيين شده است.

   مردم حق دارند از سرمايه گذاري
 در بازارهاي مالي هراسان باشند

مهدي سوري، مدرس و تحليلگر ارشد بورس و بازارهاي 
مالي در اين پنل به مال باختن مردم در مقاطع مختلف 
در سال هاي گذشته اش��اره كرد و گفت: اين داستان به 
صورت متناوب در بازارهاي مختلف مانند موسسه هاي 
مالي و اعتباري، شركت هاي هرمي، ليزينگ ها، بورس و... 
مشاهده شده است؛ به نوعي مردم را سركيسه كرده اند. 
البته در همه جاي دنيا نيز مسبوق به سابقه است اما در 
كشور ما متعدد و پرتكرار بوده است.وي افزود: سواد مالي 
براي مردم ما بايد در حدي باشد كه اصول ابتدايي بازارها 
را بدانند -منظورم سرمايه گذاري حرفه اي نيست- به ويژه 
در كشوري كه سالانه 20 تا 40 درصد ارزش پول ملي آن 
سقوط مي كند، اين امر حياتي است.  موضوع مهم ديگري 
كه بايد بر آن تاكيد كنم اينكه كسب هر ميزان بازدهي و 
سودي با ريسك همراه است و هيچ تضميني براي بازدهي 
بدون ريسك وجود ندارد. البته نبايد فراموش كرد كه هيچ 
بازاري هم هميشه صعودي يا نزولي نيست.اين كارشناس 
ارش��د بازارس��رمايه ادامه داد: در هر حوزه اي كه بخش 
خصوصي به خوبي عمل مي كند، حاكميت نبايد وارد آن 
كسب و كار شود و فعاليت موازي ايجاد كند. براي نمونه، 
در كشورهاي پيشرفته، استارتاپ ها روي اسكيل پذيري 
فعاليت مي كنند اما در كشور ما استارتاپ ها بايد سهم بازار 
را بگيرند و اگر بخش هاي حاكميتي در بازار وارد شوند، 
بخش خصوصي توان رقابت ندارد و نمي تواند سهم خود 
را از بازار بگيرد.سوري با تاكيد بر اينكه صرفه اقتصادي 
براي حاكميت مهم نيست بنابراين در يك رقابت نابرابر، 
بخش خصوصي حذف مي شود. ادامه داد:  پرداخت هاي 
مستقيم به بخش خصوصي نيز راهكار اشتباه حاكميتي 
است كه متاسفانه به صورت وام و تسهيلات در اختيار 
بخش خصوص��ي قرار مي گيرد؛ بخ��ش خصوصي را 
نمي توان اجبار يا بيش از حد تش��ويق كرد، زيرا اصل 
موضوع فراموش مي شود.تحليلگر ارشد بازار سرمايه 
تصريح كرد: س��واد مالي يعني مردم با استفاده از آن 
به امنيت و آزادي اقتصادي برس��ند و زندگي راحت و 
بي دغدغه اي داشته باشند. اميدوارم با ارتقاي سواد مالي 
افراد، اين امكان براي تمامي مردم فراهم شود و امنيت 

و آزادي اقتصادي را براي عموم به همراه داشته باشد.



مجيد اعزازي|
بنا به اعلام مرجع رس��مي آمار تحولات بازار مسكن 
ش��هر تهران، متوس��ط قيمت هرمتر مرب��ع واحد 
مسكوني در اين شهر به 42 ميليون و 729 هزار تومان 
رسيد. اين شاخص در مرداد سال گذشته 30 ميليون 
 و 970 ه��زار تومان بود. به اي��ن ترتيب طي 12 ماه 
گذش��ته حدود 12 ميليون تومان- به طور ميانگين 
هر ماه يك ميليون تومان- به متوسط قيمت اسمي 
هر متر مربع آپارتمان در پايتخت افزوده شده است. 
در همين حال، تعداد معاملات ملكي در مرداد سال 
جاري با رشد منفي 24 درصد نسبت به تير ماه به 7 
هزار 825 فقره رسيده است. در عين حال، بازده 2.5 
درصدي قيمت مسكن در مرداد همچنان اين بازار را 
در قياس با بازارهاي موازي در مسير متفاوت و البته 
نزديكتر به روند تورم عمومي قرار داده است. چه آنكه 
در ماه گذشته تورم عمومي ماهانه 2 درصد بود و بازده 
دلار )منفي 6.47درصد(، سكه )منفي 6.08درصد( 
و سهام )بازده شاخص كل بورس منفي 3.22 درصد( 
همگي منفي و در جهت عكس بازار مس��كن بودند. 
 در اين ميان، فقط مس��كن، ب��ازاري با بازده مثبت و 
هم جهت با تورم بود و در عددي بسيار نزديك با عدد 
تورم سير كرد. اين مساله نشان مي دهد كه علي رغم 
افت قابل توجه معاملات ملكي در مردادماه، قيمت 
مسكن همچنان پتانسيل تورمي خود را حفظ كرده 
است. از سوي ديگر، س��ير تعداد معاملات و قيمت 
مس��كن در دو جهت مخالف هم، نشانه اي از تعميق 
ركود تورمي در بازار ملك ارزيابي مي ش��ود. در اين 
حال، بررس��ي س��ير قيمت مس��كن طي 17 ماهه 
گذش��ته حاكي از اين اس��ت كه قيمت واقعي ملك 
)تعديل ش��ده با ت��ورم( در دوره مورد اش��اره منفي 
بوده اس��ت و در واقع به غير از اس��فند سال 1400، 
ارديبهش��ت، خرداد و تير س��ال جاري، رشد قيمت 
اسمي مسكن كمتر از نرخ تورم بوده است. به عبارت 
ديگر، در يك تصوير بزرگ تر، تورم مس��كن از تورم 
عمومي در ب��ازه 17 ماهه جامانده اس��ت. اما موتور 
محرك اين تخلي��ه قيمتي بي��ش از اينكه كاهش 
قيمت مس��كن باشد، بيش��تر به علت نوسان شديد 
تورم عمومي بوده اس��ت. به عبارتي، رش��د سريعتر 
شاخص قيمت مصرف كننده از رشد قيمت دارايي ها، 
منجر به جا ماندن دارايي ها و از جمله مس��كن شده 
است. در جهش هاي تورمي پس از ارديبهشت سال 
1397 شاهد بوديم كه تورم ابتدا در دلار و بازارهاي 

م��وازي رخ داد و با تاخير چند ماهه به بازار كالاهاي 
اساس��ي س��رايت كرد. طي چند ماه گذشته اما اين 
روند معكوس شده است، به گونه اي كه تورم كالاهاي 
اساس��ي با قدرت پيش رفته اس��ت و بازار دارايي ها 
روند معك��وس و متفاوتي از كالاهاي اساس��ي را در 
پيش گرفته اند. دليل اين رخداد نيز تغيير چشم انداز 
اقتصاد ايران با »تحريم« و »بدون تحريم« است. در 
ابتداي س��ال 97، از آنجا كه خروج ترامپ از برجام و 
اعمال تحريم هاي بيشتر، انتظارات تورمي را افزايش 
داده بود، ابت��دا بازار دارايي ها، يعن��ي كالاهايي كه 
بيشتر مي توانستند ارزش ريال را در برابر موج تورمي 
آتي حفظ كنند، دچار نوسان ش��دند. طي ماه هاي 
اخير اما از آنج��ا كه احتمال توافق هس��ته اي و لغو 
تحريم ها بيشتر شده است، انتظارات تورمي نيز وارد 
فاز كاهشي شده و بازارهاي دارايي نيز زودتر از بازار 
كالاهاي اساسي در روند نزولي قيمت ها سير كرده و 
مي كنند. در اين ميان، كالاهاي اساسي به علت اينكه 
ماهيت »ضروري« دارند و خان��وار ناگزير از مصرف 
روزانه، هفتگي و ماهانه آنها اس��ت، در نتيجه كمتر 
به تغييرات انتظارات تورمي پاسخ مي دهند و بيشتر 
تابع تقاضا و رشد نقدينگي هستند. در اين حال، بايد 
تاكيد كرد كه در مردادماه نس��بت به ماه هاي قبل از 
آن، پالس هاي مثبت بيشتري از مذاكرات هسته اي 

به بازارهاي ايران مخابره شد اما در عمل تغيير فضايي 
در عرصه سياست خارجي و اقتصاد انجام نشد. چنين 
شرايطي خريداران واقعي را در »برزخ« خريد يا تامل 
و انتظار قرار داد و همين مساله منجر به افت معنادار 
معاملات ملكي و در نتيجه تعميق ركود مسكن شد.

    افت محسوس تقاضا براي نوسازها
بر اس��اس گ��زارش بانك مركزي، متوس��ط قيمت 
خريد و فروش يك متر مربع زيربناي واحد مسكوني 
معامله شده از طريق بنگاه هاي معاملات ملكي شهر 
تهران 42 ميليون و 730 هزار تومان بود كه حاكي از 
افزايش 2.5 درصدي نسبت به ماه قبل است. تعداد 
آپارتمان هاي مس��كوني معامله شده در شهر تهران 
به حدود 7.8 هزار واحد مس��كوني بود كه نسبت به 
ماه قبل و ماه مشابه س��ال قبل به ترتيب 24 درصد 
كاه��ش و 42.3 درص��د افزايش را نش��ان مي دهد. 
بررس��ي توزيع تعداد واحدهاي مس��كوني معامله 
شده در شهر تهران به تفكيك عمر بنا در مردادماه 
امس��ال حاكي از آن اس��ت كه از مجم��وع 7825 
واحد مس��كوني معامله ش��ده، واحدهاي تا 5 سال 
س��اخت با سهم 28.9 درصد بيش��ترين سهم را به 
خود اختصاص داده اند. با اين وجود سهم مذكور در 
مقايسه با مردادماه سال قبل حدود 4.3 واحد درصد 

كاهش يافته و در مقابل به سهم واحدهاي با عمر بالا در 
گروه هاي 11 تا 15 و بيشت از 20 سال افزوده شده است.

    منطقه يك ركورددار قيمت ملك
توزيع فراواني تعداد واحدهاي مسكوني معامله شده 
برحسب قيمت يك مترمربع بنا در مردادماه امسال 
نشان مي دهد كه واحدهاي مسكوني در دامنه قيمتي 
30 تا 35 ميليون تومان به ازاي هر مترمربع بنا با سهم 
11.6 درصد بيش��ترين سهم از تعداد معاملات شهر 
تهران را به خود اختصاص دادند و دامنه قيمتي 25 تا 
30 و 35 تا 40 ميليون تومان با 11.5 و 10.3 درصد 

سهم در رتبه بعدي قرار دارد. 
بيشترين قيمت هر متر خانه در مناطق 22 گانه شهر 
تهران مربوط به در منطقه يك با قيمت 80 ميليون 
و 540 ه��زار تومان و كمترين آن با 20 ميليون و 80 

هزار تومان در منطقه 18 بوده است.

    روايت مركز آمار از تورم مسكن
آنگون��ه كه چند روز پيش از اي��ن، مركز آمار ايران 
گزارش كرده بود، در مرداد س��ال جاري متوس��ط 
قيمت مسكن در شهر تهران با 1.8 رشد به متري 42 
ميليون و 839 هزار تومان رسيده است. تورم ماهانه 
مرداد ماه در مقايسه با همين اطلاع در ماه قبل )٨.٣ 
درصد(، ٦.٥ واحد درصد كاهش داشته است.  منظور 
از تورم ماهانه، درصد تغيير عدد شاخص قيمت ماه 
جاري، نسبت به ماه قبل است. در اين حال، تعداد 
معاملات ملكي نيز با 21 درصد افت از 8685 فقره 
در تيرماه به 6852 فق��ره در مردادماه نزول كرده 
 اس��ت. تورم نقطه ب��ه نقطه قيم��ت آپارتمان  هاي 
مس��كوني ش��هر تهران نيز در مرداد ماه ١٤٠١ به 
عدد ٤٤ درصد رسيده است. تورم نقطه به نقطه اين 
ماه در مقايس��ه با ماه قبل )٤٥.٢ درصد( ١.٢ واحد 
درصد كاهش داش��ته است. منظور از تورم نقطه به 
نقطه، درصد تغيير عدد ش��اخص قيمت نسبت به 
ماه مش��ابه سال قبل است. از سوي ديگر، نرخ تورم 
س��الانه مرداد ماه ١٤٠١ آپارتمان هاي مس��كوني 
ش��هر تهران به عدد ٢٨.٤ درصد رس��يده است كه 
نس��بت به همين اطلاع در ماه قبل )٢٧.١ درصد(، 
١.٣ واحد درصد افزايش داشته است. منظور از نرخ 
تورم س��الانه، درصد تغيير ميانگين اعداد شاخص 
قيمت در يك س��ال منتهي به ماه جاري، نسبت به 

شاخص دوره مشابه سال قبل است.
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ارايه برنامه به جاي
گزارش عملكرد شهرداري

گروه راه و شهرسازي|
عملكرد يك س��اله ش��هرداري تهران ديروز از سوي 
عليرضا زاكاني در صحن علني ش��وراي شهر تشريح 
شد، اما اين گزارش عملكرد نتوانست نظر اغلب اعضاي 
شوراي شهر تهران را جلب كند، چه آنكه به باور آنها، اين 
گزارش نه گزارش عملكرد كه ارايه برنامه هاي »آتي« 
بوده است. ضمن اينكه طي يك سال گذشته گام موثر و 
مثبتي در اغلب حوزه ها از جمله در حمل و نقل عمومي 
رخ نداده كه پس رفت نيز صورت گرفته است. زاكاني 
اما در بخش قابل توجهي از اظهارات خود به تخطئه 
عملكرد مديريت ش��هري در دوره گذشته پرداخت. 
مهدي چمران، رييس ش��وراي ش��هر پايتخت نيز با 
صراحت اعلام كرد كه »شهرداري را زير صفر تحويل 
گرفتي��م«. زاكاني ديروز در جريان نودمين جلس��ه 
شوراي شهر تهران با اش��اره به يك سالگي مديريت 
جديد ش��هري تهران اظهار كرد: ما در حالي از س��ال 
گذشته فعاليت خود را در مجموعه شهرداري تهران 
آغاز كرديم كه شهر و شهروندان و مديريت شهري حال 
مناسب و خوشي را كه انتظار است، نداشتند.علت هم 
عدم عمل و جهت گيري نامناس��بي بود كه مديريت 

شهري دوره گذشته در دستور كاري خود داشت.
زاكان��ي، ترافيك، آلودگي هوا، بدمس��كني و كمبود 
مس��كن، فرس��ودگي كالبدي و ... را از جمله مواردي 
عنوان كرد كه ش��هروندان تهراني در آن مقطع و در 
يك سال گذش��ته و در آغاز فعاليت دوره جديد با آن 
دس��ت و پنجه نرم مي كردند و مش��كلات عديده اي 
را با آن داش��تند. شهردار تهران با انتقاد از تصميمات 
غيركارشناسي مديريت ش��هري گذشته گفت: اين 
تصميمات موجب دلخوري و رنجش شهروندان تهراني 
شده بود. به عنوان مثال ساكنان محله كن از مشكل 
35 س��اله رنج مي بردند كه روز گذشته و با حضور در 
اين محله و گفت وگو با معتمدين و در ادامه پيگيري 
موضوع در كميسيون ماده 5، مشكل آنها بعد از سال ها 
حل و فصل خواهد شد. زاكاني با اشاره به اينكه 8 هزار 
ميليارد تومان املاك به شهرداري در يك سال گذشته 
بازگشته اس��ت، گفت: برخي مي گفتند اين موضوع 
امكان ندارد اما محقق شد. همچنين 75 هزار ميليارد 
تومان بدهي انباشته در ش��هر وجود داشت و تا امروز 
18 هزار ميليارد تومان از طلب شهرداري هاي كشور 
كه بخش عمده آن به ش��هرداري تهران تعلق دارد به 
عنوان بدهي در نظر گرفته شد. ما در تهران روي گنج 
خوابيديم و عده اي كه نتوانستند عرضه نداشتند. وي 
افزود: 36 هزار ميليارد تومان به بانك ش��هر بدهكار 
هستيم و س��الانه 13 هزار ميليارد تومان بدهي روي 
دوش ما قرار مي گيرد. چمران نيز در حاشيه نودمين 
جلسه شوراي شهر تهران و در جمع خبرنگاران با اشاره 
به عملكرد مديريت شهري تهران، افزود: هرچقدر هم 
كار كرده باشيم كافي نيست و محسوب نمي شود ما 
وظيفه خ��ود را انجام داديم و هر كاري كرده باش��يم 
موجب رضايت مردم مي شود.اگرچه تا ايده آل فاصله 
است اما مقدمات لازم مانند توسعه مترو و توسعه احيا 

بافت فرسوده انجام شده است.
رييس ش��وراي ش��هر تهران ب��ا بيان اينك��ه تمامي 
انبارهاي مت��رو و اتوبوس خالي بود، اظهار كرد: تعداد 
اتوبوس هاي تهران هم اكنون كم است و با آغاز مهر با 
ترافيك شديدي مواجه خواهيم بود تلاش هايي كرديم 
تا ابتداي مهر تعدادي از اتوبوس ها برسد و اميدواريم 
تعداد اندكي از آنها برسد. پس از سخنان شهردار تهران 
در نودمين جلسه شوراي اسلامي شهر تهران اعضاي 
شوراي شهر تهران سوالاتي را از وي پرسيدند. مهدي 
اقراريان عضو شوراي شهر تهران با اشاره به انتصابات 
كامل مدي��ران از داخل مجموعه ش��هرداري گفت: 
تاكنون به نظر مي رس��د نگاه به بيرون بوده است اما 
سوال اين است كه آيا براي انتخاب مديران بعدي قرار 
است از داخل شهرداري تهران نيروها انتخاب شوند. 
جعفر تشكري هاشمي ديگر عضو شوراي شهر تهران 
گفت: قرار بر اين بود تا شهردار تهران اقدامات يك ساله 
خود و برنامه هاي آتي شهرداري را اعلام كند اما عمده 

صحبت هاي شهردار تهران گزارشات آتي بود.
وي ادام��ه داد: ما ب��ه دنبال اين هس��تيم تا گزارش 
اتفاق��ات رخ داده را جويا ش��ويم در بحث پروژه هاي 
عمراني و زيرساختي متأسفانه پيشرفت قابل قبولي در 
مناطق رخ نداده است و پيشرفت پروژه هاي عمراني و 
زيرساختي در برخي از مناطق صفر درصد بوده است.

تش��كري هاش��مي گفت: همچنين از ش��هرداري 
مي خواهيم كه بالاي سر پروژه ها روزشمار نصب شود.

عضو ش��وراي ش��هر تهران با بيان اينكه در بحث 
تأمين نقدينگ��ي براي پروژه ها با مش��كل مواجه 
هستيم گفت: تمامي اطلاعات از داخل شهرداري 
تهران اخذ ش��ده اس��ت و در حوزه اتوبوسراني در 
ش��روع دوره حدود 2500 اتوبوس فع��ال بود اما 
اكنون متوسط ناوگان 1900 دستگاه است و اين به 
معناي سير نزولي تعداد اتوبوس هاي تهران است. 
تشكري هاشمي تصريح كرد: هنوز هيچ موضوعي 
محقق نشده است و همچنان در همان نقطه قبلي 
قرار داريم قرار بود سه هزار دستگاه تا پايان سال به 
شركت واحد اضافه شود و اميدواريم اين كار محقق 
شود. مهدي پيرهادي عضو شوراي شهر تهران نيز 
با بيان اينكه مردم توقع زيادي از اين دوره شهرداري 
دارند گفت: مردم نيازمند تحولاتي جدي هستند و 
آنچه در گزارشات ثبت شده حاكي از آن است كه 8 
درصد پروژه هاي خدمات شهري پيشرفت فيزيكي 
داشته اند. ناصر اماني عضو ديگر شوراي شهر تهران 
نيز با اش��اره به پروژه هاي شهرداري تهران گفت: 
هزاران پروژه ناتمام در ش��هر ته��ران وجود دارد. 
افتت��اح به معناي بهره برداري اس��ت بهره برداري 
درباره پروژه هاي به اتمام رس��يده است و با كلنگ 
زني ف��رق دارد كلنگ زني ايج��اد اميد نمي كند و 
بهره برداري منجر ب��ه ايجاد اعتماد مي ش��ود. او 
همچنين با بيان اينكه شهرداري تهران بايد از حكم 
حادثه متروپل عبرت بگيرد گفت: محتواي حكم 

براي ما و شهرداري تهران بسيار آموزنده است.

 درآمد ۱۲ هزار ميلياردي 3 ايرلاين
 خارجي از جابه جايي ايراني ها

مديرعامل ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري  ايران با اشاره 
به تحقق برنام��ه 1404 براي افزايش ن��اوگان تا 550 
فروند هواپيما گفت: طبق اسناد بالادستي و برنامه هاي 
بلندمدت تا سال 1404 تعداد ناوگان هوايي كشورمان 
بايد به 550 فروند برس��د اما امروز اين برنامه ها به آرزو 
تبديل شده است. به گزارش ايلنا، حميدرضا سيدي در 
جمع خبرنگاران با بيان اينكه در حال حاضر 16 ارگان 
در مديريت و اداره فرودگاه ها دخيل هس��تند و بايد به 
مديريت يكپارچه در مجموعه فرودگاهي برسيم، اظهار 
كرد: مديريت يكپارچه با مديريت تعاملي قابل تحقق 
اس��ت و بدون تعامل بين دس��تگاه ها امكان مديريت 
يكپارچه در فرودگاه ها قابل اجرا نيس��ت. س��يدي در 
پاسخ به سوال ايلنا مبني بر امكان پذيرش 550 فروند 
هواپيما در فرودگاه هاي كشور و فاصله ناوگان هوايي 
كشورمان با اين اعداد تاكيد كرد: طبق اسناد بالادستي 
و برنامه هاي بلندمدت تا س��ال 1404 تعداد ناوگان 
هوايي كشورمان بايد به 550 فروند برسد و فرودگاه ها 
هم براساس همان برنامه هاي دو دهه گذشته، امروز 
توان پذيرش اين تعداد هواپيما را دارند كه امروز اين 
برنامه ها به آرزو تبديل ش��ده اس��ت. وي افزود: امروز 
12 هزار ميليارد تومان سرمايه ايراني تنها نصيب سه 
ايرلاي��ن خارجي اماراتي، قط��ري و تركيش ايرلاين 
مي ش��ود در حالي كه اگر تنه��ا 40 فروند هواپيماي 
دوربرد وارد ناوگان هوايي كشورمان شود، امكان جبران 
8 هزار ميليارد تومان از اين عدد را داريم واين درآمدها 
نصيب ايرلاين هاي داخلي خواهد شد. معاون وزير راه 
و شهرسازي ادامه داد: در حالي كه برنامه هاي كلان در 
عمليات با چنين تغييرات و انحرافات 180 درجه اي به 
اجرا مي رسد چگونه مي توان برنامه هاي ميان مدت 
و 5 ساله را مديريت كرد و اين موضوع بسيار مهمي 
است كه در برنامه هفتم توسعه بايد به آن توجه شود. 

 بليت اتوبوس بين شهري
 كمياب شد

در شرايطي كه ناوگان حمل ونقل براي زائران اربعين 
بسيج شده، مسافران از مشكلات خود در خريد بليت 
اتوبوس براي ساير مس��يرهاي داخلي خبر داده اند. به 
گزارش ايسنا، اين روزها همه كشور براي خدمت رساني 
به زائران اربعين بسيج شده اند و يكي از مهم ترين اين 
خدمات، حمل ونقل زائران ب��ه مقصد كربلاي معلي 
در كشور عراق اس��ت. از طرفي تعداد مسافران اربعين 
امسال 5 ميليون نفر پيش بيني شده   كه بخش اعظمي 
از بار اين حمل ونقل بر دوش جاده ها و ناوگان حمل ونقل 
جاده اي است. از طرف ديگر در آخرين روزهاي تابستان 
و مواجهه با سفرهاي پايان فصل، كمبود اتوبوس  آشكار 
است. به نظر مي رسد به دليل افزايش 75 درصدي نرخ 
بليت براي اتوبوس هاي اربعين، برخي رانندگان ترجيح 
مي دهند مسافران را به اين مسير هدايت كنند يا اينكه 
براي ديگر مس��يرهاي داخلي، درياف��ت هزينه هاي 
بيش��تري را پيش��نهاد مي كنند؛ تا جاي��ي كه برخي 
مسافران در پايانه ها از نبودن اتوبوس براي مسيرهاي 
داخلي يا هزينه هاي بالاتر از نرخ مصوب گله مي كنند. 
البته داريوش باقرجوان، مديركل دفتر مسافري سازمان 
راهداري و حمل ونقل جاده اي درباره استفاده از ظرفيت  
اتوبوسراني در سفرهاي داخلي به ايسنا گفت: اولويت ما 
در لحظه افزايش تقاضا زائران اربعين هستند. به كساني 
كه قصد سفرهاي داخلي دارند پيشنهاد مي كنيم انواع 
ديگر وسايل نقليه را امتحان كنند. البته ما براي مسافران 
داخل كش��ور هم در حدي كه لطمه اي به جابه جايي 
زائران اربعين نزند، ظرفيت محدودم��ان را به صورت 
روزفروش انجام خواهيم داد. احمدرضا عامري، رييس 
اتحاديه شركت هاي تعاوني مسافربري نيز به ايسنا گفت: 
با توجه به سفرهاي اربعين، مسلما تعداد سفرها افزايش 
يافته و به همان نسبت، اتوبوس هاي فعلي جوابگو نيست. 
تعداد اتوبوس ها نيز نسبت به سال هاي گذشته با توجه 
به اينكه توليد داخلي نداريم، افزايشي نداشته است. وي 
خاطرنش��ان كرد: چون در ش��رايط خاصي در ايام 
اربعين هستيم و تعدادي از هموطنان هم قصد دارند 
به كربلا سفر كنند، از آنجايي كه دستورالعمل هاي 
بخش حاكميتي مبني بر اولويت بخشي به سفرهاي 
اربعين است، ما از س��اير هموطنان خود كه قصد 
سفر در آخرين روزهاي تابستان را دارند و با كمبود 

اتوبوس مواجه شده اند، عذرخواهي مي كنيم.
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سبقت تورم مسكن از تورم عمومي 

وزيرراهبرايخود»قائممقامدرنهضتمليمسكن«معرفيكرد

پاتك به طرح تفكيك »مسكن« از »راه«
گروه راه و شهرسازي|

يك هفته پس از اعلام تحويل طرح انتزاع وزارت راه 
و شهرسازي به هيات رييس��ه مجلس، ديروز رستم 
قاس��مي، وزير راه و شهرس��ازي طي حكمي هادي 
عباسي اصل را به سمت »معاون مسكن و ساختمان 
وزارت راه و شهرسازي« و »قائم مقام وزير در نهضت 
ملي مسكن« منصوب كرد. به گفته رييس كميسيون 
عمران مجل��س دولت با طرح جدايي »مس��كن« از 
»راه« موافق اس��ت. اين در حالي اس��ت كه در سال 
گذش��ته، رييس دولت سيزدهم طي نامه اي رسمي 
از مجلس خواسته بود، بررسي طرح تفكيك وزارت 
راه و شهرس��ازي را متوقف كند. اگر چه بحث انتزاع 
وزارتخانه راه از مس��كن بحثي چندين س��اله است، 
اما به باور برخي كارشناس��ان، پيشرفت اندك طرح 
انبوه سازي دولتي طي يك سال گذشته و همچنين 
بروز برخ��ي حاش��يه ها در وزارت راه وشهرس��ازي 
طي يك��ي دو هفته اخير، از جمله بازداش��ت موقت 
يك��ي از معاونان اين وزارتخانه و بازداش��ت »ق- م« 
مشاور وزير راه دولت را مجاب كرده است تا گام هاي 
جدي تري – از جمله تمركز بر مساله مسكن در يك 
وزارتخانه- براي تحقق وعده ساخت 4 ميليون مسكن 
در 4 سال بردارد. در چنين شرايطي، انتصاب فردي 
تازه در سمت معاونت مسكن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازي و اعطاي سمت »قائم مقام وزير در نهضت 
ملي مس��كن« به او، مخالفت رستم قاسمي با طرح 
تفكيك و تلاش براي خنثي س��ازي آن طرح ارزيابي 
مي شود. در بخشي از متن حكم وزير راه و شهرسازي 
خط��اب به معاون جديد مس��كن و س��اختمان اين 
وزارتخانه آمده اس��ت: »با توجه ب��ه تكاليف قانوني 
وزارت راه و شهرسازي به موجب قانون ساماندهي و 
حمايت از توليد و عرضه مسكن و قانون جهش توليد 
مسكن، مهم ترين ماموريت ما در دولت، توليد و عرضه 
مسكن است و مسكن در حيات فرهنگي، اجتماعي 
و اقتصادي جامعه جايگاه ويژه اي دارد. بر اين اساس 
ضروري اس��ت با استفاده از تجارب طرح هاي قبلي و 
شناسايي نقاط قوت و ضعف آنها نسبت به موارد ذيل 

اهتمام ويژه داشته باشيد: 
1- بس��يج تمامي امكانات وزارت راه و شهرس��ازي، 
بانك مسكن، بنياد مس��كن و ظرفيت هاي مردمي 
براي تحقق اهداف دولت در زمينه احداث مس��كن، 
پيش��برد عمليات اجرايي طرح نهضت ملي مسكن، 
اتمام پروژه هاي باقي مانده از مسكن مهر و اقدام ملي 
و مبارزه با سوداگري در بخش زمين و مسكن و تبديل 

مسكن از كالاي سرمايه اي به كالاي مصرفي بادوام.
2- تدوين قوانين و مقررات به منظور افزايش ايمني، 
رفاه، كيفيت و حمايت از حقوق شهروندان، تجديد 
ساختار حرفه مهندس��ي در كليه رشته هاي مرتبط 
با بخش مس��كن، انتقال آخري��ن فناوري هاي نوين 

مهندسي و تكنولوژي روز صنعت ساختمان به داخل 
كش��ور، بازس��ازي رابطه صلاحيت حرفه اي با نظام 
مقررات نظارتي دولت، نظارت بر اجراي صحيح قانون 
نظام مهندس��ي و اتخاذ تدابير لازم به منظور كنترل 

قيمت بخش مسكن و اجاره بها.
3- ايجاد تحول در فرآيندهاي طرح نهضت ملي مسكن

به منظور موفقيت در اجراي تكاليف قانوني و ماموريت 
وزارت متب��وع، ضم��ن حمايت كام��ل اينجانب از 
جنابعالي، كلي��ه معاونين و مدي��ران عامل محترم 
سازمان ها، ش��ركت ها، ادارات تابعه، بنياد مسكن و 
بانك مس��كن با شما همكاري كامل خواهند داشت. 
تصميمات جنابعالي به عنوان نماينده تام الاختيار در 
بخش مس��كن براي كليه معاونين، مديران و ادارات 
تابعه لازم الاجراس��ت. بديهي اس��ت ارسال گزارش 
اقدامات انجام شده در بخش مسكن هر دو هفته يك 

بار الزامي است.
اميد است با اتكال به خداوند متعال، رهنمودهاي مقام 
معظم رهبري )مدظله العالي(، سياست ها و تاكيدات 
رياست محترم جمهوري اسلامي ايران در خصوص 
توليد و عرضه مس��كن و همچنين تامين مس��كن 
حمايتي در انجام وظايف محوله موفق و مويد باشيد.« 

    كارنامه كم فروغ انبوه سازي دولتي
س��يگنال هاي متناقضي از كم و كي��ف اجراي وعده 
ساخت 4 ميليون مسكن در 4 س��ال از سوي دولت 
و مجلس مخابره شده است. از سويي، گفته مي شود 
اجراي اين وعده كه البته مبتني بر قانون جهش توليد 
مسكن نيز هس��ت، به خوبي در حال پيشروي است 
و از س��وي ديگر، از عوامل مختلفي همچون كمبود 
زمين، نبود منابع مالي لازم ي��ا عدم تجهيز منابع از 
س��وي بانك ها )و مواردي از اين دس��ت كه پيش از 
 آغاز انبوه سازي دولتي از سوي كارشناسان مستقل 
پيش بيني ش��ده بود( ياد مي ش��ود. در اين حال، در 
تازه ترين اظهارنظر درباره موانع س��اخت 4ميليون 
مسكن در 4 س��ال، رييس كميسيون عمران با بيان 
اينكه »برخي از اعضاي كابينه اجازه توليد مس��كن 
را نمي دهند«، اظهار كرده اس��ت كه وزارت اقتصاد، 
بانك مركزي و س��ازمان برنامه اراده اي براي اجراي 
قانون جهش توليد مسكن ندارند. به گزارش »تعادل« 
آنگونه كه مسوولان وزارت راه و شهرسازي طي هفته 
گذشته اعلام كرده اند، عمليات اجرايي بيش از 1.5 
ميليون واحد مسكوني در قالب نهضت ملي مسكن 
آغاز شده است و ساخت اين واحدها در مراحل مختلف 
قرار دارد. با توجه به اينكه تقريبا يك سال از آغاز اجراي 
اين طرح گذشته است، اعلام اين رقم نشان مي دهد 
كه دولت دستكم حدود 500 هزار واحد مسكوني از 
وعده اي كه داده اس��ت، جا مانده است. مي دانيم كه 
اجراي پروژه هاي س��اختماني دستكم دو سال زمان 

مي برد. پيش از اين نيز، رس��تم قاس��مي، وزير راه و 
شهرسازي با توجه به همين مساله تصريح كرده بود 
كه واحدهاي ساخته شده در انتهاي سال دوم فعاليت 
دولت سيزدهم به متقاضيان واگذار مي شود. از سوي 
ديگر، به گفته مس��وولان وزارت راه و شهرس��ازي، 
دس��تگاه هاي دولتي از اختصاص زمين هاي خود به 
طرح نهضت توليد مسكن خودداري كرده اند و تنها 
حدود 4 درص��د از زمين هاي خود را به اين مس��اله 
اختصاص داده اند. به همين دليل نيز هس��ت كه در 
موعد مقرر قانون جهش توليد مسكن )دو ماه پس از 
ابلاغ رسمي اين قانون توسط رييس جمهور( نه تنها 
زمين مورد نياز براي س��اخت 4 ميليون مسكن كه 
حتي براي 2 ميليون مس��كن در دو سال اول اجراي 
اين طرح نيز تامين نشده است. در واقع، همين مساله 
عدم تامين زمين، يك��ي از علل عمده عقب ماندگي 
اين طرح از برنامه زمانبندي ش��ده آن است. در كنار 
اين مساله، بانك ها نيز از تخصيص 20 درصد از وجوه 
وام دادني خود به تسهيلات مسكن خودداري كرده 
و مي كنند به گونه اي كه اين مساله نيز مورد اعتراض 
مس��وولان وزارت راه و شهرس��ازي بوده است. اين 
مساله در تازه ترين اظهارات رييس كميسيون عمران 

مجلس مبني ب��ر نب��ود اراده لازم در وزارت اقتصاد، 
بانك مركزي و سازمان برنامه براي تخصيص اعتبار 
به انبوه س��ازي دولتي به صراحت اعلام ش��ده است. 
ديروز نيز مجتبي يوس��في، عضو كميسيون عمران 
مجلس شوراي اس��لامي گفت: علي رغم تلاش هاي 
شخص رييس جمهور و وزير راه و شهرسازي بانك ها 
در ارايه تسهيلات براي ساخت مسكن همكاري لازم را 
نداشته و از سوي ديگر دستگاه هاي اجرايي زمين هاي 
در اختيار خود را براي ساخت مسكن عرضه نكرده اند.

يوس��في در گفت وگو با ايس��نا، با بي��ان اينكه براي 
اولين بار در قانون مصوب مجلس تش��كيل صندوق 
ملي مس��كن پيش بيني شد تا منابع مورد نياز براي 
ساخت مسكن تامين شود، اظهار كرد: قرار بود دولت 
در اين صندوق س��همي را بگذارد، بنا بود برگش��ت 
وام هاي مس��كن مه��ر و ماليات هاي اخذ ش��ده از 
خانه هاي خالي به اين صندوق منتقل شود. متاسفانه 
امس��ال در بودجه نيز هيچ پيش بيني نشده بود اما 
كميسيون عمران پيش��نهاد داد و مصوب شد تا30 
هزار ميليارد تومان از منابع به صندوق ملي مسكن 
واريز شود. علي رغم مصوبه بودجه سنواتي تاكنون 

يك ريال به اين صندوق واريز نشده است.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

آگهی فقدان سند مالکيت ششدانگ يک باب خانه پلاک 
۷3۵3/۲۱6 واقع در حوزه ثبتی شبانکاره روستای ذکريايی

قوه قضاييه
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد و املاك استان بوشهر

داريوش جلال منش- سرپرست اداره ثبت اسناد و املاك واحد شبانكاره

»توليد؛دانشبنيان،اشتغالآفرين«

آقای اکبر بارگاهی فرزند علی به ش�ماره شناس�نامه ۴۶ کد ملی ۶۱۰۹۹۸۰۳۷۴ با ارائه فرم استشهاديه محلی و درخواست شماره 
۱۴۰۱/۱۱۸/2۳۰۴ اعلام نموده است که سند مالکيت ششدانگ يک باب خانه پلاک ۷۳5۳/2۱۶ که در دفتر ۳۳ و صفحه ۴۶ و ذيل ثبت 
۴۹۶5 صادر و تسليم گرديده است به علت جابجايی مفقود گرديده و پلاک مذکور به موجب خلاصه معامله شماره ۱۶2۷۷- دفترخانه 
22 سعدآباد در رهن بانک مسکن شعبه سعدآباد به مبلغ ۱۴۶۶2۷۱۷۰ريال قرار دارد که تقاضای صدور سند مالکيت المثنی نموده لذا 
برابر تبصره يک ماده ۱2۰ آيين نامه قانون ثبت مراتب يکبار در يکی از روزنامه های کثيرالانتشار آگهی تا هر کس نسبت به صدور سند 
مالکيت اعتراض دارد و يا س�ند مالکيت در نزد وی می باشد و يا مدعی انجام معامله ای است مراتب را ظرف مدت حداکثر ۱۰ روز پس 
از انتشار آگهی کتبا به اداره ثبت اسناد و املاک شبانکاره اعلام در غير اين صورت پس از انقضای مهلت قانونی اعتراض سند مالکيت 

المثنی وفق مقررات صادر خواهد شد. م الف ۳2۳
تاريخ انتشار: ۱۴۰۱/۰۶/۱۶

آگهی فقدان سند مالکيت ششدانگ يک باب خانه 
پلاک ۷3۵۲/3۲۵8 حوزه ثبتی شبانکاره شهر شبانکاره 

قوه قضاييه
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد و املاك استان بوشهر

داريوش جلال منش- سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک واحد شبانکاره

»توليد؛دانشبنيان،اشتغالآفرين«

آقای محمود دانشيان فرد فرزند محمدباقر به شماره شناسنامه 25۰۳ و شماره ملی ۶۱۰۹5۶۴۶۹۹ با تسليم استشهاديه محلی مدعی 
است يک جلد سند مالکيت ششدانگ يک باب خانه پلاک ۷۳52/۳25۸ که در دفتر ۷۳ صفحه ۷۹ ذيل ثبت ۱۰۸۷ بنام آقای محمود 
دانشيان فرد واقع در حوزه ثبتی شبانکاره شهر شبانکاره صادر و تسليم گرديده است که به دليل جابه جايی مفقود گرديده و درخواست 
صدور المثنی سند مالکيت را نموده لذا مراتب طبق تبصره يک اصلاحی ماده ۱2۰ آئين نامه قانون ثبت اعلام می شود هر کس نسبت به 
ملک مورد آگهی معامله ای نموده و يا مدعی وجود سند مالکيت نزد خود می باشد تا ده روز پس از انتشار آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک 
شبانکاره مراجعه و اعتراض خود را ضمن اصل سند مالکيت و يا سند معامله تسليم نمايد، چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراض نرسد و يا در 

صورت اعتراض اصل سند ارائه نشود المثنی سند ، طبق مقررات صادر و به متقاضی تسليم خواهد شد. م الف ۳22
تاريخ انتشار: ۱۴۰۱/۰۶/۱۶



بخش��ي از طرح موس��وم به طرح صيانت ، به نام نظام 
تنظيم گري كه ش��امل اعضا و اختيارات كميس��يون 
عالي تنظيم مقررات بوده و براي تصويب به ش��وراي 
عالي فضاي مجازي ارجاع ش��ده بود، توسط اين شورا 
به تصويب رس��يد و براي اجرا ابلاغ شد؛ به اين ترتيب 
كميسيون عالي تنظيم مقررات با تركيب اعضا و وظايف 
كاملا متفاوت نسبت به گذشته در جايگاه »تنظيم گر 

تنظيم گران« فضاي مجازي ايفاي نقش مي كند.
 موض��وع طرح حماي��ت از حقوق كارب��ران در فضاي 
مجازي و خدمات پايه كاربردي موسوم به طرح صيانت 
در ماه هاي گذشته مطرح شده و در نهايت مقرر شد اين 
طرح در يك كميسيون ويژه مورد بررسي نمايندگان 
منتخ��ب قرار گي��رد و پس از آن اعلام ش��د كه طرح 
حمايت از حقوق كارب��ران در فضاي مجازي، با تغيير 
نام، به ش��وراي عالي فضاي مجازي براي اعلام نظرات 
ارجاع داده ش��ده است. اكنون ش��وراي عالي فضاي 
مجازي پس از حدود ش��ش ماه از ارجاع طرح صيانت 
به اين نهاد، تركيب و اختيارات كميسيون عالي تنظيم 
مقررات كه ذيل اين طرح عنوان شده بود را تصويب و 
ابلاغ كرد. هرچند از زمان ابلاغ اين مصوبه چند روزي 
مي گذرد بدون آنكه در ش��وراي عالي فضاي مجازي 
خبري در اين خصوص منتشر شود، اما محمد كشوري، 
كارشناس فناوري اطلاعات در توييتر درباره اين طرح 
نوشت كه: »بخش��ي از طرح موسوم به طرح صيانت ، 
به نام نظام تنظيم گري كه ش��امل اعض��ا و اختيارات 
كميس��يون عالي تنظيم مقررات بوده و براي تصويب 
به شوراي عالي فضاي مجازي ارجاع شده بود، توسط 
اين شورا به تصويب رسيد و براي اجرا ابلاغ شد؛ به اين 
ترتيب كميسيون عالي تنظيم مقررات با تركيب اعضا 
و وظايف كاملا متفاوت نس��بت به گذشته در جايگاه 
»تنظيم گر تنظيم گران« فضاي مجازي ايفاي نقش 
مي كند. اين بخش از طرح شامل 3 ماده )از 22 ماده( از 
طرح نظام تنظيم گري )آخرين نسخه موسوم به طرح 
صيانت( مي شود كه اختصاص به تشكيل و بازتعريف 
كميسيون عالي تنظيم مقررات دارد. بقيه مفاد طرح 
صيانت فعلًا تعيين تكليف نشده و معلوم نيست مجلس 
چه تصميمي درباره اش مي گيرد.« براين اساس و طبق 
آخرين نسخه طرح صيانت، شاهد تشكيل كميسيوني 
خواهيم بود ك��ه در جايگاه »تنظيم گر تنظيم گران« 
فضاي مجازي ايفاي نقش مي كند. تشكيل كميسيوني 
براي تنظيم گري ساير تنظيم گران، يكي از موضوعاتي 
بود كه طراحان طرح صيانت به دنبال آن بودند؛ هرچند 
بخش خصوصي به همي��ن موضوع انتقادات زيادي را 
وارد كرد و كارشناسان هم نسبت به اين مساله انتقاد 
كرده و عنوان كردند كه اين كميسيون ختيارات زيادي 
دارد و اساسا اينكه براي هر بخشي بايد يك تنظيم گر 
بخشي داشته باش��يم، در حالي كه دنيا به اين سمت 
مي رود كه رگولاتورهايي كه حوزه كاري مشابه دارند 
را ادغام كنند و تفكيك باعث نشود بخش خصوصي و 
سرمايه گذارها سردرگم شود. اما به نظر مي رسد شوراي 
عالي فضاي مجازي، حرف خود را بالاخره به كرس��ي 
نشانده است. بنابر اين مصوبه، كميسيون عالي تنظيم 
مقررات فضاي مجازي كشور براي تنظيم سياست ها، 
نظ��ارت، هدايت، هماهنگ��ي و تصويب مق��ررات و 
آيين نامه ه��اي كلان در همه ابعاد فض��اي مجازي و 
تنظيم گ��ري تنظيم گران بخش��ي )س��اير نهادهاي 
تنظيم گر قانوني( تشكيل شده است. در عين حال كه 
همچنان هنوز مشخص نيست اعضاي اين كميسيون 
چه كس��اني هس��تند. حال آنكه معمولا در كشور ما 
تشكيل سازمان ها و مجموعه ها با قانون مجلس اتفاق 
مي افتد و آن مجموعه بايد وظايف و اختياراتي داشته 
و اقتدار كافي هم در حوزه قانون گذاري داشته باشد، 
اينكه اين اختيارات به كميسيون ماده 2 منتقل شود، 
محل تامل است كه چقدر اين سياست مي تواند كارآمد 
باشد. با وجود آنكه كارشناسان و فعالين اين حوزه بارها 

بر لزوم همكاري بخش خصوصي در بحث رگولاتوري 
و تنظيم گ��ري تاكيد دارند اما ب��ا بي توجهي كامل به 
اين موضوع، شاهد تشكيل كميسيوني كاملا دولتي 
و حكومتي هستيم كه بخش خصوصي را تنها در حد 
مشاور كافي دانس��ته است. طبق ماده 2، دبير شوراي 
عالي و رييس مركز ملي فضاي مجازي كشور رييس 
و معاون مربوط در مركز ملي فضاي مجازي كشور نيز 
دبير كميس��يون خواهد بود. نماينده رييس مجلس 
شوراي اسلامي يا رييس كميسيون مرتبط با تأييد 
رييس مجلس، نماينده رييس قوه قضاييه، نماينده 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، نماينده وزارت 
اطلاعات، نماينده وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي، 
نماينده سازمان صداوس��يماي جمهوري اسلامي 
ايران، نماينده س��پاه پاس��داران انقلاب اس��لامي، 
نماينده فرماندهي انتظامي جمهوري اسلامي ايران، 
دو نفر عضو حقيقي ش��وراي عال��ي فضاي مجازي 
كش��ور به پيش��نهاد رييس كميس��يون و تصويب 
شوراي عالي، نماينده دستگاه مرتبط حسب مورد 
و ب��ا حق رأي نيز س��اير اعضاي اين كميس��يون را 
تش��كيل خواهند داد. همچنين رييس كميسيون 
عالي مي تواند در صورت لزوم از افراد صاحب نظر يا 
نمايندگان بخش خصوصي در جلسات كميسيون 

دعوت كند كه البته حق راي نخواهند داشت.

    مديريت ترافيك داخلي 
و خارجي فضاي مجازي كشور

اين كميسيون وظيفه دارد تا مقررات براي تصويب در 
شوراي عالي فضاي مجازي كشور در زمينه ها و ابعاد 
مختلف را تهيه و پيشنهاد كند. از جمله اين زمينه ها 
مي توان به معماري كلان تنظيم گري فضاي مجازي با 
نظر به جايگاه و مسووليت هاي هر يك از تنظيم گران 
بخش��ي، تعيين يا ايجاد تنظيم گران بخشي خدمات 
جديد، اصلاح ماموريت و ش��رح وظايف تنظيم گران 
بخشي اش��اره كرد. سياست گذاري صدور مجوز براي 
هر گونه فعاليت و كسب و كار در فضاي مجازي شامل 
محتوا )اعم از داده، متن، ص��وت و تصوير(، خدمات و 
زيرس��اخت هاي ارتباطي و فناوري اطلاعات، تعيين 
نيازمندي ها و اولويت هاي قانوني كشور در حوزه فضاي 
مجازي ب��راي قواي مجريه و قضاييه به منظور تدوين 
لوايح مورد نياز و تصويب در مجلس شوراي اسلامي، 
بحث حكمراني فضاي مجازي و حكمراني هاي ذيل آن 
از قبيل نظام رسانه، نظام هويت، كلان داده هاي ملي، 
حوزه بين المللي، سرمايه گذاري هاي خارجي، رمزارز 
و فناوري هاي نوظهور مانن��د زنجيره بلوكي و هوش 
مصنوعي، نظام رقابتي و ضد انحصار سكوهاي فضاي 
مجازي، تهيه سياست ها، راهبردها، الگوي نمايندگي 
و رويكرد تعامل با س��ازمان ها و مجام��ع بين المللي 
مرتبط در حوزه تنظيم گري فض��اي مجازي از ديگر 
وظايف اين كميس��يون در اين باره اس��ت. همچنين 

كميس��يون تنظيم گر تنظيم گران موظف است تا بر 
عملكرد دس��تگاه هاي صادركننده مجوزهاي حوزه 
فضاي مج��ازي نظارت كرده و مي��ان آنها هماهنگي 
ايجاد كنن��د؛ در صورت لزوم نيز اختلاف تنظيم گران 
را حل كند. اما ديجياتو معتقد اس��ت يكي از بندهاي 
نگران كننده اين مصوبه، تصوي��ب الزامات مديريتي 
ترافيك داخلي و خارجي فضاي مجازي كشور از سوي 
اين كميس��يون اس��ت كه همان سياست خط مشي 
ترافيك يا به زبان ساده تر كاهش پهناي باند پلتفرم هاي 
مختلف اس��ت. البته طبق تبصره  مربوط به اين بند، 
موارد اعمال انسداد مربوط به خدمات دهندگان فضاي 
مج��ازي با بيش از 3 ميليون كاربر، پي��ش از اقدام، به 
مركز ملي فضاي مجازي كش��ور بايستي اطلاع داده 
شود. ضوابط تشويق توليد كنندگان داخلي و خارجي 
تجهي��زات الكترونيكي و س��امانه هاي هوش��مند به 
حمايت از خدمات فضاي مجازي داخلي به پيشنهاد 
تنظيم گران، با استفاده از ابزارهاي قانوني نظير حقوق 
ورودي نيز از ديگر وظايف اين كميس��يون اس��ت كه 
انتقادات بسياري به آن وارد است. پاسداري از وضعيت 
رقابت��ي بازار خدم��ات فضاي مجازي با اس��تفاده از 
ظرفيت هاي قانون اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ 
قانون اساس��ي، تنظيم مقررات جمع آوري، فرآوري 
داده ها و حفظ حريم خصوصي كاربران در سكوهاي 
فضاي مجازي، تصويب الزامات پيش��نهادي تنظيم 
گران بخشي در زمينه نرخ گذاري براي كليه خدمات 
فضاي مجازي، با رعاي��ت ضوابط و مقررات قانوني از 
ديگر وظايف تعيين شده براي اين كميسيون است. 
تنظيم گري و مقررات گذاري در حوزه امنيت فضاي 
مجازي از وظايف و اختيارات اين كميس��يون خارج 
و كماكان بر عهده كميس��يون عال��ي امنيت فضاي 
مجازي كشور است. همچنين كليه مصوبات با طبقه 
بندي عادي اين بخش در حوزه ضوابط و مقررات بايد 
در روزنامه رس��مي جمهوري اسلامي به ثبت برسد، 
نسخه منتشره در اين روزنامه ملاك عمل خواهد بود.

    حيطه فعاليت رگولاتورهاي فعلي
در ماده چهار اين مصوبه به بحث تنظيم گران بخشي 
يا همان نهادهاي قانوني ك��ه در حال حاضر به عنوان 
رگولاتور فعاليت مي كنند پرداخته ش��ده است. اين 
تنظيم گران قلمرو فعاليت خود وظايف و اختيارات ذيل 
را در چهارچوب مصوبات شوراي عالي فضاي مجازي 
كشور، قوانين كشور و مصوبات اين كميسيون بر عهده 
خواهند داش��ت: صدور مجوز فعالي��ت و بهره برداري 
خدمات فضاي مجازي؛ تهيه و تصويب ضوابط و مقررات 
فعاليت خدمات فضاي مجازي؛ تصويب و ابلاغ تعرفه ها 
و نرخ خدمات در راس��تاي شكل گيري رقابت سالم و 
تداوم ارايه خدمات و رشد كيفي آن ها؛ اعمال جريمه در 
موارد تخطي ارايه دهندگان خدمات از ضوابط و مقررات 
مصوب پس از طي مراحل قانوني؛ تدوين و پيش��نهاد 

ضوابط فني و اجرايي و نظام هاي كنترل كيفي مربوط 
به قلمرو تنظيم گري به اين كميسيون براي تصويب؛ 
تدوين دس��تورالعمل نحوه رس��يدگي به ش��كايات 
ارايه دهندگان خدمات فض��اي مجازي براي تصويب 
در اين كميس��يون؛ نظارت بر عملكرد ارايه دهندگان 
خدمات فضاي مجازي در چهارچوب ضوابط مصوب و 
مفاد مجوزهاي صادرشده. در تبصره اين ماده نيز آمده 
كه كليه مصوبات اين تنظيم گران، بايس��تي به مركز 
ملي فضاي مجازي كشور فرس��تاده شود. مركز ملي 
نيز موظف است مصوبات ارسال شده را ظرف مدت 
دو هفت��ه از تاريخ وصول از نظ��ر انطباق با مصوبات 
شوراي عالي فضاي مجازي كشور و اين كميسيون 
مورد بررسي قرار دهد و چنانچه آن را مغاير هر يك 
از اين موارد تشخيص دهد، براي اصلاح به تنظيم گر 
عودت دهد. در غير اين صورت مصوبه قابل اجرا است. 
ماده 5 اي��ن مصوبه نيز اعلام مي كن��د كه زين پس 
مصوبه هشتمين جلسه مورخ ۱3۹۱/۰۹/2۰ شوراي 
عالي فضاي مجازي كش��ور با موضوع شرح وظايف، 
اختيارات و اعضاي كميسيون عالي تنظيم مقررات 
فضاي مجازي كشور و بند 3 مصوبه دهمين جلسه 
مورخ ۱3۹۱/۰۹/۱۱ ش��وراي عالي فضاي مجازي 

كشور در خصوص اين كميسيون، ملغي مي شود.

    مركز ملي فضاي مجازي هم واكنش داد
با گذش��ت چندين س��اعت از زماني كه كشوري در 
توييتر به آغاز بي سروصداي طرح صيانت اشاره كرد، 
بالاخره مركز ملي فضاي مجازي روز گذش��ته به اين 
موضوع واكنش نشان داد. امير خوراكيان، سخنگوي 
مركز ملي فضاي مجازي با اشاره به اينكه اولين شرح 
وظايف و اختيارات كميس��يون عالي تنظيم مقررات 
فضاي مجازي كشور در تاريخ ۱3۹۱/۰6/25 تصويب 
شده اس��ت، گفت: باگذشت تقريباً يك دهه از مصوبه 
قبلي، شرح وظايف و تركيب اين كميسيون نيازمند 
بازنگري بوده اس��ت و اين به روزرساني ربطي به طرح 
موسوم به صيانت ندارد. وي گفت: با توجه به ابهاماتي 
كه در ش��رح وظيفه ابتدايي وجود داش��ته است اين 
اصلاحيه از مدت ها قبل از طرح موسوم به صيانت در 
مجلس شوراي اسلامي در دستور كار مركز ملي فضاي 
مجازي بوده است. خوراكيان افزود: از مهم ترين نتايج 
اين به روزرساني چابك تر شدن كميسيون عالي تنظيم 
مقررات است زيرا اعضاي آن از ۱7 نفر به ۱3 نفر تقليل 
پيداكرده است و درعين حال به رييس كميسيون اختيار 
داده شده اس��ت كه از نمايندگان بخش خصوصي در 
موارد لازم دع��وت به عمل آورد. معاون حقوقي و امور 
مجلس مركز ملي فضاي مجازي در خصوص تغييرات 
شرح وظايف اين كميسيون گفت: در شرح وظايف قبلي 
ابهاماتي وجود داشته است كه در تجربه دهه گذشته 
بعضاً تصميم گيري هاي اين كميسيون را با مشكلاتي 
مواجه كرده است اما در مصوبه اخير اين ابهامات برطرف 
شده و وظايف به صورت شفاف و راه گشا مشخص شده 
است. بر اس��اس مصوبه جديد كميس��يون مي تواند 
وظايف تنظيم گران بخشي را اصلاح و يا نسبت به ايجاد 
تنظيم گر بخشي جديد به عنوان تنظيم گر تنظيم گران 
كند. س��خنگوي مركز ملي فضاي مجازي ادامه داد: 
مصوبات اين كميس��يون چنانچه در سطح نظامات و 
مقررات كلان باشد مي بايست حتماً به تصويب و تأييد 
شوراي عالي فضاي مجازي برسد. اما دستورالعمل هايي 
كه در چارچوب مصوبات شوراي عالي فضاي مجازي 
در اين كميس��يون عالي تصويب شود نيازي به طرح 
مجدد در شوراي عالي ندارد و توسط مركز ملي فضاي 
مجازي ابلاغ خواهد شد. خوراكيان در خصوص سطح 
اختيارات كميسيون عالي تنظيم مقررات تأكيد كرد: 
درنتيجه هرگونه تصميم گيري در اين كميس��يون 
عالي يا به تصويب شوراي عالي فضاي مجازي مي رسد 

و يا در چارچوب مصوبات شوراي عالي خواهد بود.
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عكس تلسكوپ جيمز وب
سيستم شما را هك مي كند

يك شركت امنيت سايبري متوجه شده از تصويري كه 
تلسكوپ جيمز وب ثبت كرده براي نصب بدافزاري در 
رايانه هاي كاربران استفاده مي شود. به گزارش مهر به 
نقل از انگجت، يكي از نخستين تصاويري كه تلسكوپ 
فضايي جيمز وب ثبت كرده، واضح ترين عكس مادون 
سرخ از يك جهان دوردست است كه ناسا آن را منتشر 
كرده اس��ت. در اين عكس خوشه اي از كهكشان ها با 
جزييات دقيق قابل مشاهده است. اكنون مشخص شده 
گروهي از هكرها با استفاده از اين عكس سيستم هاي 
قربانيان را به بدافزار آلوده مي كنند. تحليل هاي امنيتي 
پلتف��رم Securonix يك كمپين بدافزاري جديد 
شناسايي كرده كه از اين تصوير تلسكوپ جيمز وب 
استفاده مي كند. حمله سايبري با يك ايميل فيشينگ 
حاوي يك فايل مايكروسافت آفيس ضميمه شده به 
آن آغاز مي شود. در فايل مذكور و در بخش متا داده آن 
يك لينك URL پنهان شده كه فايلي با متن را دانلود 
مي كن��د و اگر برخي قابليت هاي ماك��رو در نرم افزار 
»ورد« فعال شده باشند، لينك نيز آغاز به كار مي كند. 
ماكرو مجموعه دستورات و عمليات هايي است كه كاربر 
از قبل ضبط كرده  و در مواقع نياز آنها را اجرا مي كند. 
طي اين فرايند نسخه اي از تصوير تلسكوپ جيمز 
وب دانلود مي ش��ود كه حاوي كد بدافزاري اس��ت. 
شركت تحليل امنيتي مذكور در گزارش خود نوشته 
تمام برنامه هاي آنتي ويروس در رديابي كد بدافزاري 
موجود در عكس ناموفق بوده اند. نكته جالب ديگر 
 Golang درباره اين كمپين بدافزاري، اس��تفاده از
)زبان برنامه نويسي منبع باز گوگل( است. به گفته 
 Golang بدافزار مبتني بر Securonix شركت
در حال گسترش اس��ت زيرا به طور انعطاف پذير از 
چند پلتفرم پشتيباني مي كند و از سوي ديگر تحليل 
و مهندس��ي معكوس آن س��خت تر از بدافزارهاي 
مبتني بر زبان هاي برنامه نويسي ديگر است. از آنجا 
كه كمپين هكري مذكور با يك ايميل فيشينگ آغاز 
مي شود بهترين روش براي جلوگيري از آن، دانلود 

نكردن ضميمه هايي با منبع غير معتبر است.

جريمه كلان براي اينستاگرام 
رگولات��ور حريم خصوصي ايرلند پ��س از تحقيقات 
درباره شيوه كنترل داده هاي كودكان در اينستاگرام 
جريمه اي ۴.5 ميلي��ون يورويي )۴۰2 ميليون دلار( 
براي اين پلتفرم وضع كرده است. به گزارش مهر به نقل 
از رويترز، البته سخنگوي متا )شركت مادر اينستاگرام( 
اعلام كرد شبكه اجتماعي خواهان تجديدنظر در اين 
جريمه است. اين تحقيقات كه در 2۰2۰ ميلادي آغاز 
شد روي كاربران كودك بين ۱3 تا ۱7 سالي متمركز 
بود كه اجازه فعالسازي حساب هاي كاربري تجاري را 
داشتند و به همين دليل انتشار شماره موبايل يا آدرس 
ايميل كاربران س��اده تر بود. س��خنگوي كميسيونر 
حفاظت از داده ايرلند )DPC(، رگولاتور ارشد شركت 
متا پلتفورمز در اين باره اعلام كرد: ما روز جمعه تصميم 
نهايي در اين باره را گرفتيم كه شامل جريمه اي ۴۰5 
ميليون يورويي است. البته جزييات كامل تصميم اين 
رگولاتور اروپايي هفته آينده اعلام مي شود. اينستاگرام 
بيش از يك س��ال اس��ت كه تنظيمات خود را به روز 
رساني و ويژگي هاي جديدي براي ايمن نگه داشتن 
نوجوانان و اطلاعات خصوصي شأن ارايه كرده است. 
به گفته سخنگوي متا، اينستاگرام با شيوه محاسبه 
جريمه مخالف و با دقت مش��غول بررس��ي تصميم 
رگولاتور ايرلندي است، DPC مسووليت قانونگذاري 
و نظارت بر فيس بوك، اپل، گوگل و ديگر شركت هاي 
فن��اوري را برعه��ده دارد زيرا مقر اين ش��ركت ها در 
اتحادي��ه اروپا در ايرلند قرار دارد. اين س��ازمان چند 
پرونده تحقيق درباره شركت هاي متا از جمله فيس 
ب��وك و واتس را نيز باز كرده اس��ت. واتس اپ س��ال 
گذش��ته براي ناتواني در پيروي از قوانين داه اتحاديه 
اروپا در سال 2۰۱۸ ميلادي 225 ميليون يورو جريمه 
ش��د. رگولاتور ايرلندي پيش از اين حكم مربوط به 
تحقيقات را در دسامبر 2۰2۱ ميلادي تكميل كرد و 
با ديگر رگولاتورهاي اتحاديه اروپا به اشتراك گذاشت. 
اين فرايند بخشي از سيستم اتحاديه جهت قانونمند 

كردن شركت هاي بزرگ چند مليتي است.

ويژه

حمايت مركز تحقيق وتوسعه 
همراه اول از برگزاري بوتكمپ 

تخصصي اينترنت اشياء
»بوتكمپ تخصصي اينترنت اشياء ۱۴۰۱« با حمايت 
مركز تحقيق  و توسعه همراه اول و همراهي آكادمي همراه، 
توسط مركز اينترنت اشياء ايران آغاز به كار كرد.به گزارش 
اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات سيار ايران، مركز 
اينترنت اشياء ايران با حمايت مركز تحقيق و توسعه همراه 
اول اقدام به برگزاري بوتكمپ تخصصي اينترنت اشياء 
۱۴۰۱ مي كند. مركز تحقيق و توسعه همراه اول علاوه بر 
حمايت هاي معنوي معمول، به صورت ويژه تمام يا بخشي 
از هزينه هاي ش��ركت در دوره را براي شركت كنندگان 
منتخب با رزومه برتر تأمين خواهد كرد. اين بوتكمپ با 
هدف شناسايي تيم هاي توانمند در حوزه اينترنت اشياء 
طراحي شده و مركز تحقيق و توسعه همراه اول زمينه را 
براي حمايت و پشتيباني لازم از تيم هاي شناسايي شده 

برتر در روز اختتاميه را فراهم خواهد كرد. 

نسخه جديد
 اپليكيشن همراه من منتشر شد

نس��خه جديد اپليكيش��ن همراه من در استورهاي 
معتبر ايراني منتشر شد و كاربران مي توانند با نصب 
اين نسخه از طريق استورهاي معتبر ايراني همچون 
بازار و مايكت يا مراجعه به صحفه رسمي همراه من 
به نشاني https: //mymci.app  در قرعه كشي 
هزار بسته اينترنت ۱۰۰ گيگابايتي و ۱۰ جايزه ۱۰۰ 
ميليون ريالي شركت كنند. به گزارش روابط عمومي 
شركت همراه كسب و كارهاي هوشمند، جديدترين 
نسخه اپليكيشن همراه من منتشر و به منظور استفاده 
 iOS كاربران در اس��تورهاي معتبر ايراني اندرويد و
و همچنين صفحه رس��مي اپليكيشن همراه من به 
نشاني https: //mymci.app قرار گرفت.  كاربران 
مي توانند با نصب نسخه جديد اپليكيشن همراه من 
در قرعه كشي هزار بسته اينترنت ۱۰۰ گيگابايتي و 
۱۰ جايزه ۱۰۰ ميليون ريالي شركت كنند. همچنين 
كاربراني كه تاكنون اپليكيش��ن همراه من را نصب 
نكرده اند ني��ز مي توانند با نصب نس��خه جديد اين 
اپليكيش��ن علاوه بر دريافت ۱۰ گيگابايت اينترنت 
)ويژه نصب اولي ها(، در قرعه كشي فوق شركت كنند. 

ديدارمدير مخابرات منطقه 
مركزي با استاندار استان مركزي

مهندس لطفي، مدير مخاب��رات منطقه مركزي با 
دكترمخلص الائمه، اس��تاندار استان مركزي ديدار 
و گفت وگ��و كرد.  ب��ه گ��زارش اداره روابط عمومي 
مخابرات منطقه مركزي در اي��ن ديدار كه در دفتر 
اس��تاندار برگزار ش��د، مهندس لطفي، گزارشي از 
طراحي هاي انجام شده براي ايجاد زيرساخت فيبر 
نوري براي حدود 3۰۰ دوربين جديد نظارتي در كليه 
شهرها و شهرداري هاي استان ارايه كرد و از مذاكرات 
انجام شده براي دسترسي كليه سازمان ها و نهادهاي 
دولتي جهت تحقق اهداف دولت الكترونيك و ايجاد 
زيرس��اخت لازم براي مكانيزه كردن كليه خدمات 
دولتي خبر داد. وي همچنين با توجه به گستردگي 
ش��بكه امن فيبر نوري شركت مخابرات در سطح 
اس��تان آمادگي خود را براي تحقق اهداف عاليه 
دولت محترم در زمينه توس��عه زيرساخت براي 
توسعه فناوري اطلاعات در همه حوزه هاي كسب 

و كار و تحقق اقتصاد ديجيتال اعلام كرد.

تصحيح و پوزش

روز يكشنبه، ۱3 شهريورماه، گزارشي در روزنامه تعادل با 
عنوان »دغدغه امنيت سايبري« منتشر شد كه از گزارش 
زوميت با عنوان »همه نگراني ها از تفاهم نامه همكاري 
امنيت اطلاعات ايران و روس��يه« بدون ذكر منبع اين 
وب سايت خبري اس��تفاده كرده بود. از اين رو به دليل 
نقض رفتار حرفه اي روزنامه نگاري و ذكر نشدن نام اين 
رسانه تخصصي در حوزه فناوري اطلاعات، از خبرنگار و 

دبير مربوطه در زوميت، عذرخواهي مي شود.

اعطاينقشكميسيونعاليتنظيممقرراتدرجايگاه»تنظيمگرتنظيمگران«فضايمجازي

»صيانت« بي صدا تصويب شد

دبيرشورايعاليفضايمجازي:

بايد دروس سواد فضاي مجازي در نظام آموزشي مدارس وارد شود
دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي كشور بر لزوم ورود 
دروس سواد فضاي مجازي در نظام آموزشي مدارس و 
فعاليت بخش خصوصي در سامانه هاي آموزشي ملي 
كشور تاكيد كرد. به گزارش مركز ملي فضاي مجازي، 
چهارمين نشس��ت كميته راهبري س��ند صيانت از 
ك��ودكان در فضاي مج��ازي با رونماي��ي از نظام نامه 
رده بندي س��ني محت��وا و خدمات مج��از در فضاي 

مجازي و برنامه عملياتي مديري��ت فضاي مجازي و 
سالم سازي آن براي خانواده و كودك با ارايه محصولات 
مرتبط با حضور دبير ش��وراي عال��ي فضاي مجازي و 
وزراي ارتباطات و فناوري اطلاعات و فرهنگ و ارشاد 
اسلامي، تعدادي از اعضاي شوراي عالي فضاي مجازي 
و نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي و دستگاه هاي 
مرتبط برگزار ش��د. سيد ابوالحسن فيروزآبادي، دبير 

ش��وراي عالي و رييس مركز ملي فض��اي مجازي در 
اين نشست با اشاره به تاثير همه گيري كرونا در كشور 
بر رويكرد ش��وراي عالي فضاي مج��ازي براي حضور 
كودكان و خانواده ها در فضاي مجازي از س��ال ۱3۹۹ 
به بعد گفت: با فراگيري كرونا در كشور و نگراني حضور 
كودكان و خانواده ها در برنامه هاي خارجي براي دريافت 
خدمات آموزشي مورد نياز، پس از بررسي هاي متعدد، 
دو راهكار ارايه شد كه در نهايت مركز ملي فضاي مجازي 
مصوب كرد تا نظام آموزشي كشور نسبت به راه اندازي 
يك برنامه متمركز اقدام كرده و تمامي نظام آموزشي 
كش��ور بر روي آن پياده سازي ش��ود كه براساس آن 
سامانه شاد در كشور راه اندازي شد كه جزو افتخارات 
جمهوري اسلامي به دليل پياده س��ازي آن در مدت 
زمان كوتاه با قابليت هاي مناسب است. وي با تاكيد بر 
اينكه سامانه شاد و همچنين تلوبيون به عنوان برنامه 
ملي بايد شرايطي فراهم كنند تا بخش خصوصي نيز 
بتواند در آنها فعاليت داشته باشد، افزود: بالاترين تعداد 
اينماد در كش��ور مربوط به حوزه آموزش بوده كه اين 
نشان دهنده توجه ويژه مردم به اين حوزه و رونق كسب 
و كار است كه بايد از اين ظرفيت به خوبي استفاده شده 
و ساماندهي شود. فيروزآبادي با اشاره به اهميت توجه 
به اقتصاد حوزه محتواي كودك تصريح كرد: بايد حوزه 
اقتصاد محتواي كودك بدون نگاه سرمايه داري تعريف 
شود كه خوش��بختانه در اين حوزه وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات و وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي 

همكاري مناسبي با مركز ملي فضاي مجازي داشته 
است تا بتوانيم اقتصاد اين حوزه را ساماندهي كرده و 
از ظرفيت هاي ايجاد شده در كشور استفاده كنيم. وي 
درخصوص اهميت نقش وزارت آموزش و پرورش در 
حوزه اينترنت و كودكان گفت: متاس��فانه هنوز بحث 
س��واد فضاي مجازي در دروس مدارس در نظر گرفته 
نشده اس��ت كه بايد به اين مهم در كشور توجه شود. 
همچنين بايد نظام نامه رده بندي سني محتوا در حوزه 
بازي هاي رايانه اي و صوت و تصوير فراگير در كشور به 
دليل فراگيري آنها در دنيا اعمال ش��ود. فيروزآبادي 
با اش��اره به اهميت اطلاع رساني جامع به مردم كشور 
براي آشنايي با نظام نامه رده بندي سني محتوا و خدمات 
مجاز در فضاي مجازي و محصولات ارايه شده در اين 
حوزه گفت: در سال ۱۴۰۰ سند صيانت از كودكان در 
فضاي مجازي مصوب و براي تمامي دستگاه هاي كشور 
تقسيم كار ملي صورت گرفت كه براساس آن اين كميته 
تشكيل شده و تاكنون اقدامات مناسبي در آن صورت 
گرفته كه س��امانه ۴56 و نظام نامه رده بندي س��ني 
محتوا و خدم��ات مجاز در فضاي مجازي از جمله اين 
دستاوردهاست و در ادامه براي ساماندهي اين حوزه به 
اهتمام ويژه در تمامي دستگاه هاي كشور و به خصوص 
مجلس شوراي اس��لامي نياز است. رييس مركز ملي 
فضاي مجازي در پايان اظهار اميدواري كه با راه اندازي 
آزمايشي سامانه هاي ارايه شده و همكاري اپراتورهاي 

كشور در آن بتوانيم اين محصولات را تكميل كنيم.
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شركت اپل معمولا پايان شهريور هر سال از سري 
جديد آيفون هاي خود رونماي��ي مي كند و آيگپ 
تصميم دارد امسال مراسم رونمايي از جديدترين 
مدل آيفون را به ص��ورت زنده از اين پلتفرم پخش 
كند. به گزارش روابط عمومي آيگپ، عموما با نزديك 
شدن به شهريورماه هر سال، شاهد انتشار گزارش ها 
و اطلاعات��ي درب��اره زمان رونمايي و مش��خصات 
آيفون هاي جديد و در پايان شهريور منتظر رونمايي 
از آنها هستيم. پيرو همين برنامه، امسال نيز مراسم 
معرفي آيفون ۱۴ در تاريخ 7 سپتامبر )۱6 شهريور( 
برگزار خواهد شد. ش��نيده ها حاكي از آن است كه 
ش��ركت اپل در اين تاريخ چهار مدل از نسل جديد 
آيفون را معرفي خواهد كرد. مشخصات آيفون هاي 

جديد كه در تاريخ 7 سپتامبر رونمايي مي شود: 
 آيفون۱۴ با نمايشگر 6.۱ اينچي

 آيفون۱۴ مكس مجهز به نمايشگر 6.7 اينچي
 آيفون۱۴ پرو با نمايشگر 6.۱ اينچي

 آيفون۱۴ پرومكس با نمايشگر 6،7 اينچي
گفته مي ش��ود؛ مدل هاي خانواده آيف��ون ۱۴ از نظر 
ظاهري و س��خت افزاري تفاوت چنداني با نسل قبلي 
ندارند و اپل در اين مدل ها بيش��تر تمرك��ز خود را به 

مدل هاي پرو معطوف كرده است.
گزارش ها نش��ان مي دهد كه در مراس��م ياد شده بايد 
منتظر رونمايي از اپل واچ سري ۸ نيزباشيم. ظاهرا اپل 
واچ سري ۸ از سنسور تشخيص دماي بدن، عمر باتري 
بيشتر، چيپست S۸ و قابليت تشخيص تصادف رانندگي 
برخوردار است. پيگيري و تماشاي مراسم رونمايي از 
مدل هاي جديد آيفون هميشه در سراسر دنيا طرفداران 
پرش��ماري دارد و به دنبال همين موضوع آيگپ برآن 

شده است كه اين مراسم را به صورت زنده پخش كند.
دوستداران تكنولوژي و طرفداران اپل و آيفون مي توانند 
از ساعت 2۱، چهارشنبه ۱6 شهريورماه مراسم رونمايي 
از آيف��ون ۱۴ را همزم��ان با م��ردم در سراس��ر دنيا از 
طريق آيگپ تماش��ا كنند. اگر تاكنون آيگپ را نصب 
يا به روزرس��اني نكرده ايد براي نصب و بروزرس��اني و 
بهره مندي از خدمات و تماش��اي مراس��م رونمايي از 
آيفون ۱۴، مي توانيد عدد ۱ را به ۱۰۰۰۴۴27 ارسال يا 
از طريق ماركت هاي داخلي يا شماره گيري #۸۰٭۱٭ 

براي دانلود، نصب يا بروزرساني اقدام كنيد.

پخش زنده مراسم رونمايي 
آيفون 14 از آيگپ



تعادل | فرشته فريادرس |
متهم اصلي پرونده ۹۲هزار ميليارد توماني فولاد 
مباركه كيس�ت؟ توليدكننده، مصرف كننده، 
دلالان ي�ا سياس�ت گذار؟ گ�زارش تحقي�ق و 
تفحص مجلس نشان مي دهد، فولاد مباركه در 
سال هاي ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ از محل فروش محصول 
به مشتريان با قيمت دس�توري حدود ۱۱۸هزار 
ميليارد تومان درآمد داشته است. اين درحالي 
است كه اگر اين محصولات به قيمت بازار يعني 
با نرخي كه به مصرف كننده رس�يده، به فروش 
مي رس�يد درآمد فولاد مبارك�ه از اين محل به 
۱۷۲ ه�زار ميليارد توم�ان افزايش مي يافت. به 
عبارت ديگر حدود ۵۴هزار ميليارد تومان از اين 
محل نصيب دلالاني ش�ده كه در خلق آن هيچ 
نقشي نداش�تند و اين برد دلالان با يك معامله 
دوس�رباخت بين توليدكننده ومصرف كننده 
ميسر شده كه علت آن تحميل قيمت دستوري 
توسط سياست گذار ومتوليان معدني بوده است. 
به عبارتي بهتر، ب�الاي 60 درصد اين تخلف در 
پرونده فولاد مباركه مربوط به سياس�ت گذاري 
غلط يعني قيمت گذاري دس�توري است كه به 
عنوان متهم اصلي تخلفات شناس�ايي نشده، 
اما بسترس�از بروز تخلفات و فس�اد بوده است. 
اين روايت تازه »س�يدرضا شهرستاني« عضو 
هيات مديره انجمن توليدكنندگان فولاد ايران 
درباه اين پرونده رانتي است كه با ريل گذاري غلط 
متوليان معدني در دول�ت دوازدهم رقم خورده 
است. مشروح اين گفت وگو را در ادامه مي خوانيد. 

   جناب شهرس�تاني، ج�زو آن دس�ته از افرادي 
هستيد كه معتقديد، فولادمباركه مقصر اصلي فساد 
بزرگ ۹۲ هزار ميلياردي كه رخ داده نيست؛ چرا؟ آيا 

كساني پشت پرده اين فساد قرار دارند؟
علت ايجاد چنين رانت هايي به زمان وزارت آقاي رحماني 
در وزارت صمت ب��ر مي گردد. زماني ك��ه آقاي داريوش 
اس��ماعيلي به عنوان معاون امور معادن و صنايع معدني 
وزارت صمت منصوب شدند. سال ها زنجيره فولادي ها، 
رفرنس قيمت هاي كل محصولات زنجيره فولاد را براساس 
هزينه ها و سرمايه گذاري ها با يك تعادل نسبي بين همه 
تقسيم كردند و نتيجه آن يك فرمول بود؛ كه رفرانس كدال 
فولاد خوزستان )سه ماهه فولاد خوزستان( معادل قيمت 
فولاد خوزستان بود. زنجيره فولاد براساس اين فرمول به 
دست آمده، ۵۰ درصدآهن اسفنجي، ۲۳ درصد گنداله، 
۱۶ درصد كنسانتره، ۷ درصد سنگ آهن كار مي كردند 
كه اگر كدال هاي كل اين شركت هاي زنجيره سود بالاتر 
نسبت به گردش مالي فولادي ها را نشان مي داد. اما زماني 
كه دلار ۴۲۰۰ توماني مطرح ش��د، باعث ش��د اختلاف 
فاحشي بين قيمت هاي داخلي و مصرف كننده، ايجاد شود. 
متاسفانه آقاي اسماعيلي بدعتي به عنوان ارزان فروشي 
فولاد به مصرف كننده را گذاشت كه با اين طرح قيمت هاي 
دستوري فولاد بايد در بورس فروخته مي شد. فشار آورد و 
قيمت ها را دستوري تعيين مي كرد، هر معامله اي كه از بالا 
صورت مي گرفت را ابطال مي كرد و معامله اي كه پايين تر 
بود را برنده اعلام مي كرد. بالادس��تي ها صدايشان درآمد 
و گفتند قيمت ها پايين است و مطابق آن فرمول برايمان 
صرف نمي كند و بنابراين حاضر نيستيم با اين فرمول پيش 
برويم. اين مساله باعث شد فرمولي كه ۱۰ سال همه كار 
مي كردند و حتي كدال بورس را هم نگاه كنيد، بالادستي ها 
س��ود خوبي مي كردند، اين را به هم زدند و بنابراين توازن 

كلا به هم خورد. 
   آي�ا به اين رويه اعتراض كردي�د؛ و در نهايت چه 

اتفاقي افتاد؟ 
دو سال پيش اخطار داده بودم كه با اين دست فرماني كه 
وزارت صمت پيش مي رود، بالاي ۱۰۰ هزار ميليارد رانت 
در كل زنجيره فولاد ايجاد مي كند. از اين رو، اگر بخواهيم 
تفكيك شده به مس��اله رانت ايجاد شده كه در كل بخش 
فولاد كش��ور بپردازيم، بايد بگويم، رانتي حدود ۵۴ هزار 
ميليارد تومان از طريق فولاد مباركه در بورس ايجاد شده 
و حدود ۴۶هزار ميليارد تومان رانت ديگر در شركت هايي 
مانند »ذوب آهن«، »فولاد خوزستان« و در كل شركت هاي 

خصولتي اتفاق افتاده كه هنوز هم كنترل نشدند. حالا از رقم 
9۲ هزار ميليارد تومان رانتي كه در فولاد مباركه ايجاد شده، 
۵۴ هزار ميليارد تومان آن از طريق سياست اختلاف قيمت 
دستوري با كف بازار بوده كه با تصميم سياست گذار رخ داده 
و ۲8 هزار ميليارد تومان ديگر آن روي خريدهاي اين شركت 
مثل كنس��انتره، الكترود و غيره وج��ود دارد. بنابراين در 
همانزمان هم ما پيش آقاي نهاونديان معاون وقت روحاني و 
مجلس رفتيم و بارها اين موضوع را به متوليان صمت گوشزد 

كرديم، اماگوش شنوايي وجود نداشت. 
   در دول�ت جديد آيا اين مس�اله را مطرح كرديد، 

واكنش چه بود؟ 
متاسفانه اين دولت هم ارث از آنها برد و اين بدعت گذاشته 
ش��ده، ادامه يافت و كاري نكردند. بنابراين اين رويه غلط 

همينطور ادامه پيدا كرد. 
   يعني فسادي به اين بزرگي را ناشي از اين مساله 

مي دانيد؟ 
ببينيد به بهانه كاهش س��ود و نداشتن توجيه اقتصادي، 
بالادستي ها اختلاف خود را با فولادي ها آغاز كردند و بعد 
از آن فرمان توقف اجراي قانون تعيين درصد كه س��ال ها 
به طور منظم در حال اجرا بود، صادر شد. بنابراين براساس 
اين جريان، شركت فولاد مباركه هم مجبور شد محصول 
خود را با اختلاف قيمت ۲۰تا۳۰درصدي از طريق بورس به 
بازار عرضه كند وحاصل اين سياست، حضور يكسري سود 
جو جهت خريد قانوني محصول بود؛ پس ۵۴ هزار ميليارد 
از رقم 9۲ هزار ميليارد تومان اعلام شده به اجراي چنين 
سياستي بر مي گردد. ۲8هزار ميليارد تومان از رقم رانتي 
كه اعلام شده مربوط به افزايش قيمت كنسانتره بود كه به 
جاي خريد ۱۶ درصدي، مجبور بودند با رقم هاي ۱۷، ۱8، 

۱9 درصد خريداري شود.
   يعني معتقديد اين گزاره كه فولاد مباركه ۹۲ هزار 

ميليارد تومان را به هوا كرده؛ درست نيست. 
اين نوع آماردادن واطلاع رساني اشتباه است؛ چراكه باز هم 
عده اي ازاين نوع جريان سازي ها سوءاستفاده مي كنند و 
بيش از قبل منابع مالي مردم از بين مي رود. همانطور كه 
پيشتر عنوان شد رقم بيشتر اين رانت بر مي گردد به اختلاف 

قيمتي كه از طريق بورس عرضه و فروخته شده است. 
   پس ب�ر اين باوري�د كه مقصر اصل�ي اين ماجرا 

متوليان قبلي وزارت صمت هستند؟ 
مقصر فولاد مباركه نيست؛ مقصر اصلي متوليان وزارت 
صمت هستند؛ خصوصا آقاي اس��ماعيلي است كه اين 
بدعت را گذاشت. البته اين تنها بخشي از اجحافي است كه 
در حق فولاد مباركه شده است. بخش ديگر آن شر كت هاي 

خصوصي است كه نابودشان كردند و به جان هم افتادند. 
   اساسا چرا چنين تصميماتي گرفته شد؟ 

مشكل آنها به بالادستي ها برمي گردد؛ چون آقاي اسماعيلي 

از رفقاي معدني ها بود، معدني ها رقيب پايين دس��تي ها 
شدند. از در چنين فضايي، نه مصرف كننده و نه توليدكننده 
هيچ كدام س��ودي نبردند، بلكه يك عده رانت خوار، آنهم 

قانوني از اين جريان سوءاستفاده كنند.
   در اينجا سياست گذار يا قانونگذار بوده كه مرتكب 

خطا شده؟ 
در اصل قانونگذار است كه خطا كرده. اما كساني كه در سال 
99 از بورس و فولاد مباركه خريد كردند، بايد رصد شوند 
كه آيا خريدشان را به چرخه توليد را بردند يا خير. به طور 
مثال، ايران خودرو مقداري از ورق هايش را در بازار فروخته 
است؛ اينجا كسي كه خريد كرده، مرتكب خطا نشده است، 
بلكه آن افرادي كه پشت اين قانون بوده و حمايت كردند؛ كه 
همچنين اتفاق فاحشي رخ دهد، بايد پاسخگو باشند. بايد 
ديد كسي كه اين قانون را گذاشته با خريدار ارتباط داشته يا 
نه از روي سوء مديريت بوده. البته ما خوش بينانه مي گوييم 
به دليل س��وءمديريت رخ داده است. اما اين موضوع بايد 

بررسي شود. 
   براي جلوگيري از ب�روز چنين اتفاقاتي چه بايد 

كرد؟ 
بايد خصولتي ه��ا را كلا به بخش خصوصي واگذار كنيم؛ 
چون خصولتي  اگر يك سهم هم داشته باشد، بازهم اين 
دولت است كه مديرعامل آن مجموعه را انتخاب مي كند. 
دوم اينكه بايد حق انتخاب بدهي��م؛ يعني دولت بايد به 
توليدكنندگان فولاد اجازه دهد يا محصولات خود را طبق 
روال گذشته صادر كنند يا تنها از طريق بورس كالا بفروشند؛ 
فروش از طريق بورس يعني شفاف سازي. پس بهتر است 
بدون ايجاد اختلاف قيمت از طريق بورس كالا محصول 
بدون دخالت واسطه گران در بورس به فروش برسد. خيلي 
از فولادي ها يا شركت هاي ديگر معترضند چون مي خواهند 
اين روند ش��فاف نباشد، اما كار درس��ت اين است كه اين 

فرآيند شفاف شود. 
   الان وضعيت صادرات فولاد چگونه است؟ 

متاسفانه از ابتداي سال ش��اهد بوديم كه به دليل جنگ 
روس��يه و اوكراين، قيمت  فولاد ناگهان افزايش يافت كه 
شبانه تصميم گرفتند عوارض سنگيني براي صادرات وضع 
كنند؛ هرچه ما مخالفت كرديم و گفتيم روسيه براي فولاد 
تخفيف مي دهد، گوش ندادند. از طرفي، به دليل تحريم ها 
تنها تعداد محدودي از شركت ها حاضرند با ما كار كنند و 
تحريم ها را دور بزنند، خيلي از شركت هاي اروپايي، ژاپني 
و كره اي با ما كار نمي كنند. روس��يه كه تحريم شد، آنها با 
تخفيف هاي آنچناني، ب��ازار ما را قبضه كردند، فرصت ها 

براي ما از دست رفت. 
   با اين روند چقدر افت صادرات داشتيم؟ 

در چهار ماه امسال نسبت به سال گذشته، ما 9۰۰ هزارتن 
كمتر صادر كرديم. اگر ماه هاي بعد هم همين روند ادامه 

دارد، ما بازار را از دست مي دهيم. 
   ب�ا توجه به تحريم ها به كدام كش�ورها بيش�تر 

صادرات داريد؟
اين آمارها به دليل تحريم بهتر اس��ت منتش��ر نشود؛ اما 
بسياري از كش��ورهاي همس��ايه و خاور دور با ما معامله 

مي كنند.
   باتوجه به اينكه روسيه با تخفيفات بالا، در حال 
قضبه ك�ردن بازارهاي صادراتي اس�ت؛ آيا امكان 

صادرات و معامله براي ايران هست؟
وقتي سياست گذار يا متولي صمت، براي مشتري تعرفه 
بيشتري بگذارد؛ معلوم است كه بخشي از بازار را از دست 

مي دهيم و روسيه جاي ما را مي گيرد. 
   چند درصد بازار ف�ولاد در جريان اين اتفاقات از 

دست داديم؟
بيش از ۷۰۰ ميليون دلار صادرات فولاد را در چهار ماهه 

امسال از دست داديم.
   جزيياتي از آمارها داريد كه ارايه دهيد؟ 

در چهار ماه اول س��ال، حدود يك ميليون و ۱۶۰ هزارتن 
صادرات محصولات فولادي داشتيم؛ محصولاتي مثل آهن 
اسفنجي، گندله و كنسانتره هم بالاي يك ميليون تن صادر 
كرديم كه در مجموع رقم آن به ۴ميليون و ۲۰۰هزارتن 
بوده. تحليل داده ها نش��ان مي دهد، امسال 9۰۰ هزارتن 
كاهش صادرات از نظر وزني داشتيم، يعني بالاي ۲۵ درصد. 
ارزش دلاري آن همانطور كه گفته شد، ۷۰۰ ميليون دلار 
اس��ت. حال چنانچه اين عدد را ۳ برابر كنيم؛ نزديك ۲.۵ 
ميليارد دلار افت صادرات فولاد را خواهيم داش��ت. يعني 
اگر تا امروز ميزان صادرات به سه چهارم تقليل يافته، با اين 

روندي كه ادامه دارد، بدتر هم خواهد شد. 
   اگر برجام احيا شود، اوضاع تغيير مي كند؟

اگر برجام احيا ش��ود، ب��راي فولاد خوب اس��ت؛ چرا كه 
هم اكنون به دليل احتمال توافق شاهد يك ركود در بازار 
فولاد هستيم؛ اگر توافق حاصل شود؛ خب نرخ دلار در كانال 
۳۰ هزار تومان تثبيت خواهد شد، حال ممكن ۱۰ درصدي 

بالا و پايين شود. يعني تا ۲۷ هزار تومان عقبگرد كند. 
   و اگر رخ ندهد؟ 

اگر توافقي در كار نباش��د؛ قيمت دلار ت��ا ۵۰ درصد هم 
افزايش خواهد داشت؛ به عبارتي به بالاي ۵۰ و ۶۰ تومان 
هم مي رسدو اين روند براي اقتصاد و به ويژه صنعت فولاد 

اصلا خوب نيست. 
   در پايان چه توصيه اي به متوليان امر داريد؟ 

اكنون اختلاف ۴۰ درصدي بين فروش دس��توري در 
بورس كالا و فروش در خارج آن وجود دارد. بايد دولت 
برنامه داشته باشد كه اين اختلافات به جيب سهامداران و 
صاحب شركت برود تا صرف توسعه تجهيزات چشم انداز 

۱۴۰۴ شود نه اينكه به جيب عده اي رانت خوار برود.

خبر
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مطالبات صندوق توسعه ملي
بايد به صورت ارزي پس داده شود

رييس صن��دوق توس��عه ملي ب��ا بيان اينك��ه بانك 
تسهيلات دهنده نيس��ت، گفت: صندوق توسعه ملي 
صندوقي ارزي است كه با وجود فراز و نشيب هاي بهاي 
ارز، همچنان بايد مطالبات آن به صورت ارزي پس داده 
شود. به گزارش اتاق بازرگاني ايران، مهدي غضنفري در 
ديدار با هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران با بيان اينكه امروز 
روند بازپرداخت تسهيلات صندوق نسبت به گذشته 
بهتر ش��ده و جريان پرداخت مطالبات سرعت گرفته 
است، اظهار كرد: امروز بسياري از مطالبات با نرخ روز ارز 
در حال بازپرداخت است، هرچند هنوز مشكلاتي وجود 
دارد كه براي آنها در نشست با اعضاي هيات رييسه اتاق 
ايران، راهكارهايي مطرح كرديم. وي صندوق توسعه 
مل��ي را صندوقي ارزي معرفي كرد كه ب��ا وجود فراز و 
نشيب هاي بهاي ارز، همچنان بايد مطالبات آن به صورت 
ارزي پس داده شود. رييس صندوق توسعه ملي با تاكيد 
بر اين نكته كه نبايد اجازه دهيم، صندوق به سرنوشت 
حساب ذخيره ارزي دچار شود، سياست امروز حاكم بر 
صندوق توسعه ملي كه منابع آن از فروش نفت تأمين 
مي شود را سرمايه گذاري در حوزه هاي مختلف عنوان 
كرد و خواستار همراهي اتاق ايران براي تغيير نگاه ها به 
جايگاه اين صندوق در نظام اقتصادي كشور شد. به اعتقاد 
غضنفري صندوق توسعه ملي، بانك تسهيلات دهنده 
نيست؛ بلكه محلي است كه بايد بودجه و منابع خود را 
براي نسل هاي بعدي حفظ كند و براي تحقق توسعه 
گام بردارد. وي نرخ بازده صندوق در سال هاي گذشته را 
بسيار پايين ارزيابي كرد و افزود: به دنبال راهي هستيم 
كه با مشاركت بخش خصوصي علاوه بر افزايش نرخ بازده 
صندوق، سطح سرمايه گذاري آن را افزايش دهيم. در اين 
راستا معتقديم توليدي موثر است كه منجر به توسعه 
شود يعني منابعي كه در اختيار واحدهاي توليدي قرار 
مي گيرد بايد پويا باشد و چنانچه يك بنگاه، منابع صندوق 
را حبس كند با جديت با آن برخورد مي شود تا منابع به 
صندوق برگردد و در اختيار واحد موثر ديگري قرار گيرد.
رييس صندوق توسعه ملي رعايت نظم مالي در اين حوزه 
را مهم خواند و گسترش چنين نگاهي بين بخش هاي 
مختلف كش��ور را مورد تاكيد ق��رار داد. وي در بخش 
ديگري از سخنان خود تصريح كرد: يكي از خطوط قرمز 
صندوق اين است كه تبعات سياست هاي دولت يا يك 
دستگاه و نهاد كه منجر به منع صادرات، قيمت گذاري و 
غيره مي شود نبايد گريبان صندوق را بگيرد. اگر نهادي 
قيمت گذاري مي كند بايد به تبعات و پيامدهاي آن فكر 
كند و پاس��خگوي آن باشد. صندوق با جديت از اينكه 
تصميم دولت يا يك وزارتخانه منجر به عدم بازپرداخت 
ارزي منابع صندوق ش��ود، مقابل��ه مي كند.اين مقام 
مسوول ادامه داد: تنها كاري كه صندوق توسعه ملي 
براي حمايت از بنگاه هايي كه به دليل سياست هاي 
دولت قادر به بازپرداخت تسهيلات خود نيستند، انجام 
مي دهد، پذيرش درخواست امهال مشتريان است. در 
واقع صندوق هرگونه حمايتي كه به خط قرمزهاي 
آن خدشه اي وارد نكند را مي پذيرد. غضنفري درباره 
پرداخت تسهيلات ريالي از سوي صندوق نيز گفت: 
اين منابع اندك اس��ت و با كمي ترجي��ح به حوزه 
كشاورزي و گردشگري اعطا مي شود. براي استفاده 
از اين مناب��ع نيز متقاضيان بايد به بانك هاي عامل 
مراجعه كنند. پس از اظهارات غضنفري هيات رييسه 
اتاق ايران نيز در اين نشست بر ارزي بودن صندوق 
كه يكي از خط قرمزهاي آن اس��ت تاكيد كردند و 
همراهي خوبي در اين رابطه بين دو نهاد شكل گرفت.

منطقه ساري در بين دستگاه هاي 
اجرايي ازسوي اقامه نماز

استان شايسته تقدير ويژه شد
مس��وول رواب��ط عموم��ي ش��ركت مل��ي پخش 
فرآورده ه��اي نفتي منطقه س��اري گفت: منطقه 
س��اري با ارايه عملكرد در سامانه سجاده )سيستم 
يكپارچه بررس��ي عملكرد اقامه نماز دستگاه هاي 
اجرايي( حائز رتبه برتر استان مازندران شد. عباس 
خليل پور مسوول روابط عمومي شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي منطقه ساري بيان كرد: در راستاي 
عملياتي نمودن پيام مقام معظم رهبري و آيين نامه 
دولت، با تشكيل هيات هاي ارزيابي و داوري در سطح 
منطقه و ملي عملكرد و فعاليت هاي سال ۱۴۰۰ اقامه 
نماز دستگاه هاي اجرايي مورد بررسي قرار گرفت . 
وي افزود: بر اساس گزارشات و مستندات ارايه شده 
در سامانه سجاده توسط دستگاه هاي اجرايي استان 
مازندران، ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
منطقه ساري توانس��ت با كسب امتياز 9۲۴ و نمره 
توصيفي عالي )تقدير ويژه( حائز رتبه برتر شود. عباس 
خليل پور اظهار كرد: س��تاد اقامه نماز شركت ملي 
پخش فرآورده هاي نفتي منطقه ساري با امتياز 9۲۴ 
از ۱۰۰۰ در بين دستگاه هاي اجرايي سطح مازندران 
نمره عالي )تقدير ويژه( را از آن خود كرد . وي با اشاره 
به اينكه شخص نماز خوان اهل دروغ، نيرنگ و فتنه 
و ... نيست، اظهار كرد: انسان به واسطه روح انساني 
قابليت رسيدن به كمالات را دارد، بايد فرصت ها و 
ابزارهاي لازم در اختيار انسان باشد و نماز بهترين 
ابزار براي صعود انس��ان به قله معرفت خدا است . 
مسوول روابط عمومي منطقه ساري با اشاره به اينكه 
امروز دشمن با جنگ نرم به ميدان مبارزه آمده و ما 
بايد ارزش هاي اس��لام و انقلاب را بيش از پيش در 
جامعه، نسل جوان و فضاي كاري گسترش دهيم، 
افزود: امروز مساله نماز و امر به معروف و نهي از منكر 
كه علل اصلي قيام امام حسين)ع( بوده است بايد 
به صورت جدي و پر رنگ تر از گذشته در ميان آحاد 
جامعه مخصوصا نسل جوان دنبال شود زيرا پايبندي 
به اين امور باعث تقويت ايمان و همچنين همدلي، 

همراهي و رفاقت ميان كاركنان خواهد شد .

روايتتازهعضوانجمنفولادازپرونده۹۲هزارميليارديدرگفتوگوبا»تعادل«:

متهمان اصلي در فساد مباركه

درنشستهمانديشياتاقايرانعنوانشد

طرح ديپلماسي اقتصادي خصوصي ها به مجلس مي رود
در نشس��ت هم انديش��ي ات��اق اي��ران درب��اره ط��رح 
دوفوريتي»ديپلماس��ي اقتصادي«، بر ضرورت تشكيل 
يك نهاد تنظيم گر قدرتمند، براي مديريت سياس��ت ها 
و تصميمات ديپلماس��ي اقتصادي تاكيد و مقرر ش��د تا 
نظرات بخش خصوصي هفته آينده به مجلس ارسال شود. 
غلامحسين شافعي رييس اتاق ايران در اين نشست با بيان 
اينكه متأسفانه بخش خصوصي ديرتر از همه در جريان طرح 
ديپلماسي اقتصادي قرار گرفته و حالا فرصت كوتاهي براي 
بيان نظرات خود دارد ادامه داد: از آنجا كه فرصت كمي وجود 
دارد بخش هاي مختلف اتاق بايد تا پايان هفته پيشنهادات و 
نظرات خود را مطرح كنند تا هفته آينده بتوانيم جمع بندي 
نهايي را به مجلس ارسال كنيم. او با اشاره به نشست خود 
با عزت الله اكبري تالارپشتي نماينده تهران و طراح اصلي 
اين طرح بيان ك��رد: طراحان اين طرح معتقدند به دنبال 
تقويت جايگاه بخش خصوصي در ديپلماس��ي اقتصادي 
هستند و از اين منظر آمادگي خود را اعلام كردند تا نظرات 
بخش خصوصي را در اين طرح بگنجانند. ش��افعي افزود: 
برخي موضوعات از جمله موضوع واگذاري اعزام رايزن هاي 
بازرگاني به بخش خصوصي، توسعه صادرات مجدد و عدم 
توقف صادرات ي��ك كالا به دليل كمبود آن در كش��ور با 
استفاده از روش هاي جايگزين، تقويت اثربخشي اتاق هاي 

مش��ترك در روابط برون مرزي، چگونگي اعزام و پذيرش 
هيات هاي تجاري از منظر اتاق ايران، از جمله مواردي است 
كه طراحان اين طرح آماده دريافت ديدگاه هاي اتاق ايران و 
بخش خصوصي درباره آنها هستند تا پيش از قانوني شدن 
اين طرح در متن تهيه ش��ده اعمال كنند. حسين سلاح 
ورزي نايب رييس اتاق ايران هم با اشاره به ماده واحده طرح 
ديپلماسي اقتصادي گفت: به نظر مي رسد اين طرح خيلي 
كلي تر از آن باش��د كه بتواند بر توسعه تجارت خارجي اثر 
گذاشته و با اهداف مورد نظر طراحان آن را برآورده كند اما 
با اين حال كار نمايندگان در تدوين آن ارزشمند است. او 
تأكيد كرد: لازم است بخش خصوصي پيشنهادات مبتني 
بر اهداف واقعي و قابل اندازه گيري براي عملياتي ش��دن 
اين طرح ارايه دهد. سلاح ورزي يادآوري كرد: نكته ديگر 
در مورد اين طرح اين اس��ت كه محل تأمين بودجه براي 
اجراي وظايف مختلفي كه طراحان در نظر گرفته اند ديده 
نشده است. او گفت: گذشته از موضوع اين طرح، از يك ماه 
پيش بعد از گفت وگو با رييس اتاق ايران تصميم گرفتيم 
تلاش كنيم امسال با استفاده از ظرفيت اتاق هاي مشترك، 
تشكل ها و كميسيون هاي مختلف اتاق در راستاي توسعه 
ديپلماسي اقتصادي تلاش كنيم. گفت وگوها در نهايت به 
تهيه نقشه راهي منجر شد كه پيش نويس آن تهيه شده 

است و حالا همزمان با دنبال شدن اين طرح مي توان آن را 
هم مد نظر قرار داد. محمدرضا رمضاني معاون امور مجلس 
اتاق ايران هم با اش��اره به اينكه طرح ديپلماسي اقتصادي 
مبتني بر سه محور دسترسي به بازارهاي خارجي، جذب 
س��رمايه گذاري خارجي و اثرگذاري بيش��تر بر تعاملات، 
اسناد و فرآيندهاي بين المللي تدوين شده است گفت: بايد 
از فرصت كوتاه پيش آمده استفاده كرد تا براي چالش هاي 
بخش خصوص��ي در حوزه ديپلماس��ي اقتصادي راه حل 
مناس��بي در متن قانون بگنجانيم. او ادامه داد: متأسفانه 
وضعيت سفارتخانه هاي ايران به گونه اي است كه فعالان 
اقتصادي رضايتمندي از عملكرد آنها ندارند و لازم است كه 
چهره سياسي سفارتخانه ها به چهره اقتصادي تغيير كند. 
همچنين نقش استان ها، ترانزيت و گمرك و ... در تقويت 
ديپلماسي اقتصادي بايد روشن شود. آل اسحاق رييس اتاق 
ايران و عراق با بيان اينكه ديپلماسي اقتصادي رابطه بين 
ثروت و قدرت است ادامه داد: با اين تعريف دو مولفه اقتصاد 
و سياست بايد به گونه اي سامان داده شود كه در يك نهاد 
حقوقي و قانوني عملياتي باشند. او با اشاره به اينكه سامان 
روابط سياسي بر عهده وزارت خارجه است افزود: براي سامان 
بخش اقتصادي تنها نهادي كه مي تواند موثر و پاس��خگو 
باش��د اتاق ايران است.  آل اسحاق با طرح اين پيشنهاد كه 

تشكيل نهادي مركب از اتاق ايران و وزارت خارجه در طرح 
ديپلماسي اقتصادي گنجانده شود بيان كرد: اگر يك نهاد 
حقوقي و قانوني با محوريت اتاق و وزارت خارجه ش��كل 
بگيرد تا تنظيم گر تصميمات ديپلماس��ي اقتصادي بوده 
و اين تصميم��ات از درون اين نهاد بيرون بيايد مي توان به 
موفقيت طرح اميدوار بود. او با تأكيد بر اينكه اگر تقويت روابط 
اقتصادي براي دولت مهم است بايد هزينه هاي آن را پرداخت 
كند ادامه داد: تصور اينكه تصميماتي بدون هزينه بگيريم 
ممكن نيست. مثلًا بايد بودجه رايزن هاي اقتصادي از سوي 
دولت ديده شود. به علاوه بايد در اين طرح ترتيبي داده شود 
كه اگر در روابط اقتصادي با كشوري شاهد افت بوديم بايد 
وزير امور خارجه پاسخگو باشد. همچنين بايد دولت ملزم 
شود كه اگر تغييري در قوانين صادراتي انجام داد كه منجر 
به خسارت صادركننده شد اين خسارت را پرداخت كند. 
يونس ژائله رييس اتاق تبريز هم با تأكيد بر اينكه نقشه راه 
اقتصادي استان ها بايد در خود استان تدوين شود بيان 
كرد: سمت وسوي نهايي در اين طرح بايد به گونه اي باشد 
كه به تقويت جايگاه اتاق ايران و جايگاه اتاق هاي مشترك 
در روابط اقتصادي برون مرزي منجر شود. او گفت: بايد با 
همكاري مركز پژوهش ها اتاق و اتاق هاي مشترك نقشه 

راه پنج ساله براي تجارت با هر كشوري تهيه شود.

صبحامروزدرمراسمافتتاحپويشملي
اعلامشد

آغاز اهداي ۵۰  هزار بسته
»لبخند مادري« به خانواده هاي 

نيازمند داراي ۳  فرزند به بالا 
توسط ستاد اجرايي فرمان امام

به همت بنياد ۱۵ خرداد، مرحله اجرايي پويش 
لبخند مادري با هدف تش��ويق به فرزندآوري و 
حمايت از خانواده هاي داراي س��ه فرزند به بالا 

رسما آغاز شد. 
صبح امروز )سه ش��نبه( درمراس��مي با حضور 
سرپرست و معاونان س��تاد اجرايي فرمان امام، 
دبير س��تاد ملي جمعيت، مدي��ران عامل بنياد 
۱۵ خ��رداد و بنياد بركت، آيين افتتاح رس��مي 
پويش ملي »لبخند مادري« درمحل نمايشگاه 
دايمي دستاوردهاي س��تاد اجرايي فرمان امام 

برگزار شد.
سرپرس��ت س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام 
دراين مراسم گفت: در راستاي اجراي سياست 
جوان��ي جمعي��ت و از طريق بني��اد ۱۵ خرداد 
اقدامات و طرح هاي متنوع زيادي را درسال هاي 

اخير اجرا كرده ايم.
عارف ن��وروزي افزود: درپوي��ش لبخندمادري 
۵۰ هزار بس��ته ش��امل ۴۰ قلم از وسايل مورد 
نياز مادر و نوزاد به ارزش ۲۰۰ ميلياردتومان به 
خانواده هاي داراي ۳ فرزند و بيشتر اهدا مي شود.

وي خاطرنش��ان كرد: تمام اقلام اين بس��ته ها، 
اجناس باكيفيت ايراني هستند و با اين اقدام از 
اش��تغال آفريني و رونق گرفتن چرخه توليد نيز 

حمايت مي شود.
سرپرس��ت س��تاد اجرايي فرمان ام��ام افزود: 
همچنين سلسله خدماتي هم براي خانواده هاي 
جوان به ويژه در مناط��ق كم برخوردار، زوجين 
دانش��جو و س��رباز، حوزه هاي علميه و اشتغال 
والدي��ن ك��ودكان ت��ازه متولد ش��ده از طريق 
بنياد بركت و بنياد ۱۵ خ��رداد در نظر گرفته و 

تسهيلاتي پيش بيني كرده ايم. 
نوروزي درباره ارزش ريالي اين بس��ته ها گفت: 
ارزش ريالي هر بس��ته لبخندمادري ۴ ميليون 
تومان است؛ از امروز توزيع اين ۵۰ هزار بسته در 
دو مرحله آغاز مي ش��ود و قصد داريم اين برنامه 

را به صورت مستمر ادامه دهيم.
وي تصري��ح ك��رد: س��تاد اجرايي فرم��ان امام 
محوريت اين كار را برعهده گرفته و دراين مسير 
مش��اركت خيرين و مردم نيز ازطريق همكاري 
صداوس��يما و معرف��ي اي��ن پوي��ش دربرنامه 

عصرجديد همراه ما بوده است. 
دبير ستاد ملي جمعيت نيز دراين مراسم گفت: 
از مسوولان ستاد اجرايي فرمان امام كه پايه گذار 
اقدام��ات موثر ب��راي اجراي سياس��ت جواني 
جمعيت و حمايت از مادران و نوزادان هس��تند 
تشكر مي كنم، پويش ملي لبخند مادري، كاري 

ابتكاري و ويژه است.
س��يدكاظم فروتن افزود: انتظار داريم كه بحث 
جواني جمعيت با يك حركت مردمي توام شود 
با اينكه مجل��س قوانيني براي افزايش جمعيت 
وضع ك��رده و وظايف��ي را براي دس��تگاه هاي 
مختلف براي فرزندآوري و حمايت از آنها وضع 
كرده ولي اين اقدامات زماني نتيجه مي دهد كه 
يك نهضت مردمي در كل كشور براي حمايت از 

جواني جمعيت شكل بگيرد.
دبير س��تاد ملي جمعيت تصريح كرد: اميدوارم 
با كمك س��تاد اجرايي فرمان امام و مردم شاهد 
جبران عقب ماندگي به وجود آمده در سال هاي 

گذشته در حوزه جمعيت باشيم.
فروتن خاطرنش��ان ك��رد: ۱۰ درص��د جامعه 
فعلي ايران سالمند هستند اما سال ۱۴۰۵ اين 
مي��زان به ۳۰ درص��د مي رس��د و جوانان فعلي 
سالمندان آينده محس��وب مي شوند؛ همانطور 
كه رهبرمعظم انقلاب هم بارها تاكيد داشته اند 
 باي��د از هم اكن��ون برنامه ريزي لازم را داش��ته

باشيم.
مديرعام��ل بنياد ۱۵ خرداد نيز دراين مراس��م 
گف��ت: ۲۰ پ��روژه وي��ژه و مح��وري در حوزه 
جمعيت مانند تسهيلات درمان ناباروري، اطلس 
جمعيت، مجمع خيرين جمعيت، ش��بكه ملي 
حمايت از تسهيلگران و .. در دستور كار بنياد ۱۵ 

خرداد قرار گرفته است.
حميدرضا عليان زادگان اف��زود: در افق نزديك 
هدف گذاري ما اين اس��ت كه به هر فرزند كه در 
ايران اس��لامي به دنيا مي آيد يك بسته لبخند 

مادري اهدا كنيم.
وي تصريح ك��رد: ارايه تس��هيلات ۱۵ ميليون 
تومان��ي و كارت هديه به زوج هاي دانش��گاهي 
داراي س��ه فرزند و بالاتر، اج��راي پروژه پلتفرم 
خدمات رس��ان مجازي ب��راي اراي��ه كالاهاي 
موردني��از خانواده ه��ا با تخفيف وي��ژه با كمك 
پلتفرم باسلام، ارايه ۲۰ ميليون تومان تسهيلات 
شروع درمان ناباروري از جمله اقدامات بنياد ۱۵ 

خرداد دراين خصوص است.
در اين مراس��م همچنين از پدر و مادر ش��هيد 
مدافع حرم »محس��ن حجج��ي« و تعدادي از 
فعالان ح��وزه جمعيت نيز تقدي��ر و تجليل به 

عمل آمد.
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خبرروز

شناسايي ۱۰۹۰ بيمار جديد كرونا در كشور
بنابر اعلام مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت با فوت ۲۹ بيمار مبتلا به كرونا شمار جانباختگان اين بيماري 
در كشور به ۱۴۴ هزار و ۴۸ نفر رسيد. بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۱۰۹۰ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور 
شناس��ايي و ۲۴۸ نفر از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كش��ور به ۷ ميليون و ۵۳۵ هزار و ۲۷۲ نفر رسيد. 
همچنين ۷۸۸ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. مجموع 
واكسن هاي تزريق شده در كشور به ۱۵۴ ميليون و ۴۰۶ هزار و ۶۰۸ دُز رسيد. در حال حاضر ۸ شهرستان در وضعيت قرمز، 

۱۱۶ شهرستان در وضعيت نارنجي، ۳۰۲ شهرستان در وضعيت زرد و ۲۲ شهرستان در وضعيت آبي قرار دارند.

ادامهازصفحهاول

خداحافظ نيلي بي تكرار
 نمك چيزي از آن نيلي بي تكرار به جاي نخواهد ماند. 
چه كرديد ب��ا روح و جان مردمي كه ب��ه آن درياچه 
دلباخت��ه بودند. درياچ��ه اروميه هم به سرنوش��ت 
زاينده رود، تالاب گاوخوني، رود كارون و... دچار شد. 
سرنوشتي تلخ كه جز ترك هاي عميق در زمين و در 
روح مردم حاصل ديگري نداشت. در تمام اين سال هاي 
مسوولان سازمان محيط زيس��ت چه مي كردند، به 
دنبال دريافت رانت براي زندگي بهتر آقازاده هايشان 
در ينگه دنيا بودند، چرا كه اگر جز اين بود حالا وضعيت 
طبيعت ايران به اين ش��كل اس��ف ب��ار در نمي آمد. 
دولت ها چه كردند، جز فرياد زدن در تريبون هايي كه 
براي شعار بود و وعده نه جايي براي عمل و اجرا. هنوز 
هم براي خيلي از ما مردم باور اين حقيقت تلخ سخت 
است، باور نبودن و خشك شدن و از بين رفتن درياچه 
زيباي اروميه. البته كه مسوولان در حال حاضر مسائل 
مهم تري دارند كه باي��د به آن بپردازند و حرف زدن از 
خشك ش��دن يك درياچه چندان هم برايشان مهم 
نيست. چرا كه اگر مهم بود امروز هنوز آن نيلي بي تكرار 
وجود داش��ت و زندگي مي كرد و زندگي مي بخشيد. 
حالا ميدان براي پاس كاري بين مسوولان گذشته و 
حال و آينده باز است، توپ تقصيرها را به زمين يكديگر 
پاس مي دهند و اين ماجرا تا آنجا ادامه پيدا مي كند كه 
فاجعه هم مثل بسياري ديگر در ميان اخبار بد بعدي 
و اختلاس ها و بي تدبيري هاي آينده گم شود و ديگر 
كسي حتي يادش نيايد كه در شمال غربي نقشه ايران 

روزي نيلي زيباي بي تكراري وجود داشته است.

قوانين جديد  براي توسعه  
هم اكنون تمركز فروش عرضه هاي اوليه سهامداران 
خرد كه قبلا عرضه هاي اولي��ه در مقدار ناچيز حتي 
مي خريدند؛ بر اين اس��ت كه يوني��ت صندوق هاي 
س��رمايه گذاري را خريداري كنند و صندوق ها تحت 
نظارت و تحت امر سازمان بورس و مسوولان اقتصادي 
فعاليت خود را انجام دهند، اوراق بخرند و در حقيقت بايد 
گفت حمايت از سهامداران خرد اولويت دوم محسوب 
مي شود. اين طور به نظر مي  رسد كه سياست گذار در 
جهت حمايت از سرمايه گذاران بزرگ حركت مي كند 
كه اين كار برخلاف اهداف اوليه و موضوع اصلي تعريف 

شده سازمان بورس و بازار سرمايه است.

 سياست هاي ارزي 
و واردات دارو

اما اكن��ون به دليل در دس��ترس ب��ودن ارز نيمايي 
 مي توانند نياز خود را به مرور وارد كشور كنند. ضمن 
آنكه واردكنندگان پي��ش از تعيين ارز ترجيحي، به 
صورت اعتباري كالا وارد كشور  مي كردند كه اكنون 
نيز مي توانند به همان روال اقدام كنند. بنابراين تغيير 
سياس��ت ارزي داروهاي وارداتي نه تنها كمبود دارو 
را به حداقل  مي رس��اند كه دوره گردش پول را براي 

واردكنندگان كاهش  مي دهد.

رويداد

برخيازاسنادهزينههايهنگفتِاحيايدرياچهاروميهموجودنيست

رييس فراكسيون محيط زيس��ت مجلس شوراي 
اس��لامي با اش��اره به صرف هزينه هاي بسيار براي 
احياي درياچه اروميه، گفت: عمده هزينه ها صرف 
مطالعات تكراري و بي حاصل ش��د و در عمل آنچه 
بايد رخ  مي داد، رخ نداد. رفيعي با اش��اره به وضعيت 
نامناسب درياچه اروميه اظهار كرد: هزينه هاي زيادي 
براي احياي درياچه اروميه صورت گرفته كه بعضي از 
اسناد آن موجود و برخي ديگر ناموجود است، اما اين 
هزينه ها نتيجه اي مطلوب را در پي نداشتند. او افزود: 
عمده هزينه ها صرف مطالعات تكراري و بي حاصل 

شد و در عمل آنچه مي بايست رخ  مي داد، رخ نداد.

    سهم عمده دخالت هاي انساني
در خشك شدن درياچه اروميه

رفيعي بيان كرد: به گفته رييس پيشين ستاد احياي 
درياچه اروميه ۸۵ درص��د از دلايل وضعيت كنوني 
درياچ��ه اروميه مربوط به دخالت هاي انس��اني بوده 
و تنها ۱۵ درصد آن ناش��ي از تغيير اقليم بوده است. 
او تأكيد كرد: قبل از احياي اين درياچه مي بايس��ت 
برنامه اي جامع براي حفاظت اتخ��اذ مي كرديم، اما 
نه تنها حفاظتي رخ نداد بلكه تخريب ها بيشتر شد و 
تصميم گيري هاي غلطي شامل برداشت هاي غيرمجاز 
براي توسعه كشاورزي و تغيير نوع كشت رخ داد. اين 
نماينده مجلس بيان كرد: از سوي ديگر ايجاد برخي 
تاسيسات مرتبط با درياچه مانند پل ميانگذري كه در 
داخل درياچه احداث كردند و با فقدان استانداردهاي 
لازم مانع از چرخش هيدرولوژيك آب ش��دند و با دو 
نيم كردن درياچه، مرگ درياچه را تسريع بخشيدند.

    انفعال نظارتي 
رفيعي يادآور شد: تصميمات اشتباهي كه وضعيت اين 
درياچه را به وخامت امروز انداخته است، مربوط به امروز 

و ديروز و يك دولت و دو دولت نيست بلكه در يك فرايند 
زماني و با يك انفعال نظارتي از س��وي سازمان محيط 
زيست و ساير دستگاه هاي نظارتي اين وضعيت رخ داده 
اس��ت. او ادامه داد: اصولا براي درياچه اروميه نخست 
بايد برنامه جامع حفاظت طراحي مي شد و بعد به دنبال 
احياي آن مي بوديم و اين نكته مهمي اس��ت. اصول و 
اس��تانداردهاي لازم در برنامه حفاظ��ت و برنامه احيا 
تفاوت هايي دارند ك��ه مورد توجه قرار نگرفت. نظرات 
كارشناس��ان سرشناس محيط زيس��ت هم در مورد 
پروژه هاي احيا تفاوت هايي داشت. رييس فراكسيون 
محيط زيست مجلس شوراي اسلامي در ادامه با بيان 
اينكه شعارها و وعده هاي زيادي براي احياي درياچه 
سر داده شد، گفت: تحقيق و تفحص در رابطه با درياچه 
اروميه از اين منظر است كه ببينيم با شعار احياي اين 
درياچه و تشكيلاتي كه ايجاد شد با صرف هزينه هاي 
قابل توجه، چند درصد از اهداف تعريف شده محقق 
شد. وي همچنين با تأكيد بر اينكه در امر حفاظت از 
محيط زيست نگاه جامع اكوسيستمي و زيست بومي 
وجود ندارد، گفت: نبود اين نگاه يك مش��كل است و 
موجب مي شود كه تصميمات ما پازل گونه و تكه تكه 
باشد. بايد مديريت و نگاه ما جامع و اكوسيستمي 

باشد تا تمامي زيست بوم را در نظر بگيريم.

    بررسي گزارش هزينه هاي
احياي درياچه اروميه در مجلس

اين نماينده مجلس همچنين با بيان اينكه گزارش هاي 
مرتبي از سوي ديوان محاسبات در رابطه با هزينه هاي 
انجام شده براي احياي درياچه اروميه انجام شده است، 
گفت: اين گزارش ها به صورت مرتب به ما ارسال شده 
است و در حال بررسي آنها هستيم. رفيعي همچنين 
در رابطه با تأثيرات اجتماعي وضعيت كنوني و آينده 
درياچه اروميه نيز اظهار كرد: تمام اكوسيستم هايي كه 

با تخريب يا نابودي آن مواجه بودند، تبعات اجتماعي 
مختلفي داش��تند، الان يكي از مهم ترين مسائل ما در 
كشور و ساير نقاط جهان، مهاجرت هاي اقليمي است. 
اين بدين معني است كه زيست، كسب و كار و ... مردم 
در اثر تخريب محيط زيس��ت يا تغيير اقليم به خطر 
افتاده ي��ا از بين رفته و به ناچار به جاي ديگري كوچ 
مي كنند. مهاجرت بديهي ترين اثر اجتماعي است كه 
در اثر تغيير اقليم رخ خواهد داد؛ علاوه بر آن مشكلات 

و آسيب هاي ديگري نيز به مردم وارد خواهد شد.

    تاريخچه درياچه اروميه
اولين بار در تاريخ نام درياچه اروميه در كتيبه سده نهم 
پيش از ميلاد مسيح در »شلمنسر« سوم )سلطنت بين 
۸۵۸-۸۲۴ قبل از ميلاد( آورده شده است. همين امر 
مي تواند قدمت اين درياچه را به اثبات برساند. اما نكته 
قابل توجه ديگر تاريخچه كشتيراني در درياچه اروميه 
است كه سابقه ديرينه دارد و رونق آن به پيش از حمله 
مغول به ايران باز مي گردد. نخستين گزارش هايي كه 
از قرن نوزدهم در باب كشتيراني در درياچه در دست 
است، نشان مي دهد كه ش��ناورهايي هرچند تكامل 
نيافته و با خدمه ه��اي فاقد مهارت هاي دريانوردي در 
درياچه وجود داش��ت. به گفته اگوست بن تان، افسر 
فرانس��وي كه به دربار عباس ميرزا در تبريز اعزام شده 
بود، كش��تيراني در درياچه اروميه به علت توفان هاي 
ناگهاني با مخاطره همراه بود. ملك قاس��م ميرزا، پسر 
فتحعلي ش��اه كه در دوران عباس ميرزا و محمد شاه 
حاكم اروميه بود امتياز انحصار كشتيراني در اين درياچه 
اروميه را از محمدشاه گرفت و براي بهره برداري از اين 
حق، تعدادي از قايق هاي ابتدايي روستاييان سواحل 
درياچه را نابود كرد و به صنعتگران روس��ي كه از بنادر 
درياي مازندران به شيشوان آورده بود، سفارش ساخت 
كشتي كوچكي را داد كه در درياچه به آب انداخته شد.

گليماندگار|
 اينكه برخي مس��وولان معتقدند بايد 
نيمه پر ليوان را ديد مس��اله اي است كه 
تنها با حرف نمي شود آن را اجرايي كرد، ديدن نيمه 
پر ليوان وقتي نيمه اي در كار نيست قاعدتا بايد كار 
سختي باشد، همين مساله مربوط به حقوق و مزاياي 
كارگران كه با گذش��ت نيمي از سال هنوز كه هنوز 
است حق مسكن ۶۵۰ هزار توماني مصوب شده در 
ش��وراي عالي كار معطل تاييد دولت مانده و در اين 
وانفساي اقتصادي و فشارهاي معيشتي معلوم نيست 
كي و چه زماني قرار اس��ت تاييد و اجرايي ش��ود، در 
شرايطي كه تورم باعث ش��ده تا سفره خانوار هر روز 
كوچك تر و كم مقدارتر شود ديدن نيمه پر ليوان كار 
كساني است كه سوي ديگر شكاف طبقاتي حاكم قرار 
دارند، در سوي مرفه آن. اينكه بر اساس استانداردها 
يا همان هرم معروف »مازلو« اقلام خوراكي هميشه 
در اولويت هستند، دستمزد كارگران به حداقل هاي 
معيشتي آنها هم نمي رسد. نگاهي به آمارهاي مصرف 
سرانه گوشت و مرغ كارگران كه بيندازيم اين واقعيت 
تلخ كه بس��ياري از آنها ماه ها نمي توانند از اين اقلام 
خوراكي بهره اي ببرند، مشخص تر مي شود. در حالي 
قيمت اقلام خوراكي ه��ر روز افزايش پيدا مي كند، 
قاعدتا توان خريد افراد فرودست جامعه كه البته قشر 
وسيعي از كارگران هم به اين طبقه تعلق دارند، كم 
و كمتر مي شود. حالا ديگر خريدن گوشت كيلويي 
۲۵۰ هزار تومان و مرغ كيلويي ۶۵ تا ۷۵ هزار تومان 
از عهده خيلي ه��ا بر نمي آيد. اينك��ه برخي افراد به 
ضررهاي خوردن گوشت اشاره مي كنند و مي گويند 
همان بهتر كه نخريم و نخوريم بايد به اين مهم توجه 
داشته باشند كه ضررهاي ياد شده براي افرادي است 
كه در استفاده از اين اقلام خوراكي افراط مي كنند، نه 
كارگراني كه هر سه ماه يك بار هم توان خريد گوشت 
و مرغ را ندارند، حالا ديگر خريدن تخم مرغ و ماست 
و ش��ير هم براي خيلي ها سخت ش��ده چه برسد به 
گوشت و مرغ. از سوي ديگر برخي كارشناسان تغذيه 

معتقدند تامين پروتيين از طريق حبوبات مي تواند 
بسيار مفيدتر باشد اما مس��اله اينجاست كه حتي 
خريدن حبوبات هم كار راحتي نيس��ت، يك بسته 
۹۰۰ گرمي لوبيا چيتي به قيم��ت ۷۰ هزار تومان 
فروخته مي شود، اين تورم افسارگسيخته جامعه را به 
سوي گرسنگي و سوءتغذيه سوق مي دهد و در اين 
بين مسوولان تنها از زير بار مسووليت اجرايي كردن 

قوانين مصوب شده شانه خالي مي كنند. 

    نگاهي به آمارهاي بين المللي
به گزارش سازمان خوار و بار و كشاوزي سازمان ملل 
متحد )فائو( س��رانه مصرف گوشت قرمز سالانه هر 
فرد در غنا ۹، گينه ۵.۶، نيجريه ۵.۸، هندوس��تان 
۵.۳، عراق ۸.۷، تانزانيا ۱۰ كيلوگرم، يمن با ۶.۱۴ و 
كره شمالي با ۸.۱۰ كيلوگرم است. اين در حالي است 
كه طبق آمارهاي رس��مي مصرف سرانه گوشت در 
ايران به ۳ كيلوگرم در سال براي سه دهك فرودست 
جامعه كه از قضا كارگران هم جزو آنها هستند رسيده 
است كه نشان مي دهد آمار مصرف گوشت قرمز در 
كره شمالي، تانزانيا و عراق و غنا از ايران بالاتر است. 
البته در برخي از اين كش��ورها رژيم هاي غذايي در 

شكل گيري ميزان سرانه آنها بسيار موثر است. 

   ضرورت مصرف گوشت به صورت روزانه 
در حالي كه بسياري از مسوولان سعي دارند تا بگويند 
مصرف گوش��ت چندان هم براي س��لامت مناسب 
نيست، به عقيده كارشناسان تغذيه هر انساني براي 
حفظ س��لامتي خود نياز دارد ك��ه در روز ۱۰۰ گرم 
گوش��ت بخورد. البته در بسياري از كشورها گوشت 

سفيد جايگزين گوشت قرمز شده است. 
علي ترابي، كارشناس تغذيه درباره ميزان مصرف 
مناسب گوشت براي سلامت به »تعادل« مي گويد: 
مردم بس��ياري از كش��ورهاي آس��ياي شرقي به 
دليل اس��تفاده از گوش��ت س��فيد كه عمده آن را 
آبزيان تشكيل مي دهند، به مراتب سالم تر زندگي 

مي كنن��د، اينكه م��ا گوش��ت را به ط��ور كامل از 
زندگي حذف كنيم بايد به شرطي باشد كه بتوانيم 
ويتامين ه��ا و پروتيين ها و البته آمينو اس��يد هاي 
مفيد در گوش��ت را براي ب��دن تامين كنيم، اينكه 
فقر باعث بش��ود ت��ا ما از خوردن گوش��ت محروم 
باشيم قطعا از خوردن مواد مغذي ديگر هم محروم 
خواهيم ش��د، پ��س نمي توانيم به اي��ن بهانه كه 
گوشت براي سلامتي ضرر دارد، در مورد وضعيت 
كنوني معيش��تي و مهم تر از هم��ه تغذيه اي مردم 
بي تفاوت باشيم. او مي افزايد: بي توجهي به تغذيه به 
خصوص در كودكان و نوجوانان مي تواند باعث بروز 
بيماري هاي مزمن شود، سوءتغذيه كارايي افراد را 
به ش��دت كاهش مي دهد. سيس��تم ايمني بدن را 
ضعيف كرده و فرد در برابر انواع بيماري ها بي دفاع 
مي شود. پس بايد به اين موضوع توجه ويژه داشت. 

   ماجرا فقط تغذيه نيست
امنيت شغلي هم وجود ندارد

حيدر صالحي، مش��اور حقوقي نيز درباره وضعيت 
كنوني كارگران در كش��ور به تعادل مي گويد: فقط 
بحث سبد خانوار و محروميت كارگران از حداقل هاي 
معيشتي نيست، مساله نبود امنيت شغلي هم يكي 
ديگر از مسائلي است كه بايد مورد توجه قرار بگيرد، 
از سوي ديگر اين سوال مطرح مي شود كه چرا دولت 
هنوز حق مسكن ۶۵۰ هزار توماني كارگران را تاييد 
نكرده است؟ البته كه اين مبلغ در برابر نرخ اجاره بها 
مس��كن در شهرها و حتي حاشيه شهرها هم بيشتر 
به يك شوخي شبيه است اما دولت از تاييد اين رقم 
اندك هم سر باز مي زند. اين رفتارها جز از بين رفتن 
امنيت رواني افراد نتيجه ديگري در بر نخواهد داشت. 
او مي افزايد: متاسفانه بي توجهي به وضعيت كارگران 
در كش��ور به يك رويه تبديل شده است و ربطي هم 
ب��ه دولت و فرد خاصي ندارد، اين روند سال هاس��ت 
كه ادامه دارد، كارگران هميش��ه ضعيف ترين و كم 
برخوردارترين قشر جامعه به ش��مار مي آمدند، اما 

در ش��رايط كنوني كه فش��ارهاي اقتصادي شكاف 
طبقاتي را هر روز بيشتر از روز قبل افزايش مي دهد 
و ديگر خبري از قشر متوسط در جامعه نيست، اين 
بي توجه��ي مي تواند ضربه ه��اي جبران ناپذيري را 
به اين قش��ر از جامعه وارد كند.  اين مشاور حقوقي 
مي گويد: امنيت شغلي قبل از هر چيز معلول عدم 
شفافيت قانون است، به طور مشخص ماده ۷ قانون 
كار كه مهم تري��ن بند قانوني در ارتب��اط با امنيت 
ش��غلي كارگران اس��ت، وضوح و صراح��ت لازم را 
ن��دارد. هرچند به نظر مي رس��د ه��دف قانونگذار، 
اولويت بخش��يدن به قراردادهاي دايم كار بوده، اما 
شرط مندرج در تبصره دوم اين ماده به اين ترتيب 
كه »در كارهايي كه طبيعت آنها جنبه مستمر دارد 
در صورتي كه مدتي در قرارداد ذكر نش��ود، قرارداد 
دايم��ي تلقي مي ش��ود« قاطعي��ت لازم را از ميان 
برداشته اس��ت؛ و همين ابهام ذاتي، موجب صدور 
دادنامه ۱۷۹ ديوان عدالت در دهه ۷۰ شمس��ي و 

به تاريخ پيوستن قراردادهاي دايم كار شده است.

   پيگيري ترميم مزد در شوراي عالي كار
از س��وي ديگرعضو كارگري شوراي عالي كار گفت: 

انتظار داريم بعد از انتخاب وزير كار، نشست سه جانبه 
شوراي عالي كار به سرعت برگزار شود؛ گروه كارگري 
در اين نشست، حتماً پيشنهاد ترميم مزد كارگران را 
مطرح خواهد كرد. علي خدايي درباره آخرين وضعيت 
تاييد حق مس��كن كارگران مي گويد: ما مساله حق 
مسكن ۱۴۰۱ و تصويب آن را پيگيري كرديم. آخرين 
گزارشي كه ما در اين خصوص داريم اين است كه حق 
مسكن توسط وزارت كار مجدداً به هيات دولت رفته. 
در واقع دوباره به همراه يك گ��زارش كار به هيات 
دولت ارسال شده و الان در انتظار تصويب در هيات 
دولت است. او از اختلاف نظرها درباره حق مسكن 
كارگران خبر داده و مي افزايد: دولت مي خواس��ت 
مصوبه شوراي عالي كار را كه حق مسكن ۶۵۰ هزار 
توماني بود كاهش داده و به ۵۵۰ هزار تومان برساند، 
اما مجلس اين مساله را غيرقانوني دانست، پس در 
نتيجه وزارت كار نامه جديدي به دولت ارسال كرد 
كه در آن تاكيد شده بود، نظر شوراي عالي كار كه با 
استناد به قانون تنها مرجع تعيين حقوق و مزاياي 
كارگري است، بر همان رقم ۶۵۰ هزار تومان تاكيد 
دارد، ب��ه اين ترتيب اين رقم باي��د دوباره در هيات 

دولت مطرح و به تاييد نهايي برسد. 

   اما و اگرهايي كه پايان ندارند
در حالي ك��ه دولتم��ردان مش��غول چانه زني با 
شوراي عالي كار هس��تند تا بتوانند حق مسكن 
كارگران را كاه��ش دهند، همانطور كه از ابتداي 
س��ال تا پايان مرداد ماه مش��غول چانه زني براي 
كاهش ميزان افزايش دس��تمزد كارگران بودند، 
اين كارگران هس��تند كه هر روز توان خريدشان 
كاهش پيدا مي كند، هر روز بيشتر از پيش در فقر 
گرفتار مي ش��وند. كارگراني ك��ه ديگر نه امنيت 
ش��غلي دارند، نه مي توانند دلخ��وش به خدمات 
بيمه اي باشند و نه حتي از پس تامين هزينه هاي 
معيش��تي خانواده ش��ان بر مي آيند. كافي است 
مس��وولان امر نگاهي به آمار خودكشي كارگران 
طي دو س��ال اخير بيندازند، يا حتي طي همين 
ماه ه��ا اخير. نگاهي به ميزان بي��كاري كارگران، 
نگاهي به افزايش ميزان آس��يب هاي اجتماعي تا 
به خوبي دريابند كه اين ره كه مي روند قطعا نتيجه 
مطلوبي نخواهد داشت. كارگران كه عاملان اصلي 
رش��د و پويايي توليد در جامعه به شمار مي روند 
نبايد اينگونه اسير روزمرگي هاي تلخي باشند كه 

حتي شوق زندگي را از آنها بگيرد. 

گزارش

محروميتازابتداييترينحقوقرفاهي

نيمه اين ليوان پر نيست
حقمسكن650هزارتومانيكارگراندرانتظارتاييددولت

اعلامشرايطپرداختوديعهمسكنبهزنانسرپرستخانوار
سرپرست دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان 
بهزيستي كشور، ش��رايط پرداخت وديعه مسكن به 
 زنان سرپرست خانوار را اعلام كرد و گفت: اين وديعه به 
خدمت گيرندگان تحت پوش��ش اي��ن دفتر كه فاقد 
مسكن بوده و از دهك هاي درآمدي يك تا سه باشند و در 
يك سال اخير كمك هزينه نگرفته باشند، تعلق مي گيرد. 
نرجس خاتون اسعدي با بيان اينكه براي پرداخت وديعه 
مسكن به زنان سرپرس��ت خانوار، گزارش مددكاري 
ملاك نيازمندي خانواده اس��ت، افزود: براي پرداخت 
وديعه مسكن به زن سرپرست خانوار، او بايد از خانواده 
پرجمعيت باشد. او ادامه داد: با وجود پيگيري هاي مكرر 
براي تصويب سرانه وديعه مسكن بانوان سرپرست خانوار 
به ميزان ۱۰۰ ميليون تومان، در دس��تورالعمل جامع 
مالي سازمان مبلغ ۲۴ ميليون تومان درج شده است. 
اسعدي درباره ميزان سود وديعه مسكن زنان سرپرست 

خانوار خاطرنشان كرد: وديعه مسكن پرداخت شده به 
جامعه هدف دفتر، بلاعوض بوده و فاقد سود بانكي است. 
سرپرست دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان 
بهزيستي كشور گفت: اكنون ۲۵۸ هزار و ۸۰۰ خانوار 
تحت پوشش اين دفتر هستند و حدود ۶ هزار خانوار ثبت 
شده در سامانه سازمان پشت نوبت دريافت مستمري 
قرار دارند كه مقدمات اوليه جذب آنان انجام شده است.

ادامهثبتسفارشكتابهايدرسيتا۳۱شهريور
بر اساس اعلام سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي از 
حدود ۱۵ ميليون ۹۰۰ هزار نفر جمعيت دانش آموزي 
كش��ور، ۱۴ ميليون و ۷۰۰ هزار دانش آموز كتاب هاي 
درسي خود براي سال تحصيلي ۱۴۰۲-۱۴۰۱ را ثبت 
سفارش كرده اند. البته براساس تمهيدات صورت گرفته 
عمليات توزيع كتاب هاي ثبت سفارش شده ۱۴ ميليون 
و ۷۰۰ هزار دانش آموز شروع شده و از ۱۰ شهريور ماه 
از مناطق به مدارس صورت گرفته و مدارس با توجه به 
زمانبندي هايي كه براي تحويل كتاب مشخص كرده اند 
نسبت به تحويل كتاب به دانش آموزان تا ۳۱ شهريورماه 
اقدام خواهند كرد. فرآيند ثبت سفارش كتاب درسي 
تا ۳۱ شهريورماه نيز ادامه دارد و خانواده هاي محترم 
دانش آموزاني كه ثبت نام قطعي و ثبت سفارش كتاب 

 درسي را انجام نداده اند در اولين فرصت نسبت به ثبت نام
 و ثبت سفارش كتاب درسي اقدام كنند. لازم به تأكيد 
اس��ت كه تعداد كتاب درسي چاپ شده بيش از 
جامعه آماري دانش آموزان است و هيچ كمبودي 

در كتاب درسي وجود نخواهد داشت. 

رفعاختلالسامانهثبتنامسرويسمدارستهرانبهزودي
مديركل آموزش و پرورش ش��هر تهران با بيان اينكه 
اختلال در سامانه ثبت نام سرويس مدارس پايتخت تا 
يكي، دو روز آينده برطرف مي شود گفت: طي روزهاي 
باقي مانده تا ابتداي مهر، فهرست دانش آموزان نيازمند 
به استفاده از سرويس نهايي و به تاكسيراني اعلام خواهد 
شد. عليرضا كريميان اظهار كرد: اين سامانه سال هاي 
سال است كه امتحان خودش را پس داده است. عوامل 
اثرگذاري در تعيين قيمت سرويس مدارس وجود دارد 
از جمله اينكه خارج از محدوده ترافيك باش��د يا خير، 
فاصله بين منزل و مدرسه چقدر باشد و چند دانش آموز 
در اتومبيل حضور داشته باشند. او افزود: عوامل مختلف 
و متعددي در تعيين هزينه سرويس نقش دارد كه اين 
سامانه به صورت هوش��مند اينها را محاسبه مي كند. 
اكنون هم جلسات مختلفي داريم تا بتوانيم آن را تعديل 
كنيم و تاجايي كه امكان داشته باشد هزينه كمتري را 
به خانواده ها تحميل كنيم. از طرفي ملاحظات ديگري 
وجود دارد از جمله اينكه رانندگان و سرويس هايي كه 

اين خدمات را ارايه مي دهند از يك دريافتي مناس��ب 
بهره مند ش��وند. كريميان با بيان اينك��ه آموزش و 
پرورش از موضوع سرويس هيچ انتفاعي ندارد و آنچه 
به عنوان نقش اساسي ايفا مي كند تنظيم گري است 
گفت: به اين معن��ا كه يك مجموعه ديگر خدمت و 
مجموعه ديگري خدمت را دريافت مي كند و ما تلاش 
مي كنيم تنظيم گري كنيم تا با كمترين هزينه ممكن 
و در عين حال رضايتمندي شركت هاي خصوصي، 
اتوبوسراني و تاكسيراني، به يك اجماع خوب برسيم.

رويخطخبر
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